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Zöld
„^iget” 

a^ ipartelep 
szorításában

h Dunántúl hegy- és vízrajzi térképére pillantva szemünkbe tűnik
a Duna jobb partjához tapadó, a Csepel-szigettől Paksig húzódó, nyugaton 
a Balaton északkeleti sarkát érintő, zöld színnel ábrázolt háromszög alakú 
terület. Északi „sapkáját” a Dunántúli-középhegység adja.
Az ország szívében vagyunk: a mintegy 120 km’-nyi Mezőföldön.
Ennek nyugati sarkában terpeszkedik a Balaton északkeleti sarka és 
a Velencei-tó között a Mezőföld legnagyobb süllyedékterülete, 
a Fejér megyei Sárrét. Ennek az érdekes területnek madárvilága 
az 50-es évek óta vált ismertté a kutatók számára.

Vadkörtefa 
(Pyrus pyraster) 
a Sárrét északi 
részén. A háttérben 
az inotai 
November 7. erőmű

A Fejér megyei 
Sárrét

Murokmező 
(Daucus carota) 

a Sárrét 
déli részén

Geológiailag a terület 
annak a depresszió
nak irányába esik, 

mely a Velencei-tó és a Ba
laton medencéjét is létre
hozta. Tőlük eltérően azon
ban a Sárrét szakaszos, már 
a miocéntől kezdve süllyedés
sel — poligenetikusan — 
alakult ki. A pleisztocénban 
nagy, nyílt tó terült el itt, 
melyet azonban íőleg a Ba- 
konyból lezúduló vízfolyások 
hordaléka töltött fel. így a tó 
elláposodott, és a holocénban 
megindult a lápimész mel
lett ma is legfőbb bányakin
csének, a tőzegnek a képző
dése. A lápi jelleget a 19. 
század első negyedében vég
rehajtott lecsapolás (Nádor
csatorna) szüntette meg. A 
későbbi kisebb, „másodlagos” 
lecsapolások nyomán a Sár
rét legnagyobb része száraz
zá vált, s így a gazdasági 
hasznosítás céljai (legeltetés, 
szénatermelés, erdőfoltok, fa
sorok telepítése, szántómű
velés) kerültek előtérbe.

Pólingország lakói
Kisebb-nagyobb foltokban a 
Sárrét még ma is őrzi koráb
bi növényvilágának maradvá
nyait. Főleg ott, ahol a le
csapolás hatása már nem ér
vényesült: a Bakony lábá
nál, ahol a mélyből fakadó 
vizek kisebb lápréteket tar
tanak fenn, és olyan relik- 
tum-fajokat őriznek, mint a 
kígyónyelv (Ophioglossum 
vulgatum). A növényzet kü
lönben js konzervatívabb, 
mint az állatvilág: a „vég
sőkig” marad a helyén. Nap
jainkban tavasszal a réteken 
még virít az agárkosbor 
(Orchis morio), a réti ka
kukktorma (Cardamine pra
tensis), az üstökös pacsirtafü 
(Polygala camosa). Gyakori a 
réti ibolya (Viola pumila), a 
vizenyőkre jellemző tömeges 
előfordulású mocsári gólya
hír (Caltha palustris), a sa
látaboglárka (Ficaria verna), 
a réti boglárka (Ranunculus 
acer), a mocsári kosbor (Or-
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chis palustris), a tavaszi hé
rics (Adonis vernalis), a ritka 
mocsári kutyatej (Euphorbia 
palustris) és nagyobb foltok
ban a széleslevelű gyapjúsás 
(Eriophorum latifolium). Jel
lemző a Gramineae és a Cy- 
perales fajgazdagsága. Ezek a 
növények adják tehát azt 
a növényi együttest, amelyben 
megtalálja létfeltételeit a 
Sárrét két madárritkasága: a 
nagy póling és a túzok.
A Sárrétet korábban elsősor
ban geológiai, geomorfoló
giai, víz- és gazdaságföldraj
zi céllal kutatták. Bár a 
nagyhírű Chernél István és 
székesfehérvári barátja. 
Szikla Gábor is jártak erre a 
múlt század végén, különö
sebb benyomásokról nem ad
nak hírt. A Sárrét inkább a 
szépirodalomban kapott he
lyet, hiszen itt élte gyermek
korát Széchenyi Zsigmond és 
a költő Jankovich Ferenc.
A terület mélyreható ma
dártani feltárása a 20-as évek 
végén kezdődött, amikor Ra
detzky Dezső ornitológus 
szellemi irányítása kapcsán 
az akkoriban inkább még 
vadász, később zoológus fehér
vári Máté László — vadász
kutyája segítségével' — meg
találta a nagy póling első 
hazai fészekalját 1927-ben, a 
Sárrét Székesfehérvár környé
ki öbllözetében.
Ténylegesen azonban az 50-es 
évek végétől kezdve több 
mint másfél évtizedes, szor
gos kutatómunka nyomán tá
rult fel a Sárrét sajátos vi
lága. A természet nagy aré
nája ez, melynek tribünjén 
hatalmas karéjban fejlett 
ipari gócok (Berhida, Pere- 
marton, Pét, Inota, Várpalo
ta) ülnek a termelő munka 
minden mozgalmasságával, 
zajával, porával, füstjével és 
szennyvizeivel. Ebben az aré
nában a küzdelem, az ese
mény: a munka nem a po
rondon, hanem a tribünön 
zajlik le. Mert ott benn, a 
porondon, ma még viszonyla
gos zavartalanság honol, még 
élvezhető csend üli meg a 
tájat, melyet tavasszal a 
nagy póling — egyre ritkább! 
— hosszan csilingelő tyurro- 
gása, bíbicek, cankók, godák 
jajszava tör meg. A légi 
drótkötélpályákon ide-oda 
mozgó, a várpalotai szenet 
szállító csillék csikorgása sa
játosan vegyül a természet 
üzeneteivel. Távcsöveink vi
gyázó merevségű túzokokat 
hoznak be. Számuk meghalad
ja a félszázat. A 60-as évek
ben a Sárrét a maga 15—18 
pár pólingjával Magyarország 
legnagyobb lelőhelye volt.
Ezek a madarak a tágasabb 
térségek lakói. De a Sárrét 
részben telepített, részben 
spontán fás-bokros vegetáció
ja: erdőfoltjai. fasorai, egyes

fái, rekettyései, nádasfoltjai 
sok más madárfajnak nyúj
tanak fészkelőhelyet. Meg
említjük a halkan pirregő 
réti tücsökmadarat (Lo- 
custella naevia) és a kékbe
gyet (Luscinia svecica). Kü
lönleges, csak esetenként fész
kelő madár a „talajlakó” réti 
fülesbagoly (Asio flammeus), 
melyet sikerült fészkénél, to
jásokkal,, három már-már 
repülő fiókával lefényképez
ni, sőt filmezni. Ornitológiái 
különlegesség itt a léprigó 
(Turdus viscivorus) első, sík
sági erdőben (a sárszentmi- 
hályi Szerencsekeréki-erdö) 
történt fészkelésének bebizo
nyítása. A 70-es évekig a 
Sárréten 98 madárfaj fészke- 
lését — a hazai madárfauna 
csaknem felét — figyelték meg 
Máté László, Radetzky Je
nő, Tihanyi János, dr. Tap- 
fer Dezső, az agárdi madár
várta fiatal kutatói és külföldi 
ornitológusok.
Űj vonásokkal alakította a 
Sárrét „klasszikus” arculatát 
a századunk elején elkezdett 
tőzegkitermelés és az 50-es 
években megindult lápimész- 
bányászat. Mindkettő tájrom
boló hatású, de szükséges gaz
dasági tevékenység.

A „lemüvelt” tőzegbányak 
vizes gödreiben kacsafarmo
kat létesítettek, a szintén 
vizes lápimészgödröket pe
dig szukcesszive vízi és víz
parti növények, állatok népe
sítették be, és merőben táj
idegen madarakat is idevon
zottak. A legkülönösebb volt 
1 pár gulipán (Recurvirostra 
avosetta) és 2 pár küszvágó 
csér (Sterna hirundo) fészke- 
lése az egyik lápimészvizes 
kubikgödör közepén, megkö
zelíthetetlen földnyelven. Kü
lönleges látvány a jegenyés 
környezetben röpködő guli
pán ! E gödrökben kócsagot, 
vörös- és szürkegémeket is 
meg lehet figyelni, ami azt 
jelzi, hogy a vizekben meg
jelentek a halak.
A Sárrét Várpalotától délre 
feltűnően gyorsan süllyed, s 
ennek hatására nádas-gyéké
nyes szegélyű tórendszerek 
alakulnak ki, csónakokkal, 
horgászstégekkel s a Sárréten 
eddig nem „járt” vízima- 
darakkal. Vöcskök, köztük a 
ritka vörösnyakú vöcsök (Po- 
diceps griseigena), kormos 
szerkők, sirályok, nádi tü
csökmadarak (Locustella lus- 
cinioides), nádi poszáta, ré
cefajok tanyáznak itt.

Az is szokatlan és ellentétes 
a korábbi Sárrét-képpel, hogy 
parti fecskék és gyurgyala
gok is tanyát vernek ott, ahol 
az 1—2 méterrel magasabb 
felszíni hátakon II. világhá
borús lövészárkok maradtak 
meg. Sárréti jelenség az is. 
hogy a korábbi, árvizes évek
ben a vízből kiálló szénabog
lyákon tőkés récék, dankasi
rályok fészkeltek. Egy nem
rég elhunyt kiváló ornitoló
gusunk, Nagy László irta ne
kem egyik levelében, hogy 
megtalálta a kis sirály (Larus 
minutus) első hazai fészkét 
(1950), benne egy tojással. 
Egyelőre otthagyta, hogy a 
fészekalj teljes legyen. Ám 
néhány nap múlva szinte a 
szeme előtt rabolta ki a fész
ket egy barna rétihéja (Cir- 
cus aeruginosus).
A Sárréten fészkelő madár
fajok túlnyomó része védett. 
De hiába írunk elő védelmet 
az élőlényeknek, ha élőhe
lyüket „átalakítják”, meg
semmisítik. A Sárréten is 
vannak ilyen tendenciák, ezért 
egyes részeinek védelme indo
kolt lenne.

RADETZKY JENŐ
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Véleményünk

Céltévesztés
Nemrég környezetvédő szakemberek 

tanácskozását figyeltem. Akár hiszik, 
akár nem: a hosszas vita elemző ér

veiben csupán műszáki kérdések hang
zottak el. A tárgyiasított környezet továb
bi romlásának megszüntetéséből épp 
hogy csak a beteg szervezetének a mű
ködése: az egymással funkcionáló kör
nyezetté szerveződött élőlények helyzete 
— a környezet úgynevezett minőségi álla
pota — s így az ennek javításához legal
kalmasabb technológia megvizsgálását 
„felejtették ki” a szakmai polémiából. Így 
aztán maga az ember is kimaradt a mű
szaki beavatkozások vizsgálatából, hiszen 
a szakavatottak bölcs gyülekezetében szá
nalmas volna olyan közhellyé devalváló
dott jelmondatokra még csak utalni is, 
mint aminök például: „A környezetvé
delem középpontjában az ember áll”, 
vagy „Környezetvédelem = embervéde
lem” ... Persze nem is az ilyen közigaz- 
ságú hivatkozásokra utalásokat hiányol
tam a tüzetes szakmai vitákból, hanem 
az ökológiai szemlélet azon hiányát, 
amely az emberi élet feltételeinek nor
mális biztosításához szükséges emberi be
avatkozások helyes környezetbiológiai 
vizsgálatát állította volna a vitatott kör
nyezetvédelmi berendezésekkel végzendő 
technológiák középpontjába. Csupán 
egyetlen példával igyekszem érzékeltetni, 
mire gondolok. A beruházási javak idei 
szakvásárán (BNV ’84) az Észak-magyar- 
országi Regionális Vízügyi Igazgatóság ál
tal bemutatott új ivóvíz-iniitrátlanító be
rendezés teljesítményében, folyamatos és 
zavartalan működésében s minimális ke
zelőszemélyzet-igényében azért előzhette 
meg az ioncserélő-szűrőágyas eddigi be
rendezéseket, mert a feltalálók ezúttal a 
természetet követve a vizek denitrifikáló 
baktériumait, vagyis egy természetes víz- 
tisztulási folyamatrészt tanulmányozva, 
szűrőberendezésükbe ezt a legterméke
nyebb s egyben legolcsóbb (!) biotech
nológiai üzemegységet tervezték be. Az 
emberi tényezőt ugyanígy nem tévesztet
ték szem elől a szennyvizek háromfoko
zatú. tehát biológiailag is végbevitt meg
tisztításának, a szerves hulladékot bio
gázzá vagy szervestrágya-pótló komposzt- 
granulátummá alakító legjobb technoló
giáknak, valamint a műtrágyáknak a ter
mesztett növények eyökérmélységébe ol
datként való adagolása, vagy a növényi 
kártevők elfleni védekezés úi inagv hatá
sú. s eevben környezetkímélő — termé
szetes ellenségek: vírusok, baktériumok, 
rovarok bevetésével kidolgozott — bioló
giai védekezési módjainak esetében is.

Ha iménti példáimat az olvasó csupán 
esetlegesnek vélné, hadd hagyatkoz
zam hasonló jellegű egyéb tapaszta

lásaimra is. A környezet védelmét — 
mint fogalmat és rendeltetést — sokan 
merőben különválasztják a természet vé
delmétől, melyet pejorativen a „kóosag- 

számlálók” nosztalgikus „természetpá- 
tyolgatásának” tekintenek. Környezetvé
delmi témakörben publikáló újságíró kol
légákat is ismerek, akik a természeti 
rendszerek komponenseiből kiszakítva, 
például a levegőnek, a talajnak vagy a 
városi lakókörzeteknek a védelmét egy
szerűen nem is tartják biológiai diszcip
línának, sőt merőben tévesen úgy „tud
ják”, hogy az ökológia környezettanként 
való tömör megjelölése egyáltalában nem 
azonos az egyre használatosabb környe
zetbiológia fogalomkörével. Márpedig az 
ökológia, mint az élővilág és az élettelen 
tényezők közötti kölcsönkapcsolatok tudo
mánya a környezetminőség igazi „indi
kátorait”, az élőlényeket vizsgálva, a 
környezeti és tűröképességi tényezők 
helyzetét feltárva tud a tervezés és be
avatkozás előtti előrejelzéseivel a döntés
hozóknak prognózist adni a várható ne
gatív vagy éppen pozitív hatásokról. így 
fundamentálisan az ökológia hivatott az 
emberi környezetvédelem és környezetfej
lesztés számára a helyes szervezési, be
avatkozási útmutatásokat kijelölni. Az 
erre épülő technikai megoldásoknak is 
e környezetbiológiai összefüggésekhez kell 
kapcsolódniuk, különben minden igyeke
zet és költséges befektetés célt téveszthet.

Ezzel viszont korántsem szándékszom 
egyenlőségjelet tenni az ökológia és 
a környezetvédelem közé, hiszen az 

utóbbi jóval tágabb fogalom. Amint a 
Magyar Tudomány 1984. évi 5. számában 
Az ökológiáról — ökológus szemmel című 
cikkükben Jakucs Pál, Dévai György, 
Précsényi István is arra rámutatnak: az 
ember környezetébe a társadalmi, eszté
tikai megközelítésű valós kérdések 
ugyancsak beletartoznak. így vitathatat
lan — írják —, hogy ha például Velence 
épülettartó fagerendáinak a sós tengervíz 
által történő károsodásáról vagy a köz
téri szobrok, épületelemek korróziójáról 
beszélünk, akkor is környezetvédelmi 
problémákkal állunk szemben. De az 
sem vitatható, hogy például a korróziót 
kiváltó ökoik hatásai nemcsak a szobro
kon jelentkeznek, hanem az élővilágban 
és végső soron magán az emberen, mint 
biológiai lényen is. És ennél a ténylege
sen létfontosságú kérdésnél a környezet
védelemnek már egyértelműen ökológiai 
indíttatásúvá kell válnia — állapítják 
meg a kitűnő dolgozat szerzői. Hiszen a 
levegő, a víz, a talaj, a táj s a települési 
környezet védelmének alapvetően az élő
világ védelmét kell jelentenie, mely egy
másra utalt közösségnek biológiai érte
lemben az ember csak az egyik tagja. 
Míg az őt körülvevő élővilág többi tagja 
— melyekkel azonos evolúciós törvény
szerűségek szerint alakult ki — nyújtja 
a hozzájuk adaptálódott emberi szerve
zet számára az olyan nélkülözhetetlen 
létfeltételeket, mint aminők a levegőtér 
oxigénutánpótlása, a talaj-termőképesség 
fenntartása, a vizek természetes öntisztító 
képessége, a képződött hulladékok lebon
tása, s az emberi táplálékok, textíliák s 
egyéb természeti eredetű termékek. Noha 
felgyorsult műszaki-technikai tudásával 
az ember manapság sok bámulatra méltó 
dolgot találhat fel, de elpusztult életkö
zösségeket sem feltámasztani, sem előál
lítani nem tud. Hogy milyen szerves tag
jai is vagyunk a Földön kialakult életkö
zösségnek, arra a hivatkozott tanulmány 
ökológus szerzői a bioszférából az űrbe 
utazó asztronauták példáját említik: „az 
űrhajóban utazó viszi magával nyálában. 

beleiben, bőrén és környező levegőjében 
az élőlények milliárdjait, nélkülük élete 
azonnal megszűnne”. Amikor az emberi 
lét ennyire elszakíthatatlanuíl az élő, azaz 
működő környezet összefüggő rendszerei
nek a függvénye, a céltévesztés gyakran 
megnyilvánuló szomorú jele, amidőn a 
még megóvható táj, talaj és nyíltvíz, 
egészséges erdőrész, park vagy csupán 
egy „útban lévő” fasor, sőt akár egyetlen 
életerős fa megmentésével szemben a 
„gazdasági szempontokat”; a hosszú távú 
ökológiai életérdekkel (magunk és utó
daink fennmaradásával) ellentétként a 
pillanatnyi ökenómiai látszatérdeket ál
lítják szembe. Pedig az emberiség bőven 
okulhat a természetbe való helytelen be
avatkozásainak kudarcsorozataiból: haj
dani virágzó kultúráinak önelpusztításá
ból, gazdag termőterületeinek elsivatago- 
sodásából, egykoron zöldellő hegyoldalai
nak elkopárosodásából, a rablógazdálko
dásával kipusztított élőlények egyszer s 
mindenkorra elvesztett láncszemeivel el
kezdődött természetdegradációs folyama
tok szomorú következményeiből. Csakhogy 
az ökológiai szemlélet hiányát s a meg
újuló természeti erőforrások egyoldalú 
ökonómiai megítélését őseink környezet 
elleni bűneiként még aligha róhatnánk 
fel; az elhibázott tevékenységük által ke
letkezett károkat a tudományos okozati 
összefüggések feltáratlansága folytán még 
nem láthatták előre. Legfeljebb valami
féle ösztönös ökológiai szemlélet téríthet
te volna jobb belátásra a beavatkozókat, 
de hisz elmondhatjuk-e ma az emberi 
környezet megóvásáért és fejlesztéséért 
vívott harc minden résztvevőjéről, hogy 
ismerik békés hadműveletük alaptudo
mányának, az ökológiának azon föltárt 
törvényszerűségeit, amelyek cselekvéseik 
megtervezendő környezeti stratégiájának 
iránymutatói lennének?

Az ökológiai szemlélet hiánya korunk 
rohamos környezetromlásának bajor
voslásai terén eleve kudarcokra ve

zethet, amikor a felelősök pusztán mű
szaki-gazdasági szemlélettel fordulnak a 
felmerülő problémák felé. Holott az öko
nómiai és az ökológiai feltételeket soha
sem egymással szembeállítva, hanem 
mindig együtt s előre kell figyelembe 
venni. Csakhogy ehhez az érdekelteknek 
környezetbiológiai ismeretekre s abból 
fakadó ökológiai szemléletre van szüksé
gük. Az érdekeltek köre pedig korántsem 
korlátozódhat a környezetvédő szakembe
rekre; Ikörnyezettöl függő viszonyunk 
folytán mi valamennyien érdekeltek va
gyunk. Márpedig ilyen tekintetben még 
puszta magatartásunkban sem engedhető 
meg a tárgyiasított környezet-felfogás, 
még kevésbé a környezetbe avatkozó bár
mily jószándékú cselekvésünk esetén, 
amihez mindenképpen ökológiai szemlé
letre van szükségünk. Ennek kifejleszté
sében temérdek feladat hárul az úttörő
vezetőkre, a tanárokra, főiskolai és egye
temi oktatókra, az ismeretterjesztőkre és 
az újságírókra is. Mert a környezetbioló
giai gondolkodásmódnak az emberi élet 
fenntartásáért végzett mindennemű kör
nyezetvédelmi tevékenység indíttatásában 
benne kell lennie. Ha ugyanis környezet
védő terveinkben az ökológiai feltételeket 
figyelmen kívül hagyva döntünk a be
avatkozás módjáról, költséges, ám^létfon- 
tosságú környezetmentő munkánk véghez
vitelében könnyen célt téveszthetünk.

DR. LÁNYI GYÖRGY
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A biotechnológia 1983 bán a Minisztertanács 
jóváhagyta az Országos Középtávú 
Kutatási és Fejlesztési Terv 
biotechnológiai stratégiáját. 
Az UNESCO 1984-1989 közötti 

jelene 
és jövője

programjában kiemelt helyen szerepel 
a biotechnológia. Az MTA ez évi közgyűlésének Biológia és társadalom 
című központi előadásában Straub F. Brúnó akadémikus ugyancsak 
a biotechnológiai kutatások gyakorlati felhasználását szorgalmazta.
1982. évi 9. számunkban Láng István akadémikus Biotechnológia 
és környezetvédelem című cikkében már részletesen foglalkozott 
e környezetbarát iparágban rejlő lehetőségek kiaknázásával. Ezúttal 
e világszerte nagyban fejlesztett terület műszaki feltételeivel foglalkozik 
dr. Nyeste László, a kémiai tudományok doktora, 
a Budapesti Műszaki Egyetem Mezőgazdasági Kémiai Technológia 
Tanszék egyetemi tanárának cikke

A Magyar Tudományos Akadémián hosszú 
vita után a következő definíciót fogadták 
el: a biotechnológia a biokémia, a mikro
biológia és a műszaki tudományok olyan 
integrált alkalmazása, amelynek célja a 
mikroorganizmusok, szöveti sejtek vagy 
azok valamely részének technológiai jel- 
használása. A biotechnológia tehát a bio
kémia (genetika), a mikrobiológia és a 
műszaki (vegyészmérnöki) tudomány ered
ményeire támaszkodik, illetve ezen disz
ciplínákból önálló, interdiszciplináris tu
dományterületet alkot.

Világproblémát is megoldhat
Beszélhetünk-e a biotechnológia forradal
máról? Meggyőződéssel vallom, hogy igen. 
Minőségileg új, tehát forradalmi változást 
lehet tapasztalni a biotechnológia biológiai 
és műszaki diszciplínáiban is. A modern 
génsebészeti módszerek lehetővé teszik, 
hogy egyik élőlényből (növényből, állatból, 
mikroorganizmusból) egy másik élőlénybe 
(rendszerint baktériumba) átvigyünk egy 
bizonyos gént, és ezáltal ez utóbbi szer
vezet tulajdonságát irányítottan megvál
toztassuk. Pl. képessé tesszük egy bizonyos 
anyag (emberi inzulin, növekedési hormon 
stb.) szintézisére, ipari célú előállítására. 
A klasszikus genetika már ez idáig is je
lentősen fokozni tudta az iparilag fontos 
mikroorganizmusok termelőképességét. Re
mény van arra, hogy a modern genetikai 
módszerekkel a törzsnemesítési munka ha
tékonysága tovább fokozódik, és minőségi
leg új lehetőségeket teremt.
Cikkemben a biotechnológia műszaki ol
dalának fejlődési tendenciáival, forradalmi 
változásaival foglalkozom. Mi a biotech
nológia műszaki, ipari jelentősége az em
beriség és Magyarország számára? A Ró
mai Klub 1968-ban egy világmodellt pub
likált (1. ábra), amelyet sokan támadtak, 
de megállapításainak lényegével egyet kell 
értenünk. A világmodell az emberiség szá
mára rendkívül fontos, ún. világproblé
mákat fogalmazott meg. Az emberiség lét
száma rohamosan növekszik, a nyersanya
gok és az energiatartalékok a földön csök
kennek. Az egy főre eső élelmiszer
termelés egy ideig növelhető. Az ipari és 
a mezőgazdasági termelés növekedése 
miatt a környezetszennyeződés növekszik.
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E tényezők egymásra hatása miatt az áb
rán látható görbék prognosztizálhatók mai 
ismereteink szerint. Minden olyan tudo
mányos vagy műszaki eredményt, amely a 
világproblémák (nyersanyag-, energia-, 
élelmiszer-termelés, környezetvédelem) 
megoldásához hozzájárul, progresszívnek, 
az emberiség számára fontosnak minősít
hetünk.

Számítógépes bioreaktorok
Nézzük meg ezután, hogy a biotechnológia, 
illetve annak egyik ága, a fermentációs 
ipar miben és milyen módszerekkel tud az 
előbb megfogalmazott globális problémák 
megoldásához hozzájárulni? A fermentá
ciós ipar mikroorganizmusok, illetve en
zimek segítségével szerves vegyületeket 
képes előállítani. Ez lehet egyszerű átala
kítás, transzformáció (2. ábra), amikor egy 
szerves vegyületet, szubsztrátot (S| S2... 
Sn), a mikroba (M,, M2.. Mn) vagy enzim 
(E(, E,... En) a kívánt termékké (Pb 
P> ■ ■. Pn) alakít. Ilyen egyszerű transzfor
máció a szorbit-szorbóz átalakulás, mely
nek konverziós hányadosa 95—98%. A bio- 
transzformációk nagy előnye a szigorú 
specifikusság, amin jelen esetben azt ért
jük, hogy az A. Suboxydans baktérium a 
szorbit molekula 5-ös szénatomján levő 
két hidrogént vonja el, és a többi szén
atomon levő hidrogént nem érinti. Ha ké
miai módszerekkel akarnánk ezt az oxi
dációt (H-elvonást) elvégezni, nem sike
rülne, ui. a kémiai oxidáló ágensek nem 
specifikusak.
A fermentációs eljárás célja lehet egy bo
nyolult vegyület szintézise is (3. ábra). Eb
ben az esetben a különböző mikroorganiz
musok (M|, M2 •.. Mn) egy azonos szubszt- 
rátból (S), pl. glükózból különböző szerves 
vegyületeket (Pt, P2 •••?„) képesek több 
lépéses szintézissel előállítani. Az ábrán 
látható reakcióegyenletből világos, hogy a 
Penicillium chrysogenum penész glükóz 
molekulából csak hosszú, bonyolult úton 
tudja a penicillint szintetizálni. Az ilyen 
bioszintézisek hatékonysága már alacso
nyabb: 10—20%. (Ami adott esetben azt 
jelenti, hogy a glükózmennyiség 10— 
20%-a alakul át penicillinné.) A penicillint 
kémiai szintézissel is elő léhet állítani, de

1. ábra. A népesség, a nyersanyagok, 
a környezetszennyeződés és az egy főre jutó 
élelmiszer- és ipari termelés alakulása

C,H2-OH ch2oh

H-Cj-OH H-C-OH
HO-C3-H HO-C-H

H-C4-OH A suboxydans h-C-OH
®C5-O® C=O

H2C6-OH HjC-OH

SZORBIT SZORBÓZ

(Konverzió: 95-98%)

2. ábra. Transzformációk

így sokkal drágább, mint a bioszintézissel 
kapott termék. A fermentációs ipar bizo- 
nyos vegyületeket tehát olcsóbban tud ter
melni, mint a vegyipar. Az ipari eljárás 
két elvet használ föl a termelő mikroorga
nizmus nagy léptékű elszaporításában: a 
sterilitás és a lépcsőzetes térfogatnövelés 
elvét (4. ábra). A sterilitás azt jelenti, 
hogy növekedése során csak a kívánt ter
méket eredményező mikroorganizmus sza
porodását engedjük meg. Meg kell akadá
lyozni. hogy idegen mikroorganizmus be
kerüljön a rendszerbe. A mikroorganizmus 
tenyésztését egy 10 ml oldatot tartalmazí
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(Konverzió: 10-20%)

4. ábra. 1: kémcső tenyészet (10 cm3); 2: rázott lombikos 
tenyészet (100 cm3); 3: labor fermentaros tenyészet (10 I);

4: félüzemi fermentaros tenyészet (2-3 m3);
5: üzemi fermentaros tenyészet (50-150 m3)

5. ábra. Csőreaktor immobilizált mikroorganizmussal (MJ 
vagy immobilizált enzimmel (EJ

6. ábra. Hordozához kötött enzimek vagy mikroorganizmusok (a).
1: adszorpció; 2: kémiai kötés; 3: mátrixba zárás;

4: mikrokapszulázás
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LÉGSEBESSÉG_________ *
PH_____________________ *

REDOX-POTENCIAL

FERMENTÁCIÓS 
RENDSZER

——------------------------ — k
SEBESSÉGEK —-------------------------------------►
SEJTÖSSZETÉTEL

enzimaktivitAsok

kémcsőben kezdjük, majd az ott képződő 
mikrobatömeggel oltjuk a következő, na
gyobb térfogatú lombikot, laboratóriumi 
fermentort és így tovább. Ipari törzseink 
a növekedéshez oxigént igényelnek. A 
megfelelő oxigénellátást a tenyésztésre 
szolgáló reaktorban (a fermentorban) le
vegő bevezetésével és keveréssel lehet biz
tosítani. Az utóbbi időben egyre inkább 
alkalmaznak egy másik típusú, ún. töltött 
oszlopos bioreaktort is. Ebben az esetben 
hordozóhoz kötött (immobilizált) enzimek
kel (EJ, illetve élő mikroorganizmusokkal 
(M|) megtöltenek egy csőreaktort; ezen a 
szubsztrátot (S0 csak át kell folyatni, és a 
jelen levő átalakító ágens (E, vagy Mt) azt 
termékké (PJ alakítja (5. ábra). A.z enzi
mek, illetve mikroorganizmusok immobi- 
lizálását elvileg négy módon oldhatjuk 
meg. A nagy molekulájú hordozóhoz ad
szorpcióval vagy kémiai kötéssel kötjük, 
illetve mátrixba vagy mikrokapszuíába 
zárjuk (6. ábra).
Ezek után vizsgáljuk meg, hogy a mikro
organizmus szaporodását és a termékkép
ződést milyen tényezőkkel tudjuk befo
lyásolni. A mikroba szaporodásához nem
csak a már sokat emlegetett szubsztrátra, 
hanem egyéb vegyületekre: szénforrásra, 
energiaforrásra (ez rendszerint glükóz 
vagy keményítő szokott lenni), nitrogén
forrásra és más elemekre (S, P, Fe, Cu 
stb.) is szükség van. Mindezeket az anya
gokat a mikroba szaporítására szolgáló ún. 
tápoldatnak, optimális arányban kell tar
talmaznia. A tápoldatkomponenseken kí
vül a mikroba élettevékenységét egyéb, fi
zikai és kémiai módszerekkel is befolyá
solni tudjuk (7. ábra). Egy fermentációs 
rendszer működését (a mikrobák termék
képződését) az ún. kontrollváltozókkal le
het befolyásolni. Ennek hatására megvál
toznak a rendszer állapotváltozói (optimá
lis termékmennyiség, növekedési és ter
mékképződési sebesség, seítösszetétel stb.) 
is. A biotechnológus feladata tehát az. 
hogy ezt a bonyolult rendszert optimáli
san működtesse. A rendszerben nagyon sok 
dolgot kell mérni, és nagyon sok kontroli- 
változót kell optimálisan szabályozni. Ezj 
a bonyolult mérési, szabályozási feladatot 
megfelelően megoldani ma már csak szá
mítógéppel lehet. Ilyen számítógépes fer- 
mentorrendszert mutat a 8. ábra, amelyet 
a mi laboratóriumunkban alakítottunk ki 
először Magyarországon. A világ 180 fer
mentációs üzeme 1981-es adatok szerint 
9—10 milliárd dollár értékben állított elő 
fermentációs terméket. (Ebben a termelési 
értékben a sör, az élesztő és az alkohol 
nincs benne!) A gyártott anyagokat az 
1. táblázatban levő csoportokba lehet ösz- 
szefoglalni. A fontosabb termékek terme
lési statisztikái és dollárban kifejezett ér
tékei a 2. táblázatban láthatók.

A jövő ipara: a fermentációs ipar

Magyarországon több mint 10 gyár rendel
kezik fermentációs üzemmel (Chinoin. 
Biogal, Kőbányai Gyógyszergyár. Phylaxia, 
Humán Oltóanyagtermelő Váll., Szabadegy
házi Szeszgyár stb.). A fermentációs ter
mékek a gyógyszervállalatok termelési ér
tékében 11%-os értéket képviselnek. Ma
gyarország kezdeményező szerepet vállalt 
a haladó immobilizált enzimes technológia
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1. táblázat

TERMÉKCSOPORT TERMÉKEK

1. SZERVES SAVAK citrom-, tej-, itakon-, glükon-, ecetsav stb.

2. 'ENZIMEK 16 tömegtermék: amiláz, ptroteáz, glükóz- 
izomeráz stb., kb. 200 specifikum: diagnosztikai, 
terápiás és kutatási célra

3. ANTIBIOTIKUMOK penicillinek, tetraciklinek, aminoglikozidok, 
növekedésserkentők, makrolidok stb.

4. AMINOSAVAK tömegtermékek: lizin, glutaminsav, metionin

5. POLIMEREK xantán, dextrán, polihidroxi-butirát

6. VITAMINOK 
SZTEROIDOK, ALKALOIDOK 
HORMONOK

B2-> Bi2-vitamin 
prednizolon, hidroxi-kortizon, ergotamin, 
ergokriptin, lizergsav;
inzulin, növekedési hormon

7. SCP-TERMÉK baktériumok, élesztők, penészek, algák

2. táblázat

TERMÉK MENNYISÉG 
(TONNA/ÉV)

ÉRTÉK 
(MILLIÓ S/ÉV)

SCP-termékek 3 000 000 1000
Citromsav 300 000 450
Glutaminsav 300 000 1080
Lizin 40 000 206

Tejsav 15 000 —
Enzimek:

proteáz 530 000 66
amiláz 700 000 123
glükóz-izomeráz 70 000 56
rennin 26 000 64

Vitaminok _ 670
Szteroidok — 300
Antibiotikumok:

penicillin 17 000
tetraciklinek 5 000
Cefalosporin 1 200 4200
eritroimicin 800

ipari megvalósításában is. Európában Sza
badegyházán vezették be először ipari lép
tékben az immobilizált enzimek használa
tát a glükóz-fruktóz szirup előállításában. 
A szubsztrátokról, a fermentációs ipar 
nyersanyagairól azt kell elmondani, hogy 
azok ma jórészt (és a jövőben még foko- 
zottabbán) megújuló, a növényvilág által 
évente újratermelt szénhidrátok (keményí
tő, ill. az abból könnyen előállítható glü
kóz). A fermentációs eljárások tehát fé
nyes jövő előtt állnak, mivel nyersanyaguk 
nem az állandóan fogyó földi készlet (olaj, 
kőszén stb.). Ha a növényi biomasszából 
nemcsak a keményítő komponenst, hanem 
a sokkal nagyobb mennyiségben képződő 
cellulózt is fel tudjuk majd használni fer
mentációs célra, az százszoros fermentációs 
nyersanyagbázist fog jelenteni. Ezért az 
ilyen irányú kutatások nagy jelentőségűek. 
Talán fölösleges bizonyítani, hogy Magyar
ország számára a mezőgazdasági nyers
anyagra támaszkodó ipari termelésnek 
perspektívában milyen jelentősége van. A 
mai gyakorlat nemcsak a cellulózt, hanem 
az n-paraffint és a metanolt is igyekszik 
fölhasználni. Az n-paraffin ásványolajter
mék, illetve melléktermék, amelyet bizo
nyos mikroorganizmusok képesek szubszt-

3. táblázat

ORGANIZMUS GENERÁCIÓS IDŐ

Szarvasmarha
Sertés
Csirke
Fű, lucerna 
Élesztő SCP 
Baktérium

1—2 hónap 
4—6 hét 
2—4 hét 
1—2 hét 
2—6 óra 
20—200 perc

rétként felhasználni. Metanolt nemcsak 
ásványolajból, hanem földgázból, kőszén
ből és növényi biomasszából is elő lehet 
állítani. A metanolhasznosító mikroorga
nizmusok ezt az anyagot más vegyületté 
képesek alakítani. Így pl. metanolon bak
tériumokat tenyésztve olyan baktériumtö
meget kapunk, melynek 70%-a fehérje. 
Ezt nevezzük mikrobiális fehérjének vagy 
angolul Single Cell Protein-nek (SCP- 
nek).
A fermentációs termékek trendjében is na
gyon progresszív irány figyelhető meg. 
Egyre több vegyipari nyersanyagot (ecet
sav, aceton, butanol, akrilsav, etilénglikol, 
etilénoxid, glicerin stb.) és energiahordozót 

(metán, etanol) kívánnak mikrobiológiai 
úton, megújuló növényi nyersanyagból elő
állítani. Ilyen termékekkel a föld kimerülő 
nyersanyagkészletét lehet majd pótolni, 
illetve helyettesíteni. Egyes országokban 
(Brazília, USA) a gasohol program kere
tében a motorhajtóanyagot részben erjesz- 
téses etanollal helyettesítik. Üj nyers
anyag-előállítási lehetőséget biztosít a 
biometallurgia. Ez az ásványfeldolgozási 
eljárás mikroorganizmusokat használ fel. 
és segítségükkel egyéb metallurgiai tech
nológiával nehezen vagy nem feldolgozha
tó (kéntartalmú vagy kis ásványtartalmú) 
ércekből lehet uránt, rezet és más fémeket 
is gazdaságosan kinyerni. Olyan technoló
giai eljárás is ismert, hogy a föld mélyé
ben levő kőzetet robbantással meglazítva 
csak a „bányász” mikroorganizmusokat vi
szik le a mélybe, és oldat formájában lehet 
a feltárt fémet kiszivattyúzni. (A mikroor
ganizmusok helyettesítik a bányászokat!) 
Külön termékcsaládot alkot a mikrobiális 
fehérje (SCP), melyet takarmányként vagy 
közvetlenül emberi tápanyagként is fel le
het használni. A mikroba eredetű fehérje
termelésben rejlő lehetőségeket mutatja be 
a 3. táblázat. Ebben az összeállításban a 
különböző takarmányozási vagy élelmi
szer-termelési szempontból fontos organiz
musok generációs ideje van feltüntetve. 
(Generációs idő az az időtartam, amelv 
alatt egy élőlény meg tudja kétszerezni 
sejttömegét.) Látható, hogy a mikroorga
nizmusok (élesztők, baktériumok) nagyon 
gyorsan növekednek. Ez a tény és a rend
kívül nagy (50—70%-os) fehérjetartalom 
biztosít a mikroorganizmusoknak óriási 
előnyt a többi élőlénnyel szemben. A mai 
magyar földgáz-felhasználás 3°/0-ából 
olyan, 100 000 tonna/év kapacitású metanol 
alapú SCP üzemet lehetne építeni, amely 
évi 40 millió dollár értékű takarmány- 
szója-importot helyettesíthetne.
Nagy a mikroorganizmusok jelentősége az 
egészségügyben és a környezetvédelemben 
is. Mikroorganizmusok segítségével érté
kes klasszikus gyógyszereket (antibiotiku
mokat, vitaminokat, szteroidvegyületeket, 
vakcinákat stb.) lehet termelni, de új utak 
is megnyíltak a modern biotechnológia jó
voltából. Ma már a cukorbetegek számára 
nélkülözhetetlen inzulint, a rákterápiában 
esetleg felhasználható interferont és mo- 
noklonális ellenanyagot is elő lehet állíta
ni mikroorganizmusok segítségével. Á kör
nyezetvédelemben két területet érdemes 
megemlíteni: a káros rovarok ellen hatá
sos mikrobiális eredetű szereket és a bioló
giai szennyvíztisztítást.
A fermentációs ipar technológiai megoldá
saiban is jelentős változásokat tapaszta
lunk. Egyrészt megfigyelhető a fermentor- 
térfogatok rohamos növekedése. A gyógy
szeriparban használatos 100—150 m1-es 
fermentorokkal szemben az angol ICI cég 
SCP-előállítás céljára 2700 rn'-es reaktort 
tervezett és üzemeltetet. Ilyen nagy térfoga
tú fermentorban már gazdaságosan lehet 
termelni. A bioreaktorokat érzékelőkkel és 
szabályozó rendszerrel látják el, a felügye
letet pedig számítógépre bízzák. Ez lehető
vé teszi a pontos szabályozást, a megbíz
ható üzemelést és ezáltal a gazdaságos 
termelést. Ez pedig már a mikroelektroni
kai és a biotechnológiai forradalom talál
kozása.

DR. NYESTE LÁSZLÓ
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Újfajta „szapora népbetegségek” 
gyötrik társadalmunkat, s ezek 
zöme a környezet válságára ve
zethető vissza. Sokszor megfeled

kezni látszunk azokról a kórokozókról, 
melyek láthatatlanul, de egymás kölcsönös 
gyötrésének formájában fejtik ki hatásu
kat. A mikrokörnyezet védelmének fogal
mába okvetlenül beletartoznak azok a 
megelőző tevékenységek, melyek a sziv
es érrendszeri betegségek, neurózisok, al
koholizmus, kábítószerezés és a többi 
miazma elkerülésére szolgálnak. Erről kér
deztük meg dr. Bágyoni Attilát, az Or
szágos Egészségnevelési Intézet igazgató
ját. A jeles szakember, aki sok ismeret
terjesztő munka szerzője, időszűkében 
szinte vezérszavakban válaszol.

A mikroklímában kezdődik
— Társadalmunkban vannak szinte ki
védhetetlen külső hatások (pl. zaj, bizo
nyos vegyi, illetve pszichikai-idegi ártal
mak), melyek csak hosszú távon (long- 
term) fedezhetők fel és érvényesülnek. 
Ezért meggyőződésem: kell a reklám az 
egészséges életmódnak. Mert az is tudva
levő, hogy egészségvédelmi tekintetben 
üzemeinkben lazábbak a normák, mond
ván, ott „csak” naponta 8 órát töltünk.
Kezdjük ott, hogy az emberek többsége 
számára az egészség fogalma csupán a be
tegséggel együtt realizálódik. A „csak 
egészség legyen!” sóhaja rendszerint azok
ból tör föl, akik átestek valamilyen beteg
ségen, s néha túl későn kezdik az elveszett 
paradicsomot becsülni. A betegség kiala
kulása jobbadán lassú folyamat, a betegítő 
tényező (az ágens) nem észlelhető nyom
ban. A civilizációs betegségek 90%-a év
tizedek alatt fejlődik ki; a 14 éves gyerek 
nem érzékeli a dohányzás ártalmait, csu
pán az „értelmetlen” tilalmat. (Tegyük 
hozzá: a dohányzás ártó hatása rendkívül 
individuális, ami tovább nehezíti az ellen
propagandát, hiszen hosszú életet is végig 
lehet dohányozni, és nemdohányzók is 
kaphatnak tüdőrákot.) Egy figyelmeztető 
adat: ma a szív- és érrendszeri megbete
gedések aránya 53%, mégis: nemzedékek 
kellenek a városi környezetszennyezések 
távoli hatásainak vizsgálatára. Pedig a té
nyek beszédesek. 1965-ben Valkó község
ben magam végeztem vizsgálatot, melyből 
kiderült: a poros főút mellett lakók na
gyobb százaléka betegedett meg hörghu
rutban, influenzában. Leszögezhetjük: a 
környezet-, illetve egészségvédelem a mik
roklímában kezdődik! Mindenekelőtt ott
hon — a tiszta lakásban, a rendben tartott 
lépcsőházban stb. A kört innen fokozato
san kell tágítani.
Vegyünk egy fontos szemléleti kérdést. Az 
eldobott papír nem az egészséget, hanem 
a tudatot szennyezi. Mert ha eltűrjük, las
sacskán mindent el fogunk tűrni — a kör
nyezetszennyezés láncszerű folyamat.
Neurózis? Némelyek szerint ma minden 
második ember neurotikus. Jelenleg köny
vet írok az ún. alkalmatlansági neurózis
ról. Szembeszállók a rossz közmondással: 
akinek az isten hivatalt adott — bizony 
nem ad mindig észt is hozzá. Tévhit, hogy 
az infarktus menedzserbetegség; csupán 
azoké a vezetőké, akik nem tudnak felnőni 
feladatukhoz, illetve eleve alkalmatlanok 
rá. Igaza volt a görög bölcsnek: mindenki 
ismerje meg önmagát — megfelelő vigyá
zattal, önfigyeléssel —, s a körülmények 
ismeretében teremtse meg lelki békéiét, 
persze ki-ki a maga módján. Példaként 
egyetlen fizikai tényezőt ragadok ki: a 

szükségtelenül elfogyasztott napi 3200— 
3300 kalóriát 400-zal kellene csak csök
kenteni, hogy megszűnjék az elhízás, a ko
rai halál egyik fő okozója.
A munkahelyi környezet sok betegítő 
esetéből megint egyet mondok el. Egy ter
vezőintézeti nődolgozót az „borított ki”, 
hogy akit betanított, a főnökévé tették, 
holott ő lett volna (véleménye szerint leg
alábbis) alkalmasabb a beosztásra. Köz
ismert tényező, ha a főnök nem tűri a 
kritikát, vagy elhangzása esetén bosszút 
áll érte. De a munkatársi „interakciókban” 
megnyilvánuló áskálódás változatos formái 
is kiválóan alkalmasak a gyengébb ellen- 
álló-képességűek neurotizálására.
Vagy itt vannak a munkahelyi egészség
védelem tipikus lazaságai. Például a ve
zető látványos eredményekre törekszik, s 
ennek a munkatársak isszák meg a levét.

Lelki egészségvédelem

A legfőbb 
érték?
„A pokol: a többiek" — fogalmazta 
tömören drámájában Jean-Paul 
Sartre. A mi nyelvünkre lefordítva: 
a környezet óvása nem szorítkozhat 
biológiára, kémiára, technológiára.
Az effajta védelmi stratégiák 
szükséges, de nem elégséges 
föltételei a mentálhigiénének, azaz 
a lelki egészségvédelemnek, 
s a nyomában járó egyéni és 
társadalmi közérzetnek.

Rosszul értelmezett takarékosság, ha olyan 
dolgokról mondanak le, melyek nélkülöz
hetetlenek az egészségvédelemben (pl. 
megfelelő szellőztetés, jó ülőalkalmatos
ság). Vagy a változások föl nem ismerése: 
ez a lakk ugyan büdösebb, de „nagyapám 
is így csinálta” (holott a vegyipar — ártal
maiban is — azóta nagyot fejlődött), ösz- 
szefoglalva: föl kell venni a harcot a 
nemtörődömség, a mának élés ellen, ami
kor rendszeresen elmennek a munkavédel
mi szabályok végső határáig. Mindezzel — 
ismétlem — csak akkor tudunk megküz
deni, ha a legszebb gazdasági érv sem fro- 
mályosítja el a fontossági sorrendet: első 
a dolgozó ember; ami neki árt, az árt va
lamennyi „magasabb szempontnak”!

Útkeresőben
A lelki egészségvédelem fogalma, mint az 
emberi értékek óvásának megelőző jellegű 
eljárása, kezd már utat törni a köztudat
ba. Ám sokszor csak későn. A vesztett csa
ták elviselőjének, a lelki és idegbetegek 
gondozójának szomorú tapasztalatairól 
kérdezzük dr. Várady Géza ideg- és elme
gyógyász fővárosi szakfelügyelő főorvost. 
Az idilli, rózsadombi csöndben érezni: 
ilyen robusztus teherbírású ember is ví
vódva cipeli a sok félresiklott élet, szám
talan „visszatérő vendég” gondját.
Alapeivvel kezdi: a gyermekkori szemé

lyiségkialakulás (perszonalizáció) és a ké
sőbbi társadalomba illeszkedés (szocializá
ció) mindig környezetben megy végbe. No
ha a lelki betegségek kialakulásában máig 
nehezen eldönthető kérdés, az okok közül 
mekkora a genetikai (örökölt) és a társa
dalmi tényezők aránya, az előbbiek kikü
szöbölése végett lényeges a mainál sokkal 
megfontoltabb párválasztás és családalapí
tás. Bennünket persze az utóbbi okok ér
dekelnek. E tekintetben a szociálpszichiát- 
ria felfogása szerint az ember a társa
dalomtól betegszik meg. A modern társa
dalom rákfenéi: a technokrácia, a túlzott 
urbanizáció (pl. a nem megfelelő város
tervezés), az ingerekben túlságosan gazdag 
életmód részint állandóan döntésekre 
kényszerít, részint érzelmileg rideg, izolált 
(„magányos tömeg”) állapotba taszítja a 
ma emberét.
ö is hangsúlyozza, mennyire nélkülözhe
tetlen az emberi önismeret. Egy 5000 sze
mélyt átfogó vizsgálat eredményét idézi: 
a neurózisok, pszichózisok 64%-a családi
önismereti okokra, s mindössze 23%-a 
munkahelyi konfliktusokra vezethető visz- 
sza. Olyan, sokaknak meglepően hangzó 
dolog derül ki, hogy a gépies munka 
(Taylor, Bedeaux-rendszer stb.) kevésbé 
betegítő hatású a rossz értékrendszernél. 
Ezek a nem tudatosított lelki kórokozók 
idézik elő a betegségbe süllyedést, az ún. 
többlépcsős neurózist. Súlyos tehernek ne
vezi a nagyvárosi élet, a hajszolt tempó 
előidézte szüntelen döntéskényszert. Persze 
nem a konfliktus a baj — az az élet vele
járója —, hanem az a tény, hogy a más 
körülményekhez szokott idegrendszer 
adaptációs készsége túlzott próbának van 
alávetve, sokaknál túllépi a teljesítőké
pesség határát.
S ebben van döntő szerepe a mikrokör
nyezetnek: családnak, barátoknak, munka
társaknak, vagyis az ún. referencia csoport
nak. Az ember az ő közegükben él, az ő 
visszajelzésükre reagál siker- vagy ku- 
darcélménnyel. A negatív hatás ezerféle. 
Sorolja a példákat: az érzékeny idegrend
szerű, 43 éves férfi, aki három öreg kör
nyezetében él, s a család valósággal agyon
nyomja. Az 50 éves nő, akit a pincében 
zajos tevékenységet folytató üzem „má- 
szat a falra”, s betegít meg (hiába mértek 
megengedhetetlen zajszintet, a „népgaz- 
daságilag fontos” tevékenység folytatódik, 
az ember népgazdaságilag nem fontossá 
értékelődik le). Az érzelmi beágyazottság, 
a jó személyi kapcsolatok nélkül minden
kit veszély fenyeget. A nyugdíjast is, aki 
a zaj ellen a lakásban ücsörögve védekezik, 
s menthetetlenül elszigetelődik, vagy a 
fiatalt, aki könnyelmű kapcsolatok hálójá
ban vergődik, és eljut az önkábításhoz, 
netán az öngyilkossághoz, ami még sike
res embereket is fenyegethet. (Az alkoho
lizálás „védekező reakciójáról” itt már ne 
is szóljunk.) Maró gúnnyal bírálja, rossz 
embernek nevezi az elvont humanistát, ki 
csak az emberiséget képes szeretni. Első
sorban a velünk, mellettünk élők iránt kell 
humánusan viselkednünk. Hiszen ma már 
túlestünk olyan korábbi, társadalmi mére
tű konfliktuson, mint a mezőgazdaság 
kollektivizálása — egy akkori vizsgálat ki
mutatta: Csengersimán a lakosság 30%-a 
neurotizálódott a téeszesítés, a gyors élet
formaváltás következtében —, meg kell 
hát keresnünk a minden egyén teherbírá
sát figyelembe vevő utat a harmonikusabb 
életvitelhez. Még akkor is. ha rengeteg té
nyező közrejátszása folytán ez igen nehéz 
napjainkban.

LEHOTAY-HORVATH GYÖRGY
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agyarországon a mo
torizáció a hetvenes években 
bontakozott ki. Ez a megál
lapítás elsősorban a személy
gépkocsik számának robba
násszerű növekedését jelenti. 
Míg 1970-ben 238 ezer sze
mélyautó volt az országban, 
addig 1983-ban már 1 millió 
267 ezer, ami 5,3-szeres nö
vekedést jelent. (Ez utóbbi 
adat saját számításon alapul, 
mivel statisztikai adatok 
1982-ig állnak rendelkezésre.) 
Országos átlagban az egy 
személygépkocsira jutó lako
sok száma megközelítően 8,5 
fő, ami körülbelül a 15 év
vel ezelőtti ausztriai ellátott
sági szintnek felel meg.

Személygépkocsi-állomá
nyunk, mint ismeretes, túl
nyomórészt benzinüzemű 
autókból áll, és ezen belül 
négyuíeműekre és kétüte- 
műekre oszlik. Ez utóbbi ka
tegória különösen gazdaság
talan üzemanya.g-felhasználá- 
sú, és némely szennyező 
anyag kibocsátása kedvezőt
len a környezetszennyezés 
szempontjából is. A lakosság 
tulajdonában 1982 végén 
Zsiguliból, illetve Ladából 
volt a legtöbb: 336.4 ezer da
rab. Ezt követte a Trabant 
237,1 ezerrel, a Skoda 161,5 
ezerrel, a Wartburg 157,5 és 
a Polski Fiat 72,7 ezerrel. E 
kocsik részaránya az összes 
gépkocsikon belül 84.1% volt. 
A magyar motorizáció az el
múlt, ¡közel másfél évtized 
gyors fejlődése ellenére az 
ellátottságot tekintve még vi
szonylag kezdeti szakaszban 
van. Ennek egyebek között 
jellemzője, hogy az új autók 
vásárlása elsősorban az ál
lomány bővülését szolgálja, 
és csak kis mértékben já
rul hozzá a selejtezéssel 
egvütt járó állománymegúju
láshoz, noha ez mind műsza
kilag, mind gazdaságilag 
egyre kívánatosabb lenne. 
A magángénikocsik korössze
tétele az utóbbi években ked
vezőtlenül alakult. Átlagos 
életkoruk 1975-ben 5.9. 1982 
végén 7,4 év volt. Napjaink
ban az állomány több mint 
egynegyede öregebb 10 éves
nél. ezen belül 2%-uk el
avult. 20 éves, ami kb. 25 
ezer autót jelent. Ezt az el
öregedési folyamatot erősíti a 
vásárlási lehetőségek korlá- 
tozottsáea is.
Ha végiggondoljuk, hogy a 
jelenleg (leefőkénn szocialis
ta országokból) úionnan vá
sárolható tfnusok is közel 10 
éves vagy még régebbi konst
rukciók, amelyek a mai

A kényelem ára
igényektől teljesen eltérő 
energia- és környezetvédelmi 
követelmények figyelembe
vételével készültek, érzékel
hetjük azt a problémát, 
amely az üzemanyag-felhasz
nálás és a környezetszennye
zés tekintetében egyre ége
tőbb. A környezetvédelmi 
szempontból kedvezőtlen ha
tásokat még tovább erősítik 
a következők: A járműállo
mány és a forgalom nagy ré
sze a nagyvárosokra, nem 
kis részben Budapestre kon
centrálódik (minden negyedik 
személygépkocsi budapesti). 
Ha ehhez hozzászámítjuk a 
főváros jelentős vonzását, út
jaink Budapest-központú 
sugaras szerkezetét, továbbá, 
hogy a főútvonalak a váro
son keresztül haladnak az 
elkerülést szolgáló körgyűrű 
és a Duna-hidak hiánya 
miatt, érthető Budapest óriá
si autóforgalma. Csak az 
utóbbi években kezd nagy
városaink mellett kiépülni az 
elkerülő utak rendszere, de 
többségükben az amúey is 
zsúfolt belvároson keresztül 
áramlik a tranzitforgalom.
Környezetszennyezés szem
pontjából az üzemanyagárak 
emelkedésének kettős hatása 
van: egyrészt 1975-höz viszo
nyítva közel 1500 kilométer
rel csökkent az éves futástel
jesítmény. Másrészt, mivel 
(az üzemeltetés mellett az ér
tékcsökkenés, pótlás költsé
geit is figyelembe véve) a 
gépkocsi-tulajdonosok jövedel
müknek csaknem 30%-át for
dítják autózásra, csökkenteni 
igyekeznék szervizköltségei

ket. Megnő a saját, nem 
mindig szakszerű javítás, 
csökken a rendszeres karban
tartás. Míg a futáscsökkenés 
a környezetszennyezés mér
séklődése irányában hat, az 
utóbbi a szennyezést növeli. 
Mindezek a tényezők együt
tesen magyarázzák, hogy no
ha a mcrtorizációs szintet te
kintve még viszonylag a 
kezdeti szakaszban vagyunk, 
a közúti közlekedéssel össze
függő környezetvédelmi gond
jaink jelentősek.
Kiemelkedően veszélyes a 
levegőszennyezés. Ez után kö
vetkezik a zaj, ami a nagy
városokban különösen ká
ros. Kisebb jelentőségű a 
víz- és talajszennyezés.

1. táblázat

Az emisszió százalékos megoszlása csúcsforgalomban Budapesten

Járműfajta
Szennyezés

CO CH NO Korom

Személygépkocsi 74,0 64,7 25,5 —
Autóbusz 1,1 3,1 40,0 60,9
Tehergépkocsi 23,5 28,6 34,3 39,1
Motorkerékpár 1.4 3,6 0,2 -

Forrás: A városi közlekedés környezeti óratalmolnak csökkentése. 
OMFB. 20-7802 T Bp. 1979. 34. old.

Az Országos Környezet- és 
Természetvédelmi Hivatalnak 
a hosszú távú népgazdasági 
tervezés keretében készült 
elemzése szerint az emberi 

A továbbiakban a levegő
szennyezéssel összefüggő né
hány kérdést vizsgálunk. Ma
gyarországon a levegőszeny- 
nyezés 20—25%-át a belső 
égésű motorok okozzák. A 
nagyvárosok központjaiban, 
csúcsforgalmi időszakban a 
közúti gépjárművek kipufo
gócsöveiből az összes lég- 
szenyezés 70—80%-a ered. 
Különösen kritikus a helyzet 
Budapest bizonyos közúti | 
csomópontjaiban, illetve 
egyes nagy forgalmú, szűk 
mellékutcákban. A személy
gépkocsi-forgalom felelőssé
gét támasztják alá a követ
kező táblázatban látható 
adatok.

egészségre különösen veszé
lyes szénimonoxid-szennyezés- 
ből a közlekedés egésze or-1 
szágos átlagban is a legtöb-i 
bet bocsátja ki. (Háromszor
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többet, mint az ipar, és ti
zenötször annyit, mint a 
kommunális tüzelés.)
Az OKTH és az OMFB 1990- 
re készített prognózisaiban a 
nitrogénoxid-, szénhidrogén- 
és koromszennyezést tekintve 
a helyzet romlásával számol. 
Egyedül a szénmonoxid-kibo- 
csáfásra prognosztizál némi 
javulást. A 2000-re vonatko
zó prognózis korom- és nit- 
rogénoxid szennyezés növe
kedést vetít előre, viszont 
úgy ítéli meg, hogy kellő 
szabályozással a szén-mono- 
xid mellett a szénhidrogén
szennyezés is csökkenthető. Ez 
azt jelenti, hogy ha a levegő
tisztaság-védelem terén ered
ményt akarunk elérni, akkor 
hosszú távra kialakított, mű
szaki és gazdasági feltételei
ben megalapozott környezet
védelmi szabályozási politi
kát kell érvényesítenünk a 
közlekedésben. Ennek szük
ségességét igen meggyőzően 
igazolják azok a kutatások, 
amelyek a közúti közlekedés
ből eredő társadalmi károk, 
népgazdasági veszteségek fel
tárásával, számításával fog
lalkoznak. Mivel a levegő
szennyezés a legjelentősebb, 
így mi ennek káros hatásait 
vizsgáljuk.
A gépjárművek levegőszeny- 
nyezése következtében egész
ségkárosodással számolha
tunk, ezek megbetegedéseket, 
rokkantságot, esetenként ha
lált okozhatnak. (Elsősorban 
a légzőszervi megbetegedések 

számának növekedése révén.) i 
E károk egy része gazdasági
lag értékelhető, más része I 
(fájdalom, gyász stb.) szám
szerűen nem mérhető. A 
gazdaságilag számba vehető 
veszteségek közé tartoznak a 
betegséggel kapcsolatos ápo
lási, kezelési költségek, táp
pénz, nyugdíj, továbbá a be
tegséggel, esetenként rok
kantsággal, elhalálozással 
együtt járó termeléskiesés.
A társadalmi veszteség fogal
ma magában foglalja mind a 
gazdasági jellegű — pénzben 
kifejezhető —, mind a szub
jektív jellegű veszteségeket. 
Mérni — ül. esetenként kellő 
adat hiányában becsülni — a 
gazdasági veszteségeket tud
juk. A károsodások sorában 
a hátrányos egészségügyi ki
hatásokat a lakóépületekben

2. táblázat 

A közúti gépjármüvek levegőszennyezése által okozott 
népgazdasági veszteségek Magyarországon 1980-ban, millió Ft-ban

Veszteségfajták KTI számítás Saját számítás

Egészségügyi ráfordítások 
és termeléskiesés 1120 1182

Épületek, építmények pusztulása 665 549
A növényzetben és állatállományban 

keletkezett veszteség 390 113

összesen: 2175 1844

(A számítási eredmények középértékek. A hibahatár megközelítőleg 
+ l0%-ra tehető)

és az egyéb létesítményekben 
bekövetkezett károk követik. 
Ezek egyrészt a fokozott kor
rózióból, másrészt a nagyobb 
mértékű elszennyeződésből 
következő gyakoribb tisztítá
si költségekből adódnak.
Veszteséget okoz a növényzet 
és állatállomány károsodása 
is. Ennek mértékét a meg
művelhető területek csökke
néséből (pl. ólomszennyezés 
miatti termőterület-kiesés 
utak mentén), a termésho
zam apadásából lehet megha
tározni. Külön jelentősége 
van a városi, illetve az út 
menti növényzet pusztulásá
nak, továbbá a pótlás költ
ségeinek.
1980-ra vonatkoztatva történt 
számítás a közúti közlekedés 
levegőszennyezése következ
tében keletkezett népgazda

sági veszteségek fölmérésére. 
Mivel napjainkban még nincs 
meg a szükséges statisztikai 
adatbázis, továbbá a számí
tási metodika kérdései is a 
kutatás fázisában vannak, 
ezért esetenként a számítás 
szakértői becslésen alapult, 
továbbá a megközelítés is 
több módszerrel történt.
Egymás mellett ismertetem a 
Közlekedéstudományi Intézet 
vizsgálati, eredményeit, illet
ve a némileg korábban vég
zett saját számításaimat (A 
KTI kutatómuinlkájába is mó
domban volt bekapcsolódni. 
A két eredmény közötti nem 
jelentős eltérés egyrészt a 
termeléskiesés némiképp más 
módszerrel történt számításá
ból, másrészt az egészségügyi 
körzetek valamelyest eltérő 
csoportosításából adódott.) 
(Lásd 2. táblázat.) 
Kontrollszámftásokat végez
tünk nemzetközi adatok fel
használásával is, kellő kor
rekció mellett. Ausztriai ada
tokkal számolva és a magyar 
sajátosságokat figyelembe vé
ve 1,4 milliárdos, európai át
lagadatokkal számolva 1,72 
milliárdos értékeket kaptunk. 
A vizsgálatok azt mutatják, 
hogy a közúti közlekedés a 
levegőszennyezés által már 
napjainkban is igen jelentős, 
milliárdos nagyságrendű ká
rokat őkoz. (Ez az összeg az 
éves nemzeti jövedelem 0.3— 
0,4%-ának felel meg. A szál
lítás nettó termelési értéké
nek pedig 5—6%-ával egyen
lő.)
A szennyezés csökkentésére 
hozott intézkedések elmulasz
tása a károkat gyors ütem
ben növeli. A környezetvé
delmi célokat is figyelembe 
vevő lépések viszont gazda
ságilag is kifizetődőek lehet
nek.
Az előzetes kutatások azt 
mutatják, hogy egy bizonyos 
mértékű szennyezéscsökken
tés (ma még e mértéken be
lül vagyunk) egyben üzem
anyag-megtakarítást is jelent. 
Az ebből adódó megtakarítás, 
továbbá a környezetszennye
zés csökkenéséből adódó ká
rok mérséklődése gazdasá
gossá teheti a közúti közle
kedéssel összefüggő környe
zetvédelmet.

DR. SZLÁVI K JÁNOS
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Ferihegy ezen a júniusi 
vasárnap délelőttön is 
megszokott életét éli. 
Az irányítóterem vezér

lőpultjain a repülőgépek je
lei, fölötte az apró Képernyők
ről minden leolvasható, ami 
az időjárásra vonatkozik. A 
meteorología! radar 400 kilo
méteres körzetet vizsgál: sehol 
sem jelez csapadékot. Állan
dóan változnak a számok: 
320—330 fokról túj a szél, 9 esc 
mó a szélerősség. Az égbolt 
felhőtlen, a levegő párás, a 
körkörös látótávolság — a to
ronymagasságból - 10 kilomé
ter. A tengerszintre átszámított 
légnyomás 1022 millibár, a re
pülőtéren 1009 millibár, a pára
tartalom 42 százalék, a levegő 
hőmérséklete plusz 20 Celsius- 
fok, a betonhőmérséklet 27 tok. 
A közelkörzeti repülésirányító 
kózpontoan vagyunk. Kísérőnk, 
Erdei Tamás mérnök, az LRI (a 
Légitorgalmi és Repülőtéri Igaz
gatóság) 54 éves igazgatóhe
lyettese s egyik megteremtője a 
néhány hónappal ezelőtt üzem
be helyezett s környezetvédelmi 
célokat is szolgaló légi elektro
nikai rendszernek. így hát eb
ben a kissé még a tudományos
fantasztikus filmek hangulatát 
tükröző műszeres helyiségben 
könnyen eligazodik. Mint el
mondja, az imént látott mete
orológiai adatok egy automati
kus rendszerbe kerülnek, ahon
nan egyetlen kapcsolásra a 
pilóták számára is hozzáférhe
tők az értékes információk. Ha 
misítatlan repülőtéri hangulat 
keríti hatalmába az idelátoga
tót, noha most csak egyetlen 
gép leszállítását készítik elő a 
repülésirányítók. A repülési 
műsor azonban mozgalmasabb 
órákat, perceket rögzít. Eszerint 
az előző napon (június 9-én) 
Ferihegy 60 repülőgépet indított 
és fogadott, az ország légterét 
viszont 252 légijórat gépei vet
ték igénybe.

Jöhetnek a gépóriások
A légi közlekedésnek az előző 
évekhez viszonyított dinamikus 
föllendülése nem érte váratla
nul szakembereinket. Bár a nem
zetközi gazdasági recesszió s a 
közel-keleti válság némiképp 
fékezte a fejlődést, a számok 
még így is imponálóak. Feri
hegy ugyanis tavaly 32 ezer gé
pet fogadott és indított, s kö
zel kétmillió utas érkezett. Ez 
viszont azt jelenti, hogy nem
zetközi repülőterünk az elmúlt 
esztendőben Európa légi utas
forgalmának 2,5 százalékát bo 
nyolította le, s kontinensünk 200 
közforgalmi repülőtere közül az 
induló és az érkező gépek szá
mát tekintve a huszadik helyen 
áll. Ferihegy már évekkel ezelőtt 
kinőtte a mind nagyobbodó 
forgalmat, s ezért vált szüksé
gessé szinte egy új repülőtér 
építése. Az állami nagyberuhá
zásnak minősített fejlesztés so

rán eddig 6,5 milliárd forin
tot fordítottak a korszerűsítésre, 
s így sikerült elérni, hogy az 
ICAO (a Nemzetközi Polgári Re
pülésügyi Szervezet) szabványai 
szerint Ferihegy az egyik leg
rangosabb, lll/A kategória elő
írásainak felel meg. egyszerűb
ben fogalmazva: műszerezett
ség, biztonság terén, a legjob
bak között tartják számon.
A magyar légi közlekedés bizton
ságát, nemzetközi elismerését 
azonban nem adták ingyen. Az 
igen költséges biztonsági beren
dezések üzembe állítása sok vo
natkozásban kedvezően érintette 
a repülőtér környezetvédelmi 
helyzetét. Ma már ugyanis egy
re több országban a repülés
biztonsággal egyenértékű kér
désként kezelik a repülőgépek 
által okozott légszennyezést és 
zajártalmakat. Kísérőm is erre 
hívja fel a figyelmet, amikor 
társaságában a repülőtéri kör
nyezetvédelmi berendezésekkel 
ismerkedünk. Javaslatára az 
LRI W—31 rendszámú Wartburg
jába ülünk, s miután engedélyt 
kaptunk az irányítótoronyból, hogy 
behajthassunk a repülőtér 24 
km2-es területére, az új irányí
tótorony felé vesszük útunkat. A 
gurulópólyák labirintusából ki
jutva hamarosan a régi, teljes 
felújításra szoruló leszállópályán 
haladunk, amely a múlt év 
szeptembere óta mór nincs 
üzemben. Előttünk erős féknyo
mokhoz hasonló koromfekete 
sávok tűnnek föl: a 280-320 
km-es óránkénti sebességgel föl
det érő óriás gépek futóművei 
hagyták itt „névjegyüket". A 
sok helyen már „stoppolt" le
szállópálya pótlására a múlt 
év őszén adták át a 3,7 km 
hosszú, 60 méter széles, bazalt
betonos fel- és leszállópályát, 
amelyhez még 10 km hosszú, 
25 m széles gurulópólya-rend
szert is építettek. Az új pálya 
megépülésével Ferihegy a ma 
forgalomban lévő valamennyi 
géptípus fogadására alkalmas. 
A kétpályás rendszer lehetővé 
teszi, hogy egyidejűleg az egyik 
pályán csak a felszállásra, a 
másikon pedig csak a leszállás
ra kerüljön sor. A kétpályás 
üzemmód bevezetésére azonban 
csak a régi pálya felújítása 
után kerülhet sor.

Az elektronika haszna
Közben a műszaki felszereltsé
gét ille ően európai színvonalú, 
szemre is impozáns új pályához 
érkeztünk. A lézeres felhőma- 
gasság-mérő mellett elhaladva 
az új pálya végén álltunk meg, 
s kísérőnk kérésére rövid időre 
kigyulladnak a pálya ún. beve
zető fényei, a küszöbén és 
szegélyén ólló világítótestek, 
valamint a fő gurulóutak ten
gelyvonalát jelző, betonból ki
sugárzó fénysor is. A pálya vé
gén mozgó fénysáv ugrál, majd 
900 méter hosszúságban vörös 
és fehér lámpatestekből álló

sorok ragadják meg □ figyel
met. A leszállást helyzetmegha
tározó rádióhullámok is segítik. 
A filmre kívánkozó látvány után 
hamarosan az új irányítótorony- | 
hoz érkezünk. Az 56 méter ma
gas, 2 hatalmas, monolit vas
betonból készült, háromszög 
alakú pilonra telepített repülés
irányító központ vezérlőtermei
vel, színes display készülékeivel, 
radarrendszerével inkább űrha
jó belsejére emlékeztet. Hatal
mas üvegablakain keresztül 
messzire ellátni, radarberende- i 
zéseivel 500 km-es körzetet 
tartóinak szemmel, megállapít
ják a repülőgép tartózkodási 

Feri hegyi

helyét, azonosítási jeleit, sőt 
bepillanthatnak az üzemanyag
tartályba is. Ez a bonyolult re- 
pülésirónyítási rendszer egy 
mikroprocesszorral irányított 
távvezérlési és felügyeleti rend
szerhez kapcsolódik, amely a 
repülőtér agyközpontjához, egy 
nagy teljesítményű központi szá
mítógéphez tartozik. Az úgyne
vezett telemechanikai rendszer 
4600 jelzést érzékel, s 1600 uta
sítást tud adni. így áll össze 
végülis egységes egésszé a légi 
elektronikai rendszer, amelynek 
kiépítésével Ferihegy Európa 
egyik legbiztonságosabb repü
lőtere lett. Ennek az új helyzet-
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nek kedvező környezetvédelmi 
vonatkozásai is vannak. A re
pülőgépek le- és felszállásának 
számítógépes irányításával, az 
optimális útvonal kiválasztásá
vá kiküszöbölődnek a fölösleges 
repülési manőverek, mérséklő
dik az üzemanyagfogyasztás, 
csökken a légszennyezés és a 
zajártalom. A repülőtér agyköz- 1 
pontjában - amelynek terveit és 
kivitelezését Erdei Tamás irá
nyításával jelentős részben az 
LRI szakemberei végezték -, 
ahol a hatalmas kapcsolótáblán 
seregnyi villogó fény, vibráló 
fénysávok küldenek jelzést a 
szakembereknek.

lés környezetvédelem

változások

A veszélyes hulladék 
veszélyei
Az LRI igazgatóhelyettese ismét 
kocsijába invitál bennünket, 
majd az új, hatalmas hangár
épületek, a műszaki bázis szom
szédságában, lakott településtől 
távol, újabb látnivalóra hívja 
fel figyelmünket. Hatalmas, L 
alakhoz hasonló, világosbarna 
színű, likacsos felületű, szend
vicsszerkezetű fal mellett ál
lunk meg. Az L betű rövidebb 
szárában, a hajtóművek magas
ságában két különlegesen kikép
zett, befelé szűkülő fémcsövek
ből képzett üreg ósítozik. Ez a

A közelkörzeti 
repülésirányító 

központ információi 
nélkülözhetetlenek 
a biztonságos 
légi közlekedésben

A repülőtér, ahogy
□z irányitó radar 

látja a világ egyik 
legkorszerűbb 
irányítótornyában

A hajtómű- 
próbázóhely 

nemrégen készült el

Európa leg
korszerűbb 

repülőtereihez 
hasonlóan már nálunk 
is működik 
a számitógéphez 
kapcsolt zajmonitor
rendszer.
(Trautmann Tibor 
felvételei)

| hajtómüpróbázóhely, amely 32 
millió forintért készült el nem 
is régen. Kísérőm lexikonszerű 
pontossággal sorolja: a több 
mint egy km2-es felületű, 76 
cm-es falvastagságú hangtompí
tó fal említett nyílásaihoz il
lesztik hajtóműveik „kipufogó
nyílásait" a gépek, s az égés
termékek kibocsátásával járó 
nagy zajhatás 25-26 decibellel 
mérséklődik. (Igaz, pttjártunk- 
kor egy IL-18-as gép mégis a 
zajárnyékoló faltól tisztes távol
ságban túráztatta motorját.. .) 
Kísérőnk elkalauzolt a 30 millió 
forintos költséggel a múlt évvé
gére elkészült hulladékégetőbe 
is. Az osztrák Purator-cég által 
szállított korszerű, gáztüzelésű 
kazánban naponta 10 m3 hul
ladékot semmisítenek meg, 
egyebek között az elhasznált 
műanyag evőeszközöket, tálcá
kat, papírhulladékot. A 700-900 
C-fokos égetés során keletkező 
salak elhelyezési lehetőségéről 

; mostanában döntenek majd. Vi
szont keserűen szól arról, hogy 
a veszélyes hulladékok szaksze
rű tárolása, ártalmatlanítása 
terén csak kevés előrelépés tör 
ténhetett. Ma ugyanis a repü
lőtér, valamint a gépek üzemel
tetése során keletkező olajos és 
magas feldolgozottsági fokú 

i szénhidrogén-származékokat le- 
I zárt hordókban, körülkerítve, a 

repülőtér félreeső helyén tárol
ják. Az elmúlt évben kialakított 
hulladéktároló beruházási köz
ségei 600 ezer forintot tettek ki. 
A fokozottan tűz- és robbanás
veszélyes anyagok evek óta hal
mozódnák, s már eddig is több 
mint 250 hordó további sorsáról 
kell majd gondoskodni. A ve 
szélyes hulladékot tartalmazó 
hordók anyagát most vegyelem. 
zéssel határozzák meg, hogy 
minőségi összetételükről is pon- 

। tos képük legyen. (Egy vállal
kozó szellemű gazdasági mun- 

í kaközösség végzi ezt a munkát 
— félmillió forintért.) A további 
folyamatos vizsgálatokkal nap
rakész információik lesznek ezen 
a téren is. bár az ártalmatlaní
tás lehetőségeit erőfeszítéseik 
ellenére még ma sem látják a 
szakemberek. A veszélyes hul
ladékok „fojtogatósát” mintegy 
feledtetve Erdei Tamás gyors 
számvetést tesz a környezetfej- 
lesztés'i munkákról. Eszerint csak 
az elmúlt esztendőben - a te
lemechanikai rendszer kiépíté
sén kívül - 320 millió forintot 
fodítottak a repülőtér környe
zetvédelmi állapotának javításá
ra. fgy a többi között a szenny
vízelvezető rendszer korszerűsí
tésére nyolcmilliót, a tűzivízcsa- 
torna kiépítésére 17 milliót for
dítottak, a repülőtérről kiszűrő
dő zajok mérséklésére zajvédő 
erdősávot telepítettek nyolc mil
lió forintért, ügyelnek az új 
beruházások esztétikus megje
lenésére is. A most épülő utas
forgalmi épületet szürkésfehér 
eloxált alumíniummal fedik be, 

1 a homlokzat műmárvány.

Zaj-baj
A repülőtér környékén néhány 
településen - főleg Rákoshe
gyen - leginkább a zajártalom 
mérséklése foglalkoztatja a la
kókat. Tudniillik az új pálya 
üzembe helyezésével megválto
zott a forgalmi rend, amely 
egyes esetekben nagyobb zaj
terhelésnek teszi ki az ott élő
ket. Noha csak időleges árta
lomról van szó, az illetékesek 
máris hatékony intézkedéseket 
tettek az ártalmak mérséklésé
re. Alapvető tudnivaló, hogy le- 
és felszállni mindig széllel szem
ben kell. Ha tehát - mint a 
repülésnapok 10%-ában — Ve- 
csés felé fúj a szél, akkor a 
repülőgépeknek Rákoshegy felé 
kell felszállniok, s az ellen
kező irányból kell megközelíteni 
a leszállóhelyet. Ügynevezett 
télbajonett-rendszert alakítottak 
ki a panaszok mérséklésére: fel
szálláskor a lakott területekkel 
ellenkező irányból startolnak a 
gépek, s így hamarabb fel
emelkedve a pilóták már a te
lepülés elérése előtt kellő ma
gasságban biztonságosan végre 
tudnak hajtani egy oldalirányú 
manővert, s így elkerülik a la
kott települést. így viszont a ki
gurulási idő 10 perccel, a le
szállási idő pedig — a landolósi 
manőver miatt — kissé meghosz- 
szabbodott, s mindez megemelte 
az üzemanyag-félhasználást. Ez 
azt jelenti, hogy a TU-154-es 
géptípus átlagosan 400 kg, a 
TU-134-es gép 200 kg üzem
anyaggal fogyaszt többet. Ugyan
csak a zajártalom mérséklését 
szolgálja annak az automatikus 
zajvédő rendszernek a kiépíté
se, amelynek érzékelői a két 
főirányba kerültek telepítésre a 
lakott területen, s a beérkező 
információk az elektronikus 
rendszerből számítógépbe kerül
nek, s így folyamatosan értéke
lik a zajhelyzet alakulását. A 
kijelölt siklópályát elhagyó re
pülőgépek pilótáit mulasztásuk 
miatt felelősségre vonják. Az új 
elektronikus rendszerrel nyomon 
követhetik a megengedhető zaj
szint alakulását, amelynek érté
ke 55—75 decibel között kell 
hogy mozogjon. Egyébként most 
készül az első magyar repülőté
ri zajszabvány is. A környékbeli 
lakosság közérzetének javítását 
szolgálja az is, hogy megtiltot
ták este 10 és reggel 6 óra 
között a gyakorló és ellenőrző 
repüléseket, továbbá a hajtó- 
műpróbázást. Gyökeres fordulat, 
tál a zajártalmak mérséklése te
rén csak a régi kifutópálya fel
újítása utón lehet számolni, ló 
lenne az ehhez szükséges egy- 
milliárd forintot a tervezettnél 
korábban biztosítani, hiszen a 
megnövekedett üzemanyag-fel
használáson kívül elsősorban az 
ott élők érdeke is ezt kívánja.
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Új természetvédelmi területünk ®
A JÓZSEF-HEGYI | 

barlangrendszer 1

Amikor felkapcsoltuk a fényszórókat, elénk tárult 
o Nagyterem minden szépsége

A bejáraton át csak hason csúszva lehet 
o mesterséges járatba jutni

> , *



A földet töredezett, kristályokból borított 
agyagpala fedte

Búcsú a barlangtól.
(Eifert János felvételei)

Érthető várakozással indultunk neki fotós 
kollegámmal és szakavatott barlangász kí
sérőnkkel, hogy magunk is végigjártuk a 
Nagyteremig vezető, korántsem könnyű út
vonalat. Az első tiO méter tulajdonképpen 
mesterséges bejárat, melyet kemény mun
kával alakítottak ki a barlangkutatók. A 
légáramlatok alapján tájékozódva igye
keztek meghatározni és a felszínnel össze
kötni a barlang természetes módon kiala
kult járatait. Előfordult olyan rap, hogy 
300—100 vödör agyagos, márgás törmelé
ket húztak föl a mélyből. Már többször 
gondoltak arra, hogy föladják a harcot, 
de végül is siker koronázta erőfeszítései
ket. Feltárulhattak tehát a barlang szépsé
gei. Természetesen csak azok számára, 
akik vállalják a szűk átjárókon való búj- 
kálást, a testszélességnél alig nagyobb re
pedéseken történő átpréselődés nehézsé
geit.
Hason csúszva, kisebb sziklákat kerülgetve 
jutottunk mi is az első természetes bar
langüreget mesterséges járattal összekötő, 
szinte függőleges kürtőig. Kezünkkel, lá
bunkkal támaszt keresve, hátunkat a kür
tő falának vetve lassanként ereszkedtünk 
le a mélybe. A mindössze 10 méteres 
mélység leküzdése több, mint 20 percet 
vett igénybe. Utána újra kezdődött a szűk 
.sziklafolyosón való bújkálás. Két kisebb 
barlangüregben már megjelentek az első 
gipsz- és kalcitkristályok és cseppkövek. 
Igazi szépségüket azonban itt még vékony 
agyagréteg rejtette el.
A karbidlámpák fényénél az árnyékok kí
sérteties nagyságban vetődtek a nedves
ségtől fénylő falakra. Az alig 8 négyzet
méteres Zöld-terem volt az első, melyet 
a mesterséges járatot építő barlangkutatók 
megpillantottak. A sziklák itt valóban hal
ványzöld színben játszottak. «Rövid pihe
nés után indultunk tovább. A Rókalyuk 
nevű szűk kürtőn araszolva jutottunk át, 
majd egy lengő kötélhágcsón lemászva, 
végre félig kiegyenesedve kinyújtóztathat
tuk tagjainkat. A Nagyterem közelében 
voltunk. A szűk járatok kitágultak, a lám
pák fényénél a magasból a mélybe ferdén 
húzódó, szinte asztal simaságú sziklalap és 
az előtte levő szakadék jelezte, hogy el
értük azt a törésvonalat, melynek hajdan 
feltörő hévize kialakította a barlangrend
szert. A szakadék mélyén nyíló hasadékon 
át léptünk a József-hegyi barlang legna
gyobb termébe. A zseblámpák és karbid
lámpák csak sejtették óriási méreteit, de 
amikor felgyulladtak a magunkkal hozott 
fényszórók, szinte varázsütésre kibontako
zott a föld alatti csodavilág. Gipsz-, arago- 
nit- és kalcitkristályok csillogtak a fény
ben, az egyik sziklaoldalban pedig fenyő
faághoz hasonló gipszképződmények lát
szottak. A földet jégtáblaszerű, töredezett, 
kristályokkal borított agyagpala fedte, 
amely egy valamikori föld alatti tómeder 
lassú kiszáradásakor alakulhatott ki. A 
barlangkupolából szikrázó vízcseppek hul
lottak alá. s a vízátszűrődések mentén ap
ró cseppkövek lógtak. A szűk átjárók után 
döbbenetes volt a Nagyterem mérete, 
melyből kissé magasabban, részben csak 
kötéllétrával megközelíthető helyen kisebb 
termek nyíltak.
A visszaút másfél órát vett igénybe, és kü
lönösen a kürtőnél még nehezebb volt, 
mint a leereszkedés. Ennek a páratlan 
szakmai értékű geológiai felfedezésnek hí
re bizonyára sok olvasónkban fölkeltette 
az érdeklődést az iránt, hogy vajon mi lesz 
a barlang sorsa? Erre a kérdésre jelenleg 

határozott választ adni korai lenne. Min- ] 
denesetre folyamatban van a geológiai föl- | 
tárás, s miután ez az ország egyetlen, szin- ' 
te természetes állapotú barlangja, érthető ; 
tehát, hogy képződményeit meg kívánják ’ 
őrizni. Ezért idegenforgalmi jellegű kiala
kítását és megnyitását nem tervezik. Kü- § 
lönben sincs Magyarországon olyan kivite
lező, mely ezt a munkát minimális károk
kal, szakszerűen el tudná végezni. A jövő
ben tehát csak elhivatottak: geológusok, | 
biológusok, barlangkutatók részére enge- j 
délyezik a leszállást. Nemrég az OKTH 
kezdeményezésére összehívtak egy tárgya
lást, ahol számos szakértő, hatóság, intéz
mény képviseltette magát. Itt határozat 
született arról, hogy a barlangok környé
kének komplex kutatása révén feltárják a i 
környezetet és így a barlangokat is veszé
lyeztető tényezőket. Annál is inkább szük
ség van erre, mert az előzetes geológiai 
véleményeket nélkülöző*  csatornázás nél
küli építkezések, a suvadásveszélyes he- ’ 
lyen történő és a földcsuszamlásokat kö
vető csatornarongálódások során elszivár
gó szennyvizek jelentős mértékben veszé
lyeztetik a budai barlangok nagy részét. 
Arról is tudomásunk van, hogy a fürdőin
ket is tápláló hőforrásaink egy része szin
tén szennyeződhet.

• A barlang bejáratának környéke 
még a félbehagyott építkezés 
nyomait viseli. A házak alapjai
nak kiásott gödrei, a felvonulási 

épületek, a hevenyészve fölállított oszlo
pokról lelógó kábelkötegek nem utalnak ar
ra. hogy itt szakmailag fölbecsülhetetlen 
értékű geológiai ritkaságot rejt a föld mé
lye. Pedig erről van szó. A véletlen olyan 

' forrásbarlangrendszer fölfedezését segítet
te elő, melyet a Budai-hegység törésvona
lai mentén feltörő hévizek alakítottak ki. 
Eredetét tekintve tehát rokon a Pálvölgyi- 
és Szemlőhegyi-barlangokkal. A járatokat 
a felső részen 20—25 méter vastag eocén 

! márgás omladék fedi, ezt eocén numulite- 
! szes mészkő, majd triász alapközet követi. 
| A barlangban nagyon szép kaiéit-, arago- 
nit-, néhány helyen baritkristályok vesz
nek részt az ásvány társulásokban Nagyon 

i értékesek a gipszkristályok, melyek ilven 
| szépségben Európában csak néhány helyen 
i fordulnak elő. Bár több hazai lan úgy is
mertette a József-hegyi barlangot, mint a 
egyik legnagyobb hévizes eredetű barlan
got, ez a járatok hosszát tekintve nem 
igaz. A legmélyebben fekvő Nagyterem vi
szont 75 méteres hosszúságával, csaknem 

I 25 méteres magasságával valóban a legim- 
| pozánsabb méretűek közé tartozik.

Mindenesetre reméljük, hogy a József- 
hegyi barlang nagy szakmai „attrakciója” 
talán a Budai-hegység barlangjaira fordít
ja az illetékesek figyelmét. Fenntartásuk
ra, fejlesztésükre ugyanis az OKTH anyagi ; 
forrásai nem elegendőek. A Fővárosi Ta- | 
nács és az idegenforgalom segítsége is s 
jócskán elkelne.
A Pálvölgyi- és Szemlőhegyi-barlang ügye í 
ugyan sínen van, de a Várbarlang körül 
még a közelmúltban is folytak a viták. < 
Akörül dúlt a „csata”, hogy mennyi a já- I 
ratokból a megvédendő természetes és 
mennyi az érdektelennek tűnő mesterséges 
járat. Ha a vita résztvevői eleve abból in- I 
dúlnak ki, hogy a barlangrendszer nem
csak geológiai érdekesség, hanem történel
münk egy szakaszának „tanúja”, s ily mó
don kétszeresen érdemes a védelemre, ak
kor nem lett volna szükség ennyire elhú
zódó polémiára. Az ilyen eszmecserék köz- I 
ben ugyanis csaknem töpk rement a vita I 
tárgya, maga a barlang.
A Várbarlang látszik különben legalkal
masabbnak a természetvédelmi és idegen
forgalmi érdekek összeegyeztetésére. Az j 
első lépések már megtörténtek: egy részé- | 
bői a Köllö Miklós vezette pantomim- | 
együttes alakítana ki környezetbe illő stú
diót, további szakaszokon geológiai mú
zeumot terveznek. A teljes barlangrend
szert pedig — helyreállítás után — újra j 
megnyithatnák a nagyközönség előtt, j 
Egyelőre azonban adminisztrációs és anya- I 
gi okok miatt az ügy lassan halad előre. 
Pedig szakmai, anyagi összefogással, a ter
mészetvédelmi érdekek messzemenő figye
lembevételével — nemcsak itt — idegen
forgalmi szempontból is ki lehetne hasz
nálni Buda azon egyedülálló adottságát, 
amit a Pálvölgyi-, a Szemlőhegyi- és a Vár
barlang jelentenek. Ehhez azonban na
gyobb beruházási keret és rugalmasabb 
szemlélet szükségeltetik. Az építkezések és 
kutatások eredményeképpen valószínűleg 
újabb barlangrendszerek fölfedezése vár
ható. Ezek a barlangok — akár a József- 
hegyi — föltehetően genetikailag összefüg
genek maid a már föltárt öt rózsadombi 
barlangrendszerrel. Nem mindegy tehát, 
hogy a továbbiakban mi lesz a sorsuk.
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H^n nergiaválság és környezetszeny- 

nyeződés. Korunk e két jelentős kihívá
sára az építészet is megpróbál a saját esz
közeivel válaszolni. Ezt a célt szolgálja a 
helyszín adottságait elemző és figyelembe 
vevő kömyezetalakítás, térszervezés és sok 
olyan, az épület integráns részét alkotó 
szerkezet, amely kedvezően képes befolyá
solni a belső tér jellemzőit. Az egyre in
kább elterjedőben levő ökologikus (más 
néven bioklimatikus, természetelvű, kör
nyezetbarát, energiatudatos) építészet 
igyekszik minél kevesebb kárt okozni a 
természetes környezetnek, melléktermékei
vel a lehető legkevésbé szennyezve.

Napsugarak befogása
Az Építésügyi és Városfejlesztési Minisz
térium fejlesztési főosztálya 1981-ben pá
lyázatot hirdetett kevés energiafelhaszná
lású, napenergia-hasznosító, úgynevezett 
passzív szolár kísérleti épületek megvaló
sítására. A 8. sz. Energiaracionalizálási 
Célprogram Bizottság döntése alapján a 
pécsi Pollack Mihály Műszaki Főiskola 
Magasépítési Intézete által készített terv 
elnyerte a minisztérium támogatását. A 
Városi Tanács és az ÉVM beruházásában 
várhatóan 1985 végére felépül a kísérleti 
létesítmény. Hazánk első passzív napener
gia-hasznosító épületében a főiskola több 
évig automatizált méréseket és kutatáso
kat végez majd, s gondoskodik a „napház” 
fenntartásáról és karbantartásáról.

Épülő „vályogfalú” lakóház az NSZK-ban

gazdasági Főiskolával is. A négydimenziós 
hulladékhasznosító mezőgazdasággal, az 
energiaracionalizálással és a napenergia- 
hasznosítással kapcsolatos közös kutató
fejlesztő munkánk alapján remény van 
arra, hogy megtervezhetünk egy mintate
lepet, és előbb-utóbb mezőgazdasági üze
mek számára is hasznosítható ökorendszert 
is kialakíthatunk.
— A főiskola Magasépítési Intézetének 
közvetlen kutatási területe a napenergia- 
hasznosító építészeti tervezés. Munkájuk 
látványos eredménye lesz a jövőre felépü
lő passzív napenergia-hasznosító családi 
ház. Mi a céljuk e kísérlettel?
— A gyakorlatban szeretnénk bizonyítani 
a klimatikus és környezeti adottságokkal 
számoló, azokat kihasználó épités hazai 
létjogosultságé t. Kísérleti épületünk kör
nyezetének, formájának tudatos tervezésé
vel, tájolásának, térszervezésének gondos 
megválasztásával, szerkezeteinek speciális 
kialakításával és a lakók értő közreműkö
désével nemcsak csekély üzemeltetési 
energiafelhasználásra van lehetőség, ha
nem szoláris hőnyereség, kisegítő fűtés, 
sőt hűtés is megvalósítható. Pécsett, a 
főiskola távlati fejlesztési területén építen
dő egylakásos kísérleti ház hasznos alap
területe 173 m2 lesz. A környezetkialakítás 
és a kertészeti terv a minél kiegyenlítet
tebb belső klímaviszonyokat szolgálja. A 
lágy, lekerekített formákat építészeti és 
szélvédelmi meggondolások indokolják. A 
viszonylag kisszámú nyílászáró jól szige
telt. a túlhevülés. illetve túlhűlés ellen

Ökologikus építészeti „furcsaságok"
— Főiskolánkon 1979-ben kezdődtek ilyen 
irányú kutatások — mondja Szász János 
adjunktus. — Az ötletet a Sydney-i 
egyetem kertjében különböző, már kido
básra ítélt anyagokból (pl. sörösüvegekből) 
diákok által felépített, teljesen önellátó 
ház adta. A „furcsa házban” hasznosítják 
a napenergiát, zöldséget termesztenek, 
gyűjtik az esővizet, szélkerékkel elektro
mos áramot termelnek, a biogáztartályból 
főzőlapot melegítenek, a melléktermékek 
maradékát a kertben újra felhasználják. 
A külföldi szakirodalom feldolgozása után 
nálunk is megindult az élet. Néhány diák
köri munka jelezte, hogy reménnyel ke
csegtetnek a kutatások. Egyik hallgatónk a 
környezet és az épületek viszonyát vizsgáló 
tanulmányával részt vett az URBENVITA 
nemzetközi konferencián, egy másik pasz- 
szívszolárház-tervével első díjat nyert az 
Országos Tudományos Diákköri Konferen
cián. A hagyományőrző falusi házakkal és 
az energiatakarékos lakóépületekkel fog
lalkozó országos tervpályázatokon diák
jaink pályamunkáikban különös figyelmet 
fordítottak az állattartó épületek napener- 
giás rásegítő fűtésére, a biogáz hasznosí
tására, a környezetbarát mezőgazdasági, 
illetve háztáji kisgazdaságok kialakításá
ra és a víztisztításra. Egyik hallgatónk dip
lomamunkájában Zala megyei viszonyok 
között néhány házból álló, önellátó telepet 
tervezett, figyelembe véve a meglevő 
adottságokat és a felhasználható környe
zeti energiákat. Kutatásaink során szoros
kapcsolatba kerültünk a Kaposvári Mező-

Napházak 
és 

földből 
készült 

épületek
mobil hőszigetelő-árnyékoló szerkezetek 
védenek. A kísérletképp örökzöldekkel 
„visszatelepitett” lapos tető kiváló hőki
egyenlítő, jó mikroklímát biztosít és eszté
tikus is. A déli homlokzat a maximális hő
nyereség érdekében átlátszó burkolatú. A 
passzív szolárrendszer egyik fő eleme a 
18 m2-es kapcsolt naptér. Ez lényegé
ben üvegház. Ennek hatásosságát ütésálló, 

kétrétegű polykarbonát felület biztosítja.

A Pécsett felépítendő kísérleti passzív 
napenergia-hasznosító épület rajza

Az épületbe és környezetébe telepített nö 
vényzet előnyös árnyékoló, szélvédő és ve 
zető hatású. A kísérleti napház hőigény 
igen csekély, a melegvizes padlófűtés jel 
lemző hőleadása 50 W/m2. A kandallt 
melynek fűtőcsöve a k'őzethőtárolón ke 
resztül vezet, gyors hőleadásával kiegészi 
ti a fűtési rendszert, és háztartási hulládé 
kok elégetésére is alkalmas.
— 1983 végére elkészült a kísérleti épüle 
teljes kiviteli dokumentációja. A tervező^ 
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munkában külső szakemberek, kertészek, 
gépészek és szolártechnikusok is közremű
ködtek. Nagy nehezen sikerült kivitelezőt 
és alvállalkozókat találni, s a miniszté
rium, valamint a Városi Tanács jóvoltából 
a kísérlet anyagi háttere is biztosítva van. 
Reméljük, 1985 végére valóban felépül a 
napház, s megkezdhetjük 4—'5 évig tartó 
műszeres méréseinket.
— Milyen előnyei lesznek a napháznak a 
hagyományos épületekkel szemben?
— A napházak kevéssé szennyezik környe
zetüket égéstermékekkel, és ingyenes, meg
újuló energiát hasznosítanak. Egy meteo- 
rológiailag átlagos évben a passzív nap
energia-hasznosításból származó fűtőener- 
gia-megtakarítás a hagyományos épületek
hez képest kb. 50%. Egyébként távolabbra 
is tekintünk: szeretnénk ha a jelenlegi nap
házból minél előbb ökoház lehetne. Eh
hez olyan környezetvédő berendezések kel
lenének, mint pl. komposzt-W. C., vízvisz- 
szaforgató és -tisztító rendszer és az épület 
déli oldalán egy kevés energiát igénylő, 
süllyesztett növényház.
— Várható-e a napenergia-hasznosító épü
letek magyarországi elterjedése?
— Komoly akadályt jelent az emberek 
szemlélete. Ráadásul a napenergia-hasz
nosításról az oktatásban is kevés szó esik. 
A magánépíttetők nagy része alig hallott 
valamit a napházakról, hogyan is tudná
nak eligazodni e téren. Amíg nincsenek 
kísérleti épületek, konkrét tapasztalatok és 
mérési eredmények, addig nehéz haladni. 
Sajnos a pénzügyi feltételek sem ösztönzik 
kísérletezésre az embereket. Nálunk csak 
nagyberuházásoknál, utólagos hőszigetelé
sek és fűtés-korszerűsítések esetén ismert 

Cko-kertészkedés a kaliforniai 
Berkeleyben

a kedvezményes kamat. Pedig kísérleti há
zak építésekor is szükség lenne ilyen ked
vezményekre. Az államnak nem lehet kö
zömbös, hogy az évente felépülő lakóházak 
hány százaléka üzemel feleannyi energiá
val. A kutatásra fordítható összegek csök
kentése sem kecsegtet túl sok jóval. De 
szabad-e éppen a kutatásokon, fejlesztése
ken takarékoskodni? Paradoxon, de mint
ha éppen a gazdag országok engedhetnék 
meg maguknak, hogy takarékoskodjanak. 
Hazánkban az Építéstudományi Intézet, a 
Műegyetem és a Típustervező Intézet is 
foglalkozik az energia, a klíma és az épí
tés viszonyát vizsgáló kutatásokkal.

Közelebb a természethez
A most még kissé drágának tűnő napener
gia-hasznosítás költségei jelentősen csök
kenthetők a mainál olcsóbb, nyersanyag
takarékos építési móddal, az úgynevezett 
földanyagú építészettel. Az utóbbi években 
az Egyesült Államokban és a Közös Piac 
országaiban előszeretettel alkalmazott mód
szernek nálunk is vannak hagyományai. 
Gondoljunk csak népi építészetünk több 
száz éves vályogházaira. A 60-as években 
a hazai szakirodalom már foglalkozott a 
földanyagú építéssel, de aztán mintha el
feledkeztek volna róla. Most újra előtérbe 
került. A Pollack Mihály Műszaki Főisko
lán többen is foglalkoznak a földanyagú 
építészettel.
Szabópál Bálint tanársegéddel e nálunk 
még meglehetős ellenérzéssel kezelt épí
tési módról beszélgettem.

Komposzt-W.C.

Az Új Alkimisták kísérleti farmja 

— Kelet-Európábán a vályogépület mindig 
is a szegénység egyfajta jelképe volt. Az 
emberek ma azt mondják: „Dehogy lakom 
én vályogházban!” Pedig a földanyagú épí
tészet alapanyaga nem vályog, hanem 
olyan hidegen stabilizált, préselt, földből 
és különböző adalékokból álló építőanyag, 
amely éppoly szilárd lehet, mint az égetett 
tégla. Francia adatok szerint kedvező fizi
kai tulajdonságait 11 napos áztatás után 
sem veszti el. Magyarország 80%-án talál
ható téglaszerű vagy öntöttfalas építésre 
alkalmas föld. Szemben a kömyezetszeny- 
nyező építőanyag-gyártással (lásd cement
gyártás), ez a technológia környezetkímélő, 
hiszen az alapanyag kézzel vagy kisgéppel 
közvetlenül az építkezés helyszínén előál
lítható. Nyugat-Európától a harmadik vi
lágig sok egyetem, főiskola és intézet nem 
tartja rangon alulinak, hogy a földanyagú 
építészettel foglalkozzék. Csupán el kelle
ne „lesnünk” a különböző technológiákat, 
s azokat a hazai viszonyokra alkalmaz
nunk. Kollégáimmal, Szakács József, Frei- 
vogel Mihály és Schubert József adjunk
tusokkal ellátogatunk a kasseli egyetemre, 
és részt veszünk egy vályogépítéssel fog
lalkozó tanfolyamon. Kinti tapasztalatain
kat bizonyára kitűnően hasznosíthatjuk 
majd.
— Milyen kedvező tulajdonságai vannak 
a földből épített házaknak?
— Az utóbbi egy-két évszázadban, sőt év
tizedben gyorsan változtak az épületek 
iránti igények. Egy ma felépített panelház 
5—10 év múlva már nem biztos, hogy 
megfelel életfunkcióinknak. Vajon mit tu
dunk kezdeni a már nemkívánatos épü
letekkel? Hát nem sokat. Legfeljebb gá
takat csinálhatunk belőlük. Az olcsó, 
földanyagú épületeket nem kell átalakít
gatni, fölösleges a tetőtereket beépíteni. 
Könnyen és egyszerűen szétszedhetők, 
összedönthetők. A bontás energiatakarékos 
és környezetkímélő, hiszen a visszamaradó 
„hulladékot” újra felhasználhatom, sőt 
akár fűvel is bevethetem. A külföldön mát 
létező építésbiológiai irányzat képviselői 
azt vizsgálják, hogy az emberre ható ter
mészetes folyamatok miként változnak 
meg a műanyagokkal és mindenféle sugár
zó, működő berendezéssel zsúfolt környe
zetben. Olyan feltevések is vannak, me
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lyek szerint a különböző geológiai, légköri, 
kozmikus és elektromos sugárzások men
tális problémákat okoznak. A föld, mint 
építőanyag természetes környezetet bizto
sít, klímaszabályozó hatása íjévén a belőle 
készült lakásokban az ember hőérzete té- 
len-nyáron kellemesebb. A külföldi ta
pasztalatok azt mutatják, hogy a földanya
gú építészettel kisebb ráfordítással sokkal 
emberibb lakhatási feltételeket lehet te
remteni. Ezzel a módszerrel egy családi 
ház kb. 20%-kal olcsóbban felépíthető.
— Mekkora az élettartama egy ilyen 
..földháznak”?
— Erre vonatkozóan még nincsenek ada
taink. De annak idején azt sem tudta elő
re senki, hogy a bauxitbeton kezdeti re
mek szilárdságát néhány év múlva elvesz
ti. Bízom abban, hogy a földanyagú épüle
tek legalább egy generációt kiszolgálnak. 
Nagyon leegyszerűsítve, úgy is fogalmaz
hatnék: a fiam összedönti a házamat, s 
ugyanabból felépíti a sajátját. Jemenben 
— igaz, más klimatikus viszonyok között 
— 4—500 éves, sok szintes, földből készült 
toronyházak állnak A földanyagú építé
szet rugalmas, olcsó, rendkívül kevés ener
giát igényel. Feltétlenül érdemes foglal
kozni vele.
— Gondolja, hogy a földházak iránti elő
ítélet nálunk is legyőzhető?
— Eleinte aligha sikerül felkelteni min
denki érdeklődését. Különösen vidéken 
nem, ahol pedig az emberek végre ki akar
nak költözni régi, szegényes házaikból. 
Mindenesetre többen vannak már, akik 
vállalkoznának arra, hogy vályogból építe
nek családi házakat. Egy francia céggel 
már tárgyaltunk olyan téglagyártó gép 
megvételéről, amely nagyon alkalmas len
ne a hazai magánlakás-építés céljaira, 
mert a helyszínen gyártható a tégla.
— Ha a külföldi technológiák és tapasz
talatok birtokában sikerül megépítenünk 
egy-két földanyagú házat, akkor talán a 
ma még tartózkodó építtetők és szakembe
rek is elfogadják ezt a világon másutt 
már kipróbált és bevált építési módot, és 
akkor talán előbb-utóbb a környezetkímé
lő földanyagú építészet is „zöld utat” kap 
nálunk.

*

Dennis Hopper híres filmjében, az 1969- 
ben forgatott Szelíd motorosokban már 
látni lehetett egy szélkerékkel fölszerelt 
önellátó telepet. Azóta Amerikától Euró
páig egyre több hasonló, napelemekkel, 
üvegházzal, komposztáló berendezéssel is 
ellátott telep létesült. Az Üj Alkimisták 
elnevezésű észak-amerikai kutatócsoport 
például „kiköltözött” a természetbe, és 
kísérleti farmján létrehozott egy teljesen 
önellátó mezőgazdasági ökorendszert. A 
szoláris algatótól kezdve a víztisztító 
rendszerig minden megtalálható itt. Az 
ökologikus építészet népgazdasági szinten 
nálunk is figyelmet és állami támogatást 
érdemel. Az elmélyült kutatások alapján 
megtervezett s már fölépült kísérleti nap
házak és földanyagú épületek, valaqiint az 
objektív mérési adatok talán az egyelőre 
még kétkedőket is meggyőzik erről.

HOLLÓS LÁSZLÓ

Veszélyeztetett
Az óriás testű állatok létét erejük, látszólagos helyzeti előnyük ellenére 

sokkal több veszély fenyegeti, mint a kis testű fajokét. A környezet 
szennyezésével, élőhelyeik felszámolásával, vadászattal, rosszul értelmezeti 

gazdasági érdekek előtérbe helyezésével e „góliátokat” gyakran már 
a kihalás szélére sodorta az ember. A nagy méretű állatok helyzete azonban 

sokmillió évvel ezelőtt sem volt könnyű, pedig akkor még szó sem volí 
emberi civilizációról

Sárkánygyíkok alkonya

Földünket — mintegy 150 millió évvel 
ezelőtt — számos nagy testű ösállat népe
sítette be. Akadtak közöttük 30 méteres 
hüllők (Dinosaurusok) is. Az akkor élt fa
jok egy része növényevő volt, de félelme
tes külsejű ragadozókban sem volt hiány. 
Pontosan még ma sincs tisztázva, hogy 
miért pusztultak ki viszonylag gyorsan 
ezek a robusztus, nagy erejű sárkánygyí
kok. Valószínűnek látszik azonban, hogy 
az éghajlati adottságok hirtelen változá
sának, a jégkorszakok beköszöntésének is 
köze lehetett ehhez. Az óriás hüllők felte
hetően képtelenek voltak a hideggel, a 
jéggel-faggyal dacolni, a koplalást elvi
selni. Ezt látszik igazolni a mai hüllők, a 
gyíkok, kígyók, teknősök életritmusa: csak 
tavasztól őszig élik világukat, a teleket 
föld alatti üregekben, dermedt állapotban, 
teljes mozdulatlanságban vészelik át. Ilyen 
4—5 hónapos téli „kényszerpihenőre” ezek 
a hatalmas testű állatok képtelenek vol
tak, hiszen nekik a szabadban kellett el
viselniük a mostoha éghajlatot. A der
mesztő jégkorszakok pedig nem néhány 
hónapig, hanem évezredekig tartottak. Ki
pusztulásuk tehát elkerülhetetlen volt. Az 
őshüllők végzetében az emberek nem ját
szottak közre. Annál inkább abban, hogy 
az elmúlt 2000 év során mintegy 200 em

lős- és madárfaj tűnt el a Földről. E fajok 
egyharmada a legutóbbi 50 esztendőbe* 
pusztult ki. Napjainkban további 350 ge
rinces állatfaj van végveszélyben! Fölei 
a nagy testű állatok léte forog kockán, mén 
ideig-óráig könnyű prédát, kis befektetés
sel elérhető gazdasági hasznot jelenthet
nek bizonyos érdekcsoportok számára. ? 
kis testű, jelentéktelennek tetsző fajol 
többsége előnyben van velük szemben 
mert jobbak a rejtőzködési, a menekülési ét 
az alkalmazkodási lehetőségeik.
Az állatrendszertannak szinte egyetler 
olyan törzse, osztálya sincs, ahol ne len 
nének óriások. Olyanok, amelyek mégha 
ladják a társfajok átlagos méretét.

Eltűnt az araszos bogár?

Dél-Amerikában őshonos volt az óriá 
cincér (Titanus giganteus). Testhossza — 
a csápok nélkül — elérte a 15 centit! Mi 
vei ez a faj növekedett a bogarak közöt 
a legnagyobbra, minden gyűjtő, szakintéz 
mény vadászott rá. Expedíció expedíció 
ért élőhelyén, csak hogy egy-egy példány 
becserkésszenek. Ami várható volt, való 
színűleg bekövetkezett. Az óriás cincé 
végleg eltűnt lelőhelyéről — még hírmon 
dót sem lehet belőle találni. A hatvana 
években fogták az utolsót!
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óriások
Még a múlt században is elég gyakori ven- 

■ dég volt a Dunában, a Tiszában az édes
vizek óriás hala: a viza. Mindezt az is iga- 

I zolja, hogy Budapesten még ma is léte- 
I zik egy utca, amelyet Vizafogó utcának 
I hívnak — nyilván a közelében lehettek a 
| halak megfogására alkalmas csapdák, háló
rendszerek. A 3—5 méter hosszú, több 

i mázsás súlyú halkolosszusok rendszerint a 
I tavaszi hónapokban érkeztek néhány he- 
| tes, hónapos „vendégségbe” erre a folyó
szakaszra, hogy a »tiszta vízben leívjanak. 
A nász végeztével megfordultak, és visz- 

szatértek a Fekete-tengerbe, ahol az év 
legnagyobb részét töltötték. Az idő múlá
sával — de főleg a vízszabályozással, a 
mind erőteljesebb vízszennyezéssel egyidő- 
ben — egyre ritkábban mutatkoztak. Az 
utolsó példányokat az ötvenes és hatvanas 
években zsákmányolták a paksi és az ercsi 
halászok. Kipusztultak volna folyóink eme 
óriásai ? Nem! A Duna-deltában oly töké
letes hálórendszerek állják útjukat, hogy 
azok mellett legfeljebb csak néhány pél
dánynak van lehetősége a folyóba felúsz
ni. Ezekre a szökevényekre — a hetvenes

Az afrikai elefántok irtása változatlanul folyik

Elefántagyarak és orrszarvútülkök 
egy afrikai kereskedő portáján

évek óta — újabb akadály vár a Vaska
punál: hatalmas, vízduzzasztó gát tomyo- 
sodik eléjük, amin keresztüljutni végképp 
lehetetlenség.
Ilyen hátrányos körülmények következté
ben nem kell-e attól tartani, hogy a viza 
örökre eltűnik az élővizekből? Aggodalom
ra szerencsére nincs ok. A Szovjetunióban, 
Romániában és Iránban ugyanis — mes
terséges körülmények közt — tömegesen 
szaporítják ezeket a pompás húsú, korom
fekete kaviárt adó, értékes halakat. Után
pótlásuk így folyamatos.
A közép-afrikai Kamerunban találhatók a 
világ legnagyobbra növő békái. Testük 
akár 70 centis is lehet, súlyuk a 3 kilót is 
meghaladhatja!
A góliát békák csak néhány helyen élnek. 
Főleg a vízesések párás, nyirkos világát 
kedvelik. Érdekes tulajdonságuk, hogy 
nem rovarokkal, hanem vízben élő rákok
kal táplálkoznak. Alig egy évtizede terra- 
risták, állatkereskedők, állatkerti szakem
berek egyaránt begyűjthették őket. Né
hány éve tilos befogásuk és az országból 
való kivitelük. Ha valaki mégis megpró
bálja a tiltó rendelkezések kijátszását, 
könnyen börtönben végezheti!

Egy sziget őriásgyíkjai

Jóllehet a sárkánygyíkok réges-régen el
tűntek Földünkről, nagy testű gyíkok azért 
még vannak, méghozzá Délkelet-Azsia 
egyik rejtett szigetén, a Kis-Szunda szi
getekhez tartozó, 340 km2 területű Komo- 
dó szigetén (ma Indonéziához tartozik).
Mint a legújabb kutatásokból kiderül, 
nemcsak Komodón, hanem a szomszédos 
szigeteken — Radaron, Rincán, Nusa Ko
dén és Gili Motagon — is előfordulnak.
A hajósok már évszázadok óta tudják a 
helybeli halászoktól, hogy a szóban forgó 
szigeten sárkányszerű szörnyetegek élnek. 
Felderítésükre mégis csak 1910-ben kerül
hetett sor. Megkeresésükre Steyn van 
Hensbroek és néhány holland katona vál
lalkozott. A maroknyi csapat egy katonai 
bárkával szállt partra a „sárkányok föld
jén”. Nem kellett sokáig kutatniuk, ha
marosan rábukkantak a szörnyeknek em
legetett, valóban nagy testű gyíkokra. A 
fölfedezés után azonnal jelentést tettek 
fölötteseiknek — s az elmondottakat, egy 
nyúzott gyíkbőrrel is megerősítették. A 
jelentésben foglaltak alapján hamarosan 
tudományos expedíció indult Komodóra, 
hogy végérvényesen földerítsék a gyík
óriásokat. 1912-ben került sor a zoológiái 
szenzáció nyilvánosságra hozatalára.
A komodói gyíkok valamennyi ma élő 
gyíkfaj között a legnagyobbra növekednek. 
A kifejlett példányok 3 méteresek és 150— 
200 kiló súlyúak. Testük vörhenyesbarna, 
helyenként kékesszürke árnyalattal, a 
hasoldalon világosabb, sárgába hajló tó
nussal. Gyorsak, fürgék, ragadozók. Rend
szerint apró emlősöket, madarakat, tojá
sokat, csigákat esznek, de ha más nem 
adódik, dögökre is ráfanyalodnak.
Komodó óriásait — 1937-ben — egy ma
gyar filmszakember. Fejős Pál is megte
kintette. Fejős így emlékszik vissza az 
időközben védetté nyilvánított állatokra:

A komodói varánusz elszigeteltségének 
köszönhette, hogy fennmaradt.
Képünk az antwerpeni állatkertben készült
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„Először a nyomait vettük észre a tenger
parti homokban. Körülbelül fél kilométert 
mentünk, mire találkoztunk az első gyík
kal. Csendesen ballagott előttünk. Hat-hét 
méterre lehetett, amikor észrevett. Nyu
godtan megfordult, végignézett rajtunk, 
felemelkedett, s villás, hosszú nyelvét? ránk 
öltögette ... Mintegy tíz másodperc múl
tán már nem bírtam vele farkasszemet 
nézni, ezért puskámmal riasztó lövést ad
tam le, mire a fűben elmenekült.” Fejő
séknek — csapdával — sikerült néhány 
példányt befogni. „A felállított csapdák 
nagyszerűen működtek. Csalétkül oszlás
nak indult állati tetemeket helyeztünk ki. 
A fogságba került állatok rendkívül dü
hösek, vadak voltak. A legtöbbjükön — 
de különösen a fiatalabb példányokon — 
hányás vett erőt. Gyakori sziszegésükkel 
is tudtunkra adták, hogy a szűk ketrecben 
nem érzik jól magukat. A délelőttöt alvás
sal töltötték, délután élénkebbé váltak, 
majd napnyugtáig jöttek-mentek, de a na
gyobbak még éjszaka is jártak-keltek.” 
A kisebbeket tyúkokkal, a nagyobbakat 
kecskékkel etették. Megfigyelték, hogy a 
behelyezett élő állatokat hosszú, szfjszerű 
farkukkal valósággal levágták, s igenkor 
áldozataik legtöbbször azonnal elpusztul
tak. Csak ezután fogtak a táplálkozáshoz. 
Először lenyalogatták a vért, majd hegyes 
fogaikkal a hasi részen feltépték a bőrt, és 
a zsigerek elfogyasztásával folytatták a lak- 
mározást. Farokcsapásaik erejére jellemző, 
hogy az egyik elfogott gyík szállítás köz
ben egy lovat annyira megsebesített, hogy 
azt nyomban le kellett vágni.

A komodói varánusz gyíkok jelenlegi ál
lományát 5000 egyedre becsülik. Allatker- 
tekben — így Antwerpenben, Bangkokban, 
Baselban, Djakartában, Kuala Lumpur
ban, San Diegóban, Surabajában, Sydney
ben és Tokióban — összesen 20 példányt 
gondoznak.
De mivel magyarázható, hogy ilyen nagy
méretű gyíkfaj napjainkig fennmaradha
tott? Mindenekelőtt azzal, hogy a szigeten 
háborítatlanul élhették életüket, bővében 
voltak a tápláléknak. A szóban forgó szi
get — vagyis a jól elhatárolt élőhely — 

elősegítette a méretbeli különbségek ki
fejlődését, felszabadította az ún. változé
konysági képességet a másutt folyamato
san ható, életre-halálra menő vetélkedés, 
versenyfutás nyomása alól. Az adott tér
ségben nem voltak ragadozók. így az óriás 
méret kialakulásának, fennmaradásának 
nem volt akadálya.
A nagy testű madarak sincsenek biztonság
ban. Hiába, az orvvadászok puskáinak go
lyói gyorsabbak a leggyorsabb röptű ma
dárnál is. Egyebek között ennek köszön
hető, hogy a kipusztulás mezsgyéjére ke
rült az észak-amerikai fehérfejű réti sas, 
a kelet-ázsiai óriás réti sas vagy a hatal
masra növő óriástúzok.

Elefántsors

Szárazföldünk legnagyobb állatait az orr- 
mányosok rendjében találjuk. Ide soroljuk 
az afrikai és az indiai elefántokat, vala
mint a hozzávetőlegesen 10 000 évvel ez
előtt — még a zord, szibériai tajgákon is 
élt — mammutokat. Bizonyított tény, hogy 
a mammutok eltűnésében nemcsak a zord 
időjárásnak, hanem a csoportosan vadá
szó embereknek is döntő hatása volt...
Az afrikai elefántok — a történeti ókor
ban — még Észak-Afrikában (így pl. 
Egyiptomban) is közönségesek voltak. Ma 
már hírmondójuk sem él a fekete konti
nens északi részén: kipusztították őket. 
Napjainkban csak a Dél-Szudán és Dél- 
Afrika közötti területeken — leginkább 
nemzeti parkokban — fordulnak elő. De 
annak ellenére, hogy fegyveres őrök vi
gyáznak rájuk, ott sem érezhetik magu
kat teljes biztonságban. Vadorzók — 
többnyire az éj leple alatt — évről évre 
sok száz elefántbikát terítenek le, csak 
hogy megszerezzék a gyakran 6—7 tonnás 
állatok kincset érő, közel 4 méteres és 
2 mázsás agyarát, „elefántcsontját”, hogy 
abból drága faragványokat készítsenek 
titkos műhelyekben. Akad olyan afrikai 
állam, ahol sok évi börtön vagy halálos 
ítélet vár a rajtakapott orvvadászra.

Az óceánok hatalmas emlősei, a kék bálnák 
szigonyágyúk lövéseitől pusztulnak tömegesen

Az indiai elefántok benépesítik Elő- és 
Hátsó-Indiát, Srí Lankát, a Nagy-Szunda- 
szigetek egy részét. Valamikor Elő-Azsiá- 
ban és Kína nagy részén is éltek. Elő- 
Azsiából teljesen eltűntek, s Kínának már 
csak a déli részén akad néhány példány. 
A csempészet is virágzik. 1978 és 1980 kö
zött — csupán Hongkongban — 350 tiltott 
állatszállítmányt foglaltak le a hatóságok, 
és 175 bírósági ítéletet hoztak. Mindez 
még mindig nem eléggé elrettentő. A til
tott állatok kereskedelme tovább él. De 
nemcsak Hongkongban, hanem Szingapúr
ban, a Fülöp-szigeteken, Thaiföldön és a 
világ számos más országában jó jövedelmi 
forrássá vált. így az illetékes hatóságok
nak és a természetvédőknek éppen elég 
tennivalójuk akad saját hazájuk és más 
országok féltett állatfajainak megmentése 
érdekében.

Teljes védelmet a ceteknek I

Földünk jelenleg legnagyobbra növő álla
tai a világtengerekben élő szilás cetek, 
vagyis a bálnák. Mintegy tíz fajt sorol
nak közéjük. A legkisebbek a mindössze 
5—6 méteres nyugat-ausztráliai törpe bál
nák, a legnagyobbak a kék bálnák. Ezek 
elérhetik a 30 méteres testihosszt és a 130 
tonnás (13 vagonnyi) súlyt! A bálnák je
lenlegi összlétszáma mindössze néhány tíz
ezerre tehető, ami meglehetősen kevés. A 
tenger kolosszusait — a korszerű és nagy 
pontossággal működő szigonyágyúkkal — 
nem passzióból, hanem temérdek zsírju
kéit, húsukért, csontjukért lőtték ki. Ez a 
rablógazdálkodás oda vezetett, hogy a 
grönlandi bálna már-már teljesen kipusz
tult. Szinte az utolsó percben sikerült 
megvédeni. A kímélet nem volt hiábavaló. 
A néhány évtizede már csak 800 egyedre 
becsült állomány ma már meghaladja a 
6000 példányt. De a többi faj is igényli a 
védelmet. Bizonyítja ezt az a nemzetközi 
egyezmény és rendelkezés is, mely szerint 
1986. január 1-től tilos a bálnák bármilyen 
zaklatása, vadászata, elejtése ...
Természetesen ez az intézkedés nem jelen
ti azt. hogy a bálnáktól örökre búcsút kell 
vennünk. Éppen ellenkezőleg. Talán így 
még közelebb kerülünk hozzájuk. Példázza 
ezt a következő: Kaliforniában immár 
több éve működik egy új, virágzó idegen
forgalmi vállalkozás, az úgynevezett Whale 
watching — magyarul: bálna-várta. A San 
Diegó-i Nemzeti Park Szolgálatnál való
ságos jachtflotta várja a kíváncsi turistá
kat. Ki-ki pénztárcája és ideje szerint 
válogathat a kínálatban. A legolcsóbb bál
nalátnivalót mindössze öt, a 10 napos tú
rát 1000 dollárért ajánlják. Ennek fejében 
a turistákat kiszállítják a kaliforniai par
tok előtt vándorló szürke bálnákhoz. Még
hozzá oly közel, hogy az állatkolosszusok 
hátát is megsimogathatják... A számítá
sok szerint ez az új idegenforgalmi látvá
nyosság több profitot hoz a vállalkozók
nak, mint annak idején a bálnavadászat.

DR. PÉNZES BETHEN
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Bemutatjuk.

.,. a császármadarat
Egyetlen fajdfélénk, a császár
madár (Tetrastes bonasia), 
„császárfajd", vagy ahogy 
Erdélyben nevezik, „mogyo
rós tyúk", a tyúkfélék (Gal- 
linacei) rendjébe, az erdei 

tyúkok (Tetraonidae) családjá
ba tartozik. Hazánkban a nyu
gati és északi középhegysé
gekben, a Pilis, □ Börzsöny, □ 
Mátra, a Karancs, a Bükk és 
a Sátor-hegységben fordul elő 
szórványosan. Az aljnövényze
tekben gazdag, sűrű lomber
dőkben, elegyes erdőkben és 
fenyvesekben él. Nem költöző. 
Fogoly nagyságú madarunk 
szeme fölött vörös rózsa van, 
kormánytollainak többsége ha
muszürke, nyaka és melle ol
dalt rozsdavörös, □ has felé 
halványodó. A szárny nagyobb 
fedőtollai vörhenyesbarnák, 
szélükön szürkésbarnák. A to

jó általában halványabb szí
nezetű, inkább barnás, kevés
bé éles jelzésekkel, s nincs 
sötét torokfoltja. A császárma
dár mogyoró- és égerrügyeket, 
nyirbarkát, erdei bogyókat, 
málnát, szedret, berkenyét és 
fagyöngyöt fogyaszt. Nyáron 
elsősorban rovarokkal, vala
mint csigákkal, férgekkel, le
gyekkel, pókokkal, hangyák
kal, ezek petéivel táplálkozik. 
A többi erdei tyúktól abban 
különbözik, hogy csak párjával 
él. Dürgése március végén, 
április elején kezdődik. A tojó 
fészkét valamely bokor alatt 
készíti. Egyszerű mélyedésbe 
8-10, néha 12 tojást rak. El
lenségei a róka, a nyest, a 
nyuszt és a vadmacska. A 
császármadarak száma egyre 
fogy, éppen ezért szigorú vé
delem alatt állnak. Eszmei ér
tékük 10 000 Ft.

Alkalmi téli vendégünk, a havasi szürkebegy

...a havasi szürkebegyet
A havasi szürkebegy (Prunella 
collaris) hazánkban csak téli 
vendég. Mint ahogy neve is 
mutatja, a havasok lakója. 
Közép- és Dél-Európa magas 
hegyein, igy a Pireneusok, az 
Alpok, a Balkán-félsziget és a 
Kárpátok henyefenyő övében, 
sőt gyakran még ennél maga
sabban is megtalálható. Nyá
ron ritkán keresi föl a mé
lyebben fekvő területeket. A 
téli zord idő viszont* lekénysze- 
riti a völgyekbe, a hegyek lá
baihoz. így fordulhat elő ná
lunk is télen. Március végén, 
április elején visszavonul a 
magasabb hegyekbe, ahol áp
rilis elején párosodik. Nem 
szívesen szálldos szabad terü
leteken át, inkább a bokrok 
közé suhanva, köveken, sziklá
kon menekül az ember elől. 
Fészkét sziklarepedésekbe, sű
rű növényzet közé, kőrakásba 
rakja, lehetőleg úgy, hogy a 
mohából és száraz fűszálakból 
készített fészket kőlap védje.

Április 8-án a Salgó-vár ba
zalt-zsákjain sikerült észreven- 
nem két havasi szürkebegyet. 
A sziklák között éppen fűfé
lék magvait szedegették. 
Hosszabb időn ót távcsővel 
figyelve megállapítottam: az 
egyik tojó, □ másik him. Nem 
voltak ugyan félénkek, de ál
landó mozgásuk miatt nagyon 
nehéz volt lefényképezni őket. 
Ez a pacsirta nagyságú madár 
hamuszürke színű, háta bar
násfeketén hosszanti irányban 
foltos. A begy barnásszürke, a 
torok fehéresszürke alapon fe
kete cseppfoltokkal diszitett, a 
mell és a has rozsdásvörös, a 
láb barnás hússzínű. A havasi 
szürkebegy apró magvakkal, fű
félék magvaival, rovarokkal és 
apró csigákkal táplálkozik. 
Hangja dallamos, változatos. 
Mint a havasok dalos madara 
védelmet érdemel.

Szöveg és fotók: 
DR. RUZSIK MIHÁLY



A» W Bükktől északra, 
8510 hektáron terül el a 
Lázbérci Tájvédelmi Körzet, 
melyet nyolc község — Ne- 
kézseny, Sáta, Borsodbóta, 
Sajómercse, Sajóvelezd, 
Nagybarca, Bánhorváti és 
Dédestapolcsány — határol. 
A tájvédelmi körzet tájképi- 
leg legszebb és geológiailag 
legérdekesebb része a Neké- 
zsenytől Bánhorvátiig nyúló, 
északkeleti irányú Upponyi- 
szigethegység. Nevét a védett 
területen fekvő kis községtől, 
Upponytól kapta. A hegyvo
nulatot az Y alakú Lázbérci 
víztározó ÉK—DNY-i irány
ban két részre osztja; egy át
lagosan magasabbra kiemelt 
délnyugati és egy észak felé 
dombokká szelídülő északke
leti részre.
1970-ben készült el a záró
gát, amely a Bán-patak vizét 
és a környező vízfolyásokat 
gyűjtötte össze.

Regionális 
vízellátási rendszer része
Ózd vaskohászata és Ka
zincbarcika vegyipara, vala
mint a Borsodi-medence 
szénbányászata 100 ezer la
kosú körzetet alakított ki. A 
fejlődő ipar és a lakosság 
egyre fokozódó vízigénye 
megkövetelte a komplex víz
gazdálkodás hosszú évtize
dekre szóló programjának 
megtervezését.
Észak-Magyarország, de fő-

Másfél évtizede épült 
a Lázbérci viztározó, 
amely a borsodi iparvidék 
egy részének 
ivóvízellátását segíti. 
A tározó környezetében 
végbement változásokról szól 
Hangrád Lajos tanár 
beszámolója.

A Lázbérci víztározó
358



ként e vidék kedvezőtlen 
hidrológiai adottságú, ezért 
csak a regionális vízellátás 
megvalósításával lehet ele
gendő ipari és ivóvizet biz
tosítani. A vízellátás legfon
tosabb bázisai a felszíni víz
tározók, melyek közül a láz- 
béfci a legjelentősebb és a 
legnagyobb.
A tó hossza 3 km, legna
gyobb szélessége a nyugati 
partra nyíló Lipócz-völgy be
járatától kb. 800 méter. Leg
nagyobb mélysége közvetle
nül a gát alatt 16,50 méter, 
átlagos mélysége 7,55 méter. 
A napi ivóvíznyerési lehető
ség átlagosan 20 ezer m3, 
csúcsfogyasztás esetén napi 
24 ezer m3, évente összesen 
7,3 millió m3.
Mivel a víztározó kifejezet
ten ivóvíznyerési célokat 

Az Éleskő erdő borította félszigetként nyúlik □ vízbe.

szolgál, ezért sem fürdési, 
sem pedig csónakázási lehe
tőség nincs a tavon. Az 
egykori patakvölgyeket ki
töltő tó partjait meredek 
hegyoldalak kísérik, ezért a 
más tározóknál oly fontos 
partvédelmi művek megépí
tésére sem volt itt szükség. 
A víztározó jelentős változá
sokat okozott. Módosult a 
völgy mikroklímája, a meg
növekedett vízmennyiség kö
vetkeztében jelentősebb mér
tékű a párolgás, ami vissza
hatott a hegyoldalak nö
vénytakarójára is. Dúsabb 
növényzet kezd teret hódíta
ni az egykor kopár hegyol
dalakon, főleg az északnyu
gati végénél lévő Upponyi- 
szoros sziklafalain, ahol a 
karsztbokorerdő az uralkodó 
növénytársulás.

Természetvédelem, 
turisztika
A víztározó és környéke s 
az egész tájvédelmi körzet 
csak korlátozottan látogatha
tó. A Dédestapolcsány hatá
rában lévő sorompótól a lá
togatók már csak gyalogosan 
folytathatják útjukat. A tó 
nyugati partján kényelmes 
sétaút van, a Dédestapol- 
csányt Upponnyal összekötő 
egykori közút. A tó jobb és 
bal partja változó szélesség
ben a szigorúan védett terü
letek kategóriájába tartozik. 
Ettől délnyugatra található a 
tájvédelmi körzet hidrológiai 
védőzónája, míg északi, na
gyobb része környezetvédel
mi védőövezet.
A völgy élővilága változatos, 
mind a növényzet, mind pe
dig az állatvilág tartogat 
meglepetést az érdeklődők 
számára. Gyakori látvány, 
hogy ritkaságszámba menő 
ragadozómadarak köröznek a 
tó vagy a környező hegyek 
fölött. Az évek óta tartó vé
delem, a háborítatlan ter
mészeti környezet következ
tében megszaporodott e ma
darak száma.
A tározó északnyugati végé
nél egy szerkezeti vonal 
mentén kialakult völgy ka
nyarog, a híres Upponyi- 
szoros. A rajta keresztülfolyó 
Csernely-patak szűk, mere
dek falú szurdokban vágta 
keresztül a triász kori, sőt 

néhol még korábban képző
dött mészkőrögöt. A karsztos 
völgyfalakat csak kellő kö
rültekintéssel és fokozott 
óvatossággal ' ajánlatos meg
mászni.
A Verőtető gerincéről elénk 
táruló térképszerű panoráma 
azonban kárpótol minden 
fáradságért. A völgy növény
zete fokozatosan gyarapodik. 
Néhány évtizeddel ezelőtt 
még teljesen kopárak voltak 
a hegyoldalak, ma sűrű cser
jeszint takarja, csak az anya
kőzetből álló karros felszínt 
nem tudja meghódítani a nö
vényzet. A geológiai kutatá
sok ismét a figyelem közép
pontjába állították az Up- 
ponyi-hegységet, amely része 
a Recsktől Rudabányáig hú
zódó úgynevezett Darnó-vo- 
nalnak, és népgazdaságilag 
is jelentős érckészleteket 
rejt. A kutatások célja azon
ban most nem a vasérc, ha
nem a különböző színesércek. 
A Lázbérci víztározó és kör
nyéke jól példázza azt az 
igyekezetei, amellyel az em
ber a természeti környezet
ben keletkezett sebeket 
igyekszik meggyógyítani, il
letve helyreállítani a bioló
giai egyensúlyt.
E munka hosszadalmas és 
költséges, de megtérül, ha az 
utánunk következő generá
ciók tiszta, egészséges ter
mészeti környezetben élhet
nek.

HANGRAD LAJOS





Búvár
MAGYARORSZAG VEDETT
GERINCTELEN ALLATAI

coerulans)

mar

1 1982.

poszterünkön

(BECSY LÁSZLÓ felvetele)

korábban is törvényes oltalom 

alá vont gerincesek mellett az

MEZTELEN 
CSIGA

rendelkezésének 2. számú mellék
letében hazánk 154 gerinctelen 

állatfaját is az ország egész te
rületén védelemben részesítette.

törvényerejű rendelet

15.) OKTH számú

A természetvédelemről 
szóló 1982. évi 4. számú

Köztük van
szemünkbe tűnő, feltűnően szép 

ibolyakék (néha zöld szinü) 
kék meztelencsiga, melynek szé
les, lapos teste bőrredőkkel és 

háttaréjjal díszített. A hátán levő 

pajzs a házas csigák köpenyének 

megfelelő szerv. Ez a ritka házat- 
lan csiga □ Zempléni- és Bükk 
hegységben él. Egy példányának 

pénzben kifejezett törvényes ér
téke 500 forint. (L. GY.)



Ornitológiái 
megfigyelőúton

A Keleti-Beszkidek 
vonzó turisztikai 
célpont is

Karvalyposzáta 
fiókáival

Csehszlovákia északi részén, a lengyel határ közelében 
fekszik az Északi-Kárpátok vonulataihoz tartozó 
Keleti-Beszkidek érintetlen ősvadona, ahol még ma is 
sok ritka faj, főleg madárritkaság lel menedékre.
Cikkünk szerzője Szvezsényi László ornitológus, 
a Komárom megyei Tanács környezet- és természet
védelmi főelőadója az elmúlt évek során 
a bardejovi (bártfai) múzeum meghívására 
tanulmányozhatta e táj madárvilágát.

•j A vonzó természeti szép
ségekben gazdag Keleti- 
Beszkidekben széles er

dős es kopár füves hegyhátak 
váltogatják egymást, melyeket 
félelmetes mélységű, meredek 
oldalú aszimmetrikus völgyek 
szabdalnak fel, Tulajdönképpen 
innen is ered a tájegység elne
vezése, mivel a „beskyd” szó 
magyarul hegyhátat jelent.
Késő délután érkeztünk meg a 
Kemence-patak (Kamenec-potok) 
völgyében található Stebnicka- 
Hutától ólig eqy kilométerre 
fekvő magányos vadászházba, 
amely egy hétig a szállásunk 
volt. Innen elindulva naponta 
több megfigyelőutat is tettünk 
a környező hegyekbe. Az öreg 
bükkösökkel és fenyvesekkel bo
rított meredek hegyoldalakból 
csillogó, tiszta vizű erecskék ro
hannak le a Völgyekbe, ahol 
sebes folyású patakká egyesül
nek. s valamennyien a Steb- 

nicka-Hután is keresztülfolyó 
Kemence-patakban találkoznak.

Akrobatikus légi vadászok

Szálláshelyünktől, a vadászház
tól keskeny ösvény vezet a pa
takhoz, amelynek mindkét olda
lán bokrok és csenevész fák so
rakoznak. Ágaik közt barátkák 
és karvalyposzáták, valamint 
kerti poszáták kutatnak táplá
lék után. Az út szélén pedig a 
nálunk csak téli vendégként is
mert halványpiros mellű, ham
vaskék hátú süvöltők szedegetik 
a gyomnövények félérett mag
vait. A kavicsos patakmedret 
követve lépten-nyomon fehérmel
lű, szür'késbarna hátú vízirigók 
rebbennek föl, s alacsonyan, a 
víz felett repülve követik a pa
tak kanyarulatait. Május utolsó 
hetében járunk, és a fészkük
ből kirepült fiatalok már úgy 
felcseperedtek, hogy anyjuktól 

csupán halványabb színezetük 
révén lehet megkülönböztetni 
őket. A sekély vizű patakból ki
álló kövek között egy család 
úgy belemerül a rovarvadószat- 
ba, hogy sikerül egészen közei
re becserkésznem őket, és táp
lálkozásukat is megleshetem. Az 
egyik szülő szinte bemutató va
dászatot tart fiainak, s a víz 
tükre aló bukva rovarok, lárvák 
után kutatva, néha méterekkel 
távolabb bukkan fel. Tapaszta
lataim szerint egyébként ezek a 
madarak sokkal óvatosabbak, 
mint a Magas-Tótra turistapa- 
nadicsomában élő fajtársaik. A 
rovarok után kutató vízirigók bo- 
hókás mozdulatait figyelve a 
hegyi patakok másik jellegzetes 
lakója, a veréb nagyságú, sárga 
testaljú, kékesszürke hátú, hosz- 
szú farkú hegyi billegető is fel
tűnik, amely szintén fészekből 
kirepült fiókáit vezetgeti a víz
ből kiálló kövek között. Időn
ként az egyik szülő rovarokkal

„felpakolva” tér vissza, és sorra 
eteti a köveken türelmesen vá
rakozó, táplálékszerzésben még 
járatlan fiókáit. Kissé távolabb, 
ahol a patakmeder kiszélesedik 
és a fűzbokrak is gyökeret ver
tek, a bokrok sűrűjéből fel
hangzik a berki tücsökmadár és 
az énekes nádiposzáta messze 
hangzó éneke.

Megtámadott 
az uráli bagoly

Egyik délután botanikus kollé
gám azzal a hírrel tér vissza 
gyű/tőútjáróf, hogy a hegyoldal
ban egy vágás szélén fészkéből 
kipottyant bagolyíiókára lelt, 
amely egy bokorra telepedve 
várta sorsának jobbra fordulá
sát. Másnap kora reggel felkere 
kedünk, és az éjjeli esőtől áz
tatott nyirkos ösvényen nekivá
gunk a meredek hegyoldalnak, 
hogy néhány fotón is megörö-
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A csermelyekkel 
behálózott hegyoldal 
leggyakoribb 
mesterdalnoka, 
az ökörszem

Az egerészölyv 
a Keleti-Beszkidek 
gyakori nappali 
ragadozója

kithessük az elárvult bagolycse
metét. Fölöttünk a magasban 
egerészölyvek keringenek; éles 
vijjogásuk messze visszhangzik a 
völgykatlan hosszában. A hegy
oldalban szürke törzsű bükkö
sökben haladunk, melyek leg
gyakoribb énekese az ökörszem. 
A nászénekükben egymással 
versengő hímek gyönyörű tril
láitól szinte harsog az erdő. 
Alig 200 méteres távolságon 
belül vagy 20 madarat hallunk 
egyszerre szólni. Koncertjükbe 
szinte beleolvad a bükkösök ál
landó lakóinak, a csilp-csalp. 
füzikének, a sisegö füzikének, 
az erdei pintynek és az erdei' 
pityernek az éneke. A fák tör
zsén csúszkák, fakúszók kutat
nak rovartóplálék után, a fako
ronákban alkalmanként hazánk 
egyik ritka harkályfaját, a fe
hérhátú fakopáncsot is megpil
lantjuk. Ahol pedig a bükkö
sök közé fenyvesek vegyülnek, 
mindig találkozunk a fenyves 

cinegével és a kormosfe/'ű cine
gével is.
Homlokunkon gyöngyözik a ve
ríték, mire a tisztás szélére 
érünk, s örömmel látjuk, hogy a 
bagolyfióka tollát felborzolva, 
„unott óbrázattal" egy ” bokor 
csúcsáról tekint le ránk. Tár
saim a hegymászás viszontag
ságaitól elgyötörtén a tisztás 
szélére telepednek. Néhány per
ces pihenő utón fotókészülékem
mel „lövésre készen" indulok el 
a fióka irányába, de amikor a 
közelébe érek, a szomszédos 
magas fák egyikéről kutyauga
tásszerű hang hallatszik. Mire 
fölfedezem a hang forrósát, 
gazdája, egy jól megtermett 
uráli bagoly karmait előrenyújt
va máris siklórepülésben csap 
le rám, s csupán gyors elvágó- 
dásommal kerülöm el veszélyes 
karmait. így amikor elrohan a 
fejem felett, csak szárnyának 
légörvénye csap meg. Támadá
sa után a szomszédos fák egyi

kére telepedve ismét hallatja 
hangját, majd az előbbi jelenet 
még néhányszor megismétlődik. 
Küzdelmünk, amilyen veszélyes 
számomra, olyan komikusnak 
látszik a külső szemlélőknek. 
Végül a szülőmadár egy magas 
bükk koronájába telepszik, és 
riasztó hangját hallatva onnan 
tartja szemmel póruljárt fióká
ját. így aztán - ha némi ne
hézség árán is —, de sikerül 
mindkettőjüket „néhány filmkoc
kán megörökítenem. Mint kísé
rőnktől, dr. Welsz Tibor ornitoló
gustól, a bártfai múzeum veze
tőjétől tudom, az uráli bagoly 
a Keleti-Beszkidek leggyakoribb 
bagolyfaja. Nappal is kitűnően 
lát, és szükség esetén vadászik 
is. Farka jóval hosszabb a ná
lunk is gyakori macskabagolyé
nál, amelyre kissé hasonlít is.

Fészkelő fenyőrigók

Az idő sürget, könnyedén eresz
kedünk alá a már ismerősnek 
tűnő fák és kőfolyamok között. 
Előttünk császármadarak reb
bennek fel, és gyors szárnycsa
pásokkal igyekeznek a közeli 
fenyves irányába. Ahogy szem
mel tartjuk őket, egy fa gyöke

rei közt akad meg tekintetünk, 
ahol örvösrigó kutat táplálék 
után. Később közeli rokonaival, 
a léprigóval és az észak-európai 
elterjedésű fenyőrigóval is talál
kozunk. Ez utóbbi az 50-es évek 
végén telepedett meg Szlovákiá
ban, azóta rendszeresen fészkel, 
és déli irányiba tartó előrenyo
mulása napjainkban is tart.
Egy derékba tört, villám sújtotta 
vén bükk előtt állunk meg, 
melynek üregében kék galamb 
vert tanyát. Ütünk során gyak
ran halljuik monoton búgósát a 
magas fák koronájából. A 
völgykatlan fenekére érve a 
hegyoldalból lezúduló tonnányi 
méretű köveket csodáljuk meg, 
amelyek sok fát döntöttek ki, A 
kidőlt fák és hatalmas kövek 
kuszaságában szabad kitekinté
sünk nyílik a kék égre, ahol 
egy nagy testű ragadozómadár, a 
békászósas - a Keleti-Beszkidek 
erdeinek rendszeres fészkelője 
- rója méltóságteljes köreit.
Ez a megragadóan szép, szinte 
még érintetlen vidék számos vé
dett madárritkaság otthonául 
szolgál. Még jobb megismeré
sük vonzó feladat lehet minden 
ornitológus számára.

SZVEZSÉNYI LÁSZLÓ
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Ifjú környezetvédők

Országos 
környezetvédelmi 
plakátpályázat

Képben 
fogalmazva
Régóta foglalkoztatja a környezetvédel
mi -és képzőművészeti szakembereket, 
miként lehetne a környezetvédelmi té
mákat a leghatásosabban megfogalmaz
ni képekben. E cél elérésére a SZOT-tal 
és a népfronttal közösen plakátpályáza
tot írtunk ki. A pályázatra 320 plakát
terv érkezett. Ebből mintegy 200 pálya
mű az ifjúsági (I.), a többi a felnőtt (II.) 
kategóriából került ki.
A plakáttervek készítői javarészt álta
lános vagy középiskolás amatőrök, de 
számos olyan iskola is pályázott, ahol 
valamilyen előképzés voilt vagy van. 
Ilyenek például a szakközépiskolák, a 
rajzszakkörösök vagy a Képző- és Ipar
művészeti Főiskola hallgatói.
A zsűri minden szempont figyelembe
vételével így döntött:
I. kategória (14—18 éves)

I. díj: „Legyen világosság"
I. díj: „Levegőt”

SZOT különdíj : „Legyen világosság”
II. díj: „Solaris”
II. díj: „Andrea”

III. díj: ..Tiszta környezetért”
III. díj: „S.O.S. Föld!”
II. kategória (18 évtől)

I. díj: „Planatol”
I. díj: „Szentendre I.”

II. díj: „Egymillió”
II. díj: „Homo”

III. díj: „S.O.S.!”
Tárgyjutalomban részesültek 
az alábbi plakátok:
„Mikron”, „Szerencse”, „Ne! Ne! Ne!”, 
„Bakony”, „Koplaló kuka”, „Zoli”, 
„Smog”, „Levegőt”.
A díjak átadása, valamint a kiállításra 
javasolt 37 pályamű bemutatása a KISZ 
KB székházában június első napjaiban 
történt. A beküldött pályaművek jól 
reprezentálják a fiatalok érdeklődését, 
tehetségét. A mindennapos környezet
védelmi problémák őszintén fogalma
zódtak meg. A résztvevőkben elevenen 
él a probléma, erős a kritikai érzék, de 
olykor derűs, optimista hangvétel érző
dik.
Köszönet illet minden résztvevőt és 
azok pedagógusait.

TEMESI IDA, 
ai OKTH Múolidéti KutatÓMianaréti Föoixtály 

főelőadója

minden korosztály számára
Június 1-e és 3-a 
között Kecskemét 
adót? otthont az 
első országos ifjú
sági környezetvé
delmi konferen
ciának. A me
gyékből és Buda
pestről 10—10 kül

dött érkezett a Kiskunság fővárosába. A 
mintegy 220 résztvevő között ott voltak a 
környezetbarátklubok tagjai, fiatal kör
nyezetvédelmi szakemberek és a téma 
iránt érdeklődő KISZ-vezetők.
Dr. Gonda György, az OKTH elnöke elő
adásában kifejtette, hogy Magyarország 
környezeti adottságai kedvezőtlenek, akár 
a geológiai-hidrológiai viszonyokat, akár a 
szántóföld és erdő területarányát tekint
jük, de a sűrűn lakott települések is nehéz 
feladatok elé állítják a szakembereket. Az 
eljövendő idők legfontosabb környezetvé
delmi feladatai között említette a közmű
olló zárását, a Duna komplex hasznosítá
sának olyatén megvalósítását, ami nem jár 
hosszú távon káros következményekkel. Az 
új beruházásokhoz szükséges összeg 10— 
15%-át a környezetvédelmi technológiák 
megvalósítására fordítják, de ahol ezek el
maradtak, ott a pótlást tartozásnak kell 
tekinteni. A jövőre vonatkozóan a követ
kezőképp fogalmazott: „Egy ország úgy is 
eladósodhat, ha természeti értékeit elher
dálja.”
Körtvélyes István ipari miniszterhelyettes 
kitért a környezetvédelmi beruházásokra. 
Az ipar 1976 és 1980 között mintegy 9 mil
liárd forintot fordított környezetvédelem
re, ebből 4.3 milliárdot vitt el a víz-, 3,7 
milliárdot a levegőtisztítás, és a maradé
kot fordították a zaj- és a hulladékprob
lémák megoldására.
Hajdú János, a Hét főszerkesztője az em
beri környezet globális áttekintése után a 
következőket mondta: „Szembe kell nézni 
azzal a ténnyel, hogy a környezetvédel
mi problémát tudományosan és politikai
lag is a nyugati világban próbálták első
ként megragadni. A mi erőinket még min
dig az árutermelés hatékony megszervezé
se köti le, és kevesebb erő, figyelem, mo
rális fölkészülés jut a környezetvédelmi 
gondok fölfedezésére és hatékony megkö
zelítésére. Embercentrikus világnézetünk 
nyomós ok arra, hogy fölszámoljuk ezt a 
relatív elmaradást. Bár a környezetvéde
lem problémáira a fejlett nyugati orszá
gokban figyeltek föl. a legnagyobb ve
szélyként mégis a harmadik világ orszá
gaira leselkedik.” Valóban, a levegő nagy

ólomtartalma vagy a savas esők problémá
ja eltörpül a Szahel-övezetben vagy India 
éhségzónáiban mindennapos éhhalál mel
lett. A tömegkommunikáció feladatait 
körnvonalazva két nagy gondot említett: 
„Egyrészt szocialista tulajdonviszonyok 
között is természetes, hogy a KISZ, a 
SZOT és ha kell, az MSZMP »lobbizzon« 
hazug gazdasági és legitim érdekekkel 
szemben, másrészt meg kell értenünk és 
meg kell értetnünk, hogy a környezetvé
delem nem filantróp, altruista iparág, ha
nem abból pénzt lehet csinálni. Ugyan
olyan üzletté kell válnia, mint amilyen az 
árutermelés. Akkor lesz igazán jó egy 
szocialista országban a környezetvédelem, 
ha a gazdaságirányítók a tőke átcsoporto
sításával létrehozzák a környezetvédelmi 
ipart. A tömegkommunikáció — demokra
tikus nyilvánosságot feltételezve — fel
adata ma még nehéz. Ha amellett agitá
lunk, hogy egy adott ágazat dolgozzon job
ban, amögött könnyebben fölfedezhető a 
közvetlen érdekeltség, mint a környezetvé
delem esetében. Éppen ezért többet kell 
róla beszélni, magától értetődővé kell ten
ni. E célért a KISZ és a tömegkommuni
káció lépjen szövetségre, hogy a kormány 
ne a követelések benyújtását lássa abban, 
amikor ezeket a dolgokat nyilvánosságra 
hozzuk. Ez másképp nem megy, csak ha 
sokat beszélünk róla.” A tömegkommuni
káció különböző fórumainak szereposztá
sáról elmondta: „Magyarországon és min
den szocialista országban a központi sajtó

Dr. Gonda György előadást tart 
az országos konferencián. 
(Trautmann Tibor felvétele)
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jelentősége nagyobb a kelleténél. Sokkal 
jobb lenne, ha vidéken olyan hatékonysá
gú tömegkommunikációs eszközök lenné
nek, amelyek sokkal, de sokkal rámenő
sebben, és éppen ezért sokkal sikereseb
ben tudnának hozzányúlni egy-egy környe
zeti problémához. Szociológusok szerint a 
környezetvédelmi kérdések jelentős hánya
dának nem is volna szabad politikai kér
déssé válnia. Tehát azon a szinten kell 
megoldást keresni az önigazgatásnak és az 
állampolgároknak, amikor az még el sem 
jut a politikai döntés kényszeréig. Állan
dó feszültségek forrása, hogy miről beszél
jünk és miről ne. E tekintetben két ve
szélyforrás leselkedik ránk: az egyik az 
elhallgatás, a másik a sarlatánok hang
erejével folyó probTémafölnagyítás. A tö
megkommunikációs eszközök által szor
galmazott témák kiválasztásakor nem sza
bad figyelmen kívül hagyni, hogy a kör
nyezetvédelmi problémáknak jelentős ré
sze jobb emberi magatartással megoldható 
lenne. Mindez a jelenlegi közgazdasági 
koordinátarendszerben a következőképpen 
fest: „Sem hosszú, sem rövid távon nem 
fogjuk még egyszer átélni a gazdaság nö
vekedésének azt a tempóját, ami az 50-es, 
60-as éveket jellemezte. Sem mi, sem a 
tőkés országok. Mivel az élet minősége 
csak részben materiális, alacsonyabb élet
színvonalon is lehet jobb életminőség.” 
Dr. Szórádi Sándor, a KISZ KB titkára, a 
nemrég megalakult Ifjúsági Környezetvé
delmi Tanács elnöke bevezető előadásában 
hangsúlyozta, hogy a KISZ programja le
hetőséget kínál minden korosztály számá
ra, akik tenni is szeretnének a környezet
védelem ügyéért. Az előadások és a szek
cióülésekben lezajlott vita után pedig el
mondta, hogy az Ifjúsági Környezetvédel
mi Tanács' soron következő ülésén első 
napirendi pontként értékeli majd a kon
ferenciát.
A parázs, alkotó vitában kikristályosodott: 
a tájékoztatás rendkívül fontos kérdés, 
különösen, ha környezetvédelemről, kör
nyezeti kultúránk helyzetéről, a további 
feladatokról és a közgondolkodásról van 
szó. A tájékoztatás nem közvetlen fóru
mai közül a könyv a legfontosabb, el 
kell érni, hogy megjelenjenek magyarul 
is az új, e témában nélkülözhetetlen köny
vek. A további fontos célok között emlí
tette meg dr. Szórádi Sándor a közműolló 
továbbnyílásának megakadályozását és a 
hulladékdicspécser-iroda létrehozását. Az 
egyetemi természetvédelmi klubok tagjai 
alakítsanak más egyetemeken, főiskolákon, 
középiskolákban, szakmunkásképző intéze
tekben további klubokat.
A tanácskozáson előadást tartott még Sza- 
kblczai Pál. az MSZMP Bács-Kiskun me
gyei Bizottságának titkára, dr. Tóth Ká
roly, a Kiskunsági Nemzeti Park igazga
tója, Jantner Antal építésügyi és város
fejlesztési miniszterhelyettes, dr. Dénes 
Lajos mezőgazdasági és élelmezésügyi mi
niszterhelyettes.
A tanácskozás anyaga rövidesen nyomta
tásban is megjelenik.

VARKONYI ANNA

A Nemzetközi Természetvédelmi Unió
öt éve a környezeti nevelésért
öt esztendeje alakult meg az OKTH hat
hatós támogatásával a környezeti neve
lés széles körű elősegítésére a Nemzet
közi Természetvédelmi Unió (IUCN) 
Környezeti Nevelés Nemzeti Bizottsága 
mely június 12-én tartotta 18. ülését az 
OKTH szakkönyvtárában.
Elsőiként Rakonczay Zoltán, az OKTH ál
talános elnökhelyettese tájékoztatta a bi
zottság tagjait a készülő magyar Vörös 
Könyv rendeltetéséről, az abba felvett 
veszélyeztetett fajok kiválasztásának elvi 
kérdéseiről. Az előadó információit a 
BÚVÁR ez évi 6. számában megjelent 
cikkében (260—263. oldal) találhatják 
meg olvasóink.
Ezután a bizottság elnöke, dr. Kontra 
György visszatekintett az IVÓN Nemzeti 
Nevelési Bizottság eddigi munkájának 
eredményeire. Tájékoztatásának értékes 
gondolatait következő számunkban közöl
jük.
A bizottság ötéves tevékenységét érté
kelő beszámoló után dr. Kontra György 
bejelentette, hogy „előrehaladott kora” és 
egészségi okok miatt az elnöki funkció
járól lemond, de mint a bizottság tagja, 
■továbbra is minden lehető segítséget 
megad a nemzeti bizottság további mun
kájához. Rakonczay Zoltán méltatta 
Kontra Györgynek már a bizottság meg
alakulását is jóval megelőző, a környezet
és természetvédelmi oktatás ügyében ki
fejtett értékes munkásságával szerzett el
évülhetetlen érdemeit, majd javaslatot 
terjesztett elő az elnöki tisztség betölté
sére dr. Viktor Győző személyére. A ja
vaslattal a bizottság tagjai egyetértettek. 
Harmadik napirendi pontként dr. Szalay- 
Marzsó Lászlóné, a bizottság titkára 
adott tájékoztatást az IUCN Északnyu
gat-európai és Kelet-európai Nevelési 
Albizottságai ez év május 24-e és június 
2-a közt Helsinkiben megtartott együttes 
üléséről, amelyen hazánkat képviselte. 
Ezen a konferencián jelentették be a 
WWF (a Világ Vadvédelmi Alapja) kap
csolódását az IUCN Nevelési Bizottságá
nak munkájához. Érdekes volt a Finn 
Ifjúsági Szövetség képviselőjének felszó
lalása. aki szerint Finnországban 300'ter
mészetvédelmi klub működik mintegy 10 
ezer résztvevővel. Az északnyugat-euró
pai és a kelet-európai albizottságok a jö
vőben kiállítások cseréjében is együttmű
ködni kívánnak. Az első ilyen alkalom 
a 16. Közgyűlés lesz, a másik együtt
működés a környezetvédelmi tematikájú 
Soproni Nyári Egyetemen és a csehszlo
vák továbbképző természetvédelmi kur
zusokon való részvétel lehetőségének a 
megteremtése lesz. A kapcsolatok elmé
lyítésére további jó alkalomnak ígérkezik 
az 1985. évi Nemzetközi Ifjúsági Év tisz

teletére az ifjúsági vezetők részére terve
zett továbbképzési kurzusok elindítása. 
Az együttes ülés végén a cseh delegáció 
javaslatára békefelhívást fogadtak el a 
delegátusok. Ebben utaltak a stockholmi 
világkonferencia vonatkozó ajánlására, a 
Világ természetvédelmi stratégiájára, s a 
ma élők történelmi felelősségére a kör
nyezet megóvásával kapcsolatban. E fel
hívásban kéréssel fordult a konferencia 
a világ környezet- és természetvédőihez, 
hogy a nevelő-oktató munkában emeljék 
ki a béke védelmének elengedhetetlen 
szükségességét. A következő együttes 
ülést 1986 tavaszára tervezik, és a kon
ferencia örömmel venné, ha erre Ma
gyarországon kerülne sor. Az ülésen a 
nemzeti parkok szerepét a környezet- és 
természetvédelmi nevelésben kívánják
megvitatni. DR. LÁNYI GYÖRGY,

a Környezeti Nevelés Nemzeti Bizottságának tagja

Kísérletezzünk!

Növények önvédelme 
mikroorganizmusok ellen
Fűszernövényeink közül a fokhagyma, a 
vöröshagyma, a torma, a kapor stb. olyan 
illő vegyületeket tartalmaz, amelyeket 
összefoglalóan fitoncidoknak nevezünk. 
Ezek az anyagok sokféle baktériumra, 
mikroszervezetre mérgezően hatnak.
Az ismert növényeken kívül másokat is 
fölfedezhetünk, ha nincs is jellegzetes il
latuk. Induljunk ki abból a tapasztalat
ból, hogy a vázába állított virágcsokor 
vize gyakran igen kellemetlen szagúvá 
válik. Mikroszkóppal meg is láthatjuk 
egy-egy csenoben a mikroszervezetek, 
vagy tudományos kifejezéssel a mikroor
ganizmusok sokaságát, amelyek a vízben 
elszaporodtak. A most következő vizsgá-
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András Ferenc új filmje

A kárókatonák még nem jöttek vissza
Húsvét vasárnapján mutatta be a televízió 
András Ferenc legújabb filmjét, amelyet 
a rendező, Gion Nándor újvidéki színigaz
gató nálunk is megjelent, azonos című re
gényéből forgatott. A kárókatonák még 
nem jöttek vissza valamikor a 40-es évek 
végén, 50-es évek elején játszódik, felidéz
ve egy régi nyár emlékeit. A végül tragé
diába forduló történet 10—12 éves fiata
lokról, valamint a gyerekek és egy vadőr 
barátságáról szól. Talán kissé meglepő, 
hogy a Karlovy Vary-i fesztiválon fődíjat 
nyert, nálunk is kedvezően fogadott, sza
tirikus-ironikus hangvételű Veri az ördög 
a feleségét és a feszült, realista, krimiele
mekkel átszőtt, nagy sikert aratott (Nyu- 
gat-Berlinben közönségdíjat is kapott) 
Dögkeselyű után András Ferenc ezúttal 
egészen más jellegű témát választott.
— E rendezői sokoldalúság meglehetősen 
ritka filmművészetünkben. .

lat-sorozatra nagyon alkalmasak az üres 
befőttes üvegek. Töltsünk beléjük vizet, 
és mindegyikbe állítsunk vadon termő, 
de nem védett növényből néhány szálat. 
Mindegyik üvegbe más-más fajtát. Vizü
ket ne cseréljük, hanem azt figyeljük 
meg, vajon melyikben marad mindvégig 
vagy legaljább hosszú ideig szagtalan a 
víz. Az ellenkezőt is határozzuk meg, te
hát melyik növény vize poshad meg, 
vagyis hamarosan szagot kap.
Ezután sor kerülhet olyan kísérletre is, 
képes-e a romlásnak ellenálló faj meg
óvni a romlásra hajlamos növényt. Te
gyük tehát e két eltérő növényt közös 
üvegbe. Ehhez természetesen új példá
nyok kellenek. Ha védő hatást észlelünk, 
az arra utal, hogy az ellenálló és másikat 
is védő növény fitoncid hatású anyagot 
tartalmaz.
Egyébként minden egészséges növényrész 
kisebb-nagyobb mértékben kifejlesztette 
saját védelmét a maga eredeti környeze
téhez alkalmazkodva. Máskülönben le
tűntek volna az élet színpadáról a min
denütt jelen lévő kórokozók miatt. Erről 
is meggyőződhetünk.
Tegyünk a Petri-csészébe nedves szűrő- 
papirost, és helyezzünk rá néhány friss 
fűszálat, akár kisebb darabra vágva. 
Ugyanabból a mintából vett példányokat 
öljünk el forró vízbe merítéssel, és he
lyezzük az élők mellé. Az elölt vagy akár 
csupán károsított anyagcseréjű példányok 
már egv-két nap múlva penészedni kez
denek. de eleven és egészséges társaik 
sokkal tovább ellenállnak a penész tá
madásának. Csak akkor terjed át rájuk 
is a fertőzés, amikor éhezés folytán 
anyagcseréjükben zavar keletkezik.

DR. FRENYÓ VILMOS 

— Rendező vagyok, rengeteg dolog izgat. 
Minden filmemben más-más műfajt, hang
vételt igyekszem kipróbálni, mindig va
lami újjal kísérletezem. A különböző mű
fajok nemhogy kioltják, sokkal inkább ki
egészítik egymást. Gyerekpárti vagyok, j 
gyakran készítek a televíziónak gyerekmű- ! 
sorokat. Ügy érzem, a gyerekeknek szűk- ' 
ségük van igazán szép, mélyen humanista 
történetekre. Nem véletlen, hogy A Pál 
utcai fiúk semmit sem vesztett népszerű
ségéből. Most bemutatott tévéfilmemet is 
elsősorban gyerekeknek készítettem, őket 
még fel lehet rázni, fel lehet hívni figyel
müket a természet szeretetére, arra, hogy 
az életben csak a természet nyújthat igazi 
megnyugvást, biztonságot és kikapcsoló
dást. A film gyerekszereplői, annak ellené
re, hogy Budapesten élnek, már a forgatás 
harmadik napján azonosultak a történet
tel, tökéletesen átélték a helyzeteket. Na
gyon hitelesen játszottak, öröm volt dol
gozni velük.
— Néhány éve azt nyilatkozta, hogy min
dig olyasmiről szeretne szólni, ami a „le
vegőben van", mégse beszélünk róla. Ez a 
természetvédelemre is vonatkozik?
— A környezet- és természetvédelemmel 
alig foglalkoznak a magyar filmek, pedig 

ez ma nagyon aktuális téma. Állandóan 
halpusztulásról, a Balaton szennyeződésé
ről, kihalófélben levő állatfajokról hallani. 
Túlmodernizált, túlhajszolt, gépek uralta, 
kipufogógázos világban élünk. Filmemben 
szerettem volna felhívni a figyelmet arra, 
hogy vigyázzunk a természetre, őrizzük 
meg, ami még megmaradt belőle.
— Homoki Nagy István és Kollányi Ágos
ton immár klasszikus természetfilmjei ha
tással voltak rendezői munkájára?
— Nem. Én játékfilmet rendeztem. Az ál
latok, a táj, a gyönyörű természeti képek 
csupán részei a történetnek. A filmművé
szetben az emberek életét meghatározó 
tájnak mindig is rendkívül fontos szerepe 
volt. Gondoljunk csak Tarkovszkij, Mihal- 

kov, Olmi, a Taviani testvérek, a japán 
rendezők alkotásaira, vagy olyan nagy
szerű magyar filmekre, mint a Talpalatnyi 
föld, a Szegénylegények, a Megszállottak, 
a Ház a sziklák alatt vagy a Szindbád. 
Stábunk két helyszínen, a Káli-medencé
ben, a Kornyi-tó partján és a Kis-Balaton 
egyik szigetén forgatott. A filmen látható 
kárókatonákat, darvakat, kócsagokat, bar
na kányákat, vadkacsákat, lovakat itt si
került Kurucz Sándor operatőrnek le
fényképeznie. A betanított állatok szere
peltetésének nem vagyok híve, „játékuk” 
mesterkéltnek hat.
— Filmje a televízió számára készült. Fé
lő, hogy a gyönyörű színvilág, a csodálatos 
látvány a fekete-fehér képernyőkön nem 
érvényesül eléggé.
— Sajnos e veszély valóban fennáll, vi
szont a tévében három-négymillió ember 
láthatja a filmet. S ha lesz rá igény, mi
nimális ráfordítással mozikban is vetíthető 
nagyítást lehet készíteni a most még kes
keny kópiákról. A Hungarofilm máris 
fontolgatja a külföldi forgalmazás lehető
ségeit, a MOKÉP kicsit nehézkesebb. At
tól. hogy a tévében már bemutatták a 
filmet, nem csökken az érdeklődés. Sőt! 
Eddigi tapasztalataim szerint a film meg
nyerte az emberek tetszését, a gyerekek 
(talán még szüleik is) akár többször is 
megnéznék.
— Hogyan segítette munkáját az OKTH? 
— Biztosította, hogy a védelem alatt álló 
helyszíneken forgathassunk. A legtöbbet 
Futó Elemérnek, a kis-balatoni természet
védelmi terület vezetőjének köszönhetjük. 
Nagyon hálás vagyok neki. Személyében 
kedves, szakmáját igazán szerető, mélysé
gesen humanista embert ismertem meg. 
Tulajdonképpen megtaláltam benne azt a 
Georgián nevű vadőrt, akiről a film szól. 
De ugyanezt munkatársairól is elmondha
tom.

— Azt hiszem, nem is annyira az atom- 
katasztrófától, mint inkább attól a ször
nyű, sivár világtól kell félnünk, melyet a 
sci-fi filmek és regények megjövendöltek. 
Harcolni kell az ellen a jövő ellen, amely
ben nem lesznek fák, virágok, madarak, 
amelyben csak fémek, robotok és lézerek 
találhatók. Ezért is készítettem el ezt a 
filmet, amely a maga szerény eszközeivel 
lényegében „ellen-sci-fi”. Alapjában véve 
optimista vagyok. Ügy érzem, az emberek 
egyre inkább megpróbálnak kitörni ebből 
az eljövendő, gépesített rendszerből. Meg
próbálnak közlekedni, visszatérni a termé
szethez, legnagyobb kincsünkhöz.

HOLLÓS LÁSZLÓ

367



Hazai krónika

Környezetvédelmi Világnap ’84
„FÖLDÜNKET NEM SZÜLÉINKTŐL ÖRÖKÖLTÜK, 
HANEM GYERMEKEINKTŐL KÖLCSÖNÖZTÜK”

Ezt a jelmondatot olvashattuk június 4-én 
a KISZ Központi Bizottsága székházának 
dísztermében megtartott világnapi ünnep
ség /transzparensén. Sem az UNESCO- 
idézet, sem a helyszín nem véletlen: a 
környezetünk megmentéséért folyó nem
zetközi összefogás hazai megemlékezése- 
nek idei kiemelt gondolata az ifjúság és 
a környezetvédelem kapcsolatának hang
súlyozása volt. A központi ünnepség el
nökségében foglalt helyet Sarlós István, 
a Politikai Bizottság tagja, a miniszter
tanács elnökhelyettese, Fejti György, a 
KISZ KB első titkára, 5. Hegedűs László, 
a Hazafias Népfront országos titkára, 
dr. Gonda György államtitkár, az OKTH 
elnöke és Straub F. Brúnó akadémikus, 
az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Tanács elnöke.
Fejti György ünnepi beszédében részle
tesen indokolta, miért elengedhetetlen 
önérdekű kötelessége a magyar ifjúság
nak, hogy környezetét s hazája természe
ti értékeit okosan védje, társadalmi ösz- 
szefogással fejlessze. A KISZ kezdeménye
zésére ma már több iskolában működik 
olyan klub és szakkör, amelyek vállalt 
célja, hogy tagjait a természet barátaivá, 
ismerőivé, tevékeny oltalmazóivá nevelje. 
Az egyetemek és főiskolák tudományos 
diákköreiben is mind több olyan dolgo
zat készül, amelynek gondolatait és kí
sérleti eredményeit a gyakorlatban is 
hasznosítani lehet. A KISZ KB égisze 
alatt most' alakul meg a Környezetvédő 
Ifjúság Tanácsa, s ez is jelzi, hogy a 
KISZ afféle védnökséget vállalt a környe
zetvédelem ifjúság általi előmozdítása 
terén; ennek a jövőben egyre több tanú
jelét láthatjuk majd. (Fejti György gon
dolatait a BÜVÁR júniusi számában meg-

Az 1984. évi Környezetvédelmi Világnap 
központi ünnepsége a KISZ Központi 
Bizottságának székházában. A ¿¡szemelvény 
jobb szélén Nagy Attila színművész
Mezei András Lesz-e bárka? című versét 
szavalja 

jelent, Holnapunkért című vezércikkében 
olvashattuk.)
Ezután dr. Gonda György államtitkár, az 
OKTH elnöke Pro Natura emlékéremmel 
tüntette ki Radetzky Jenő ny. gimnáziu
mi tanárt (Székesfehérvár) a madárvilág 
megismertetésében és védelmében kifej
tett több évtizedes kiemelkedő tevékeny
ségéért; Szabó Imre tájvédelmi körzet
vezetőt (Barcs) a barcsi ősborókás érté
keinek megőrzésében és a Dráva Múzeum 
természettudományi részlegének létreho
zásában kifejtett munkásságáért; dr. Sze- 
bényi Imre egyetemi tanárt (Budapesti 
Műszaki Egyetem) a környezetvédelmi 
szakmérnökképzés műszaki egyetemeken 
való bevezetésében, valamint számos tár
sadalmi és nemzetközi szervezetben a 
környezetvédelem ügyének képviseleté
ben szerzett érdemeinek elismeréseként; 
Takács István tanácselnököt (Kazincbar
cika) igényes településfejlesztési politi
kával a kulturált emberi környezet meg
teremtéséért; az Országos Közegészség
ügyi Intézet Településegészségügyi Fő
osztálya Levegőhigiénés és Vízkémiai La
boratóriumai 30 személyes kollektíváját 
a környezetegészségügy érdekében új min
tavételi és vizsgálati módszerek kidol
gozásáért s a levegőminőségi és vízmi
nősítési mérések országos hálózatának ki
alakításáért.

Fejti György, 
a KISZ KB első titkára 
ünnepi beszédét tartja. 
(Eifert János felvételei)

Ezután 30 személynek nyújtotta át Az 
emberi környezetért kitüntetést. Ezt a 
kitüntető jelvényt kapták:
Agárdy Sándor tanár (tornyospálcai Általános • 
Iskola); Bíró László osztályvezető (OKTH 
igazgatási és jogi főosztály): Börtetics Sán
dor környezet- és természetvédelmi titkár 
(Györ-Sopron megyei Tanács); dr. Csere István 
rendőr alezredes (Vas megyei Rendőrkapi
tányság) ; Dajka Ferenc főtitkár (Vegyipari 
Dolgozók Szakszervezete); dr. Dömsödi Péter 
igazgató főorvos (Nógrád megyei KÖJÁL) . 
Dörner Henrikné környezet- és természetvé
delmi titkár (Bács-Klskun megyei Tanács); Gál 
Jolán, a TV-Hiradó munkatársa; Horváth Gá
bor mérnök (Fővárosi Vízmüvek); Huszár Ká
roly nyugdíjas erdőművelési műszaki vezető 
(Ipolyvidéki Erdő- és Fafeldolgozó Gazdaság 
Salgótarjáni Erdészete); Iványosi Sz. András 
igazgatóhelyettes (Kiskunsági Nemzeti Park); 
Jobbágy Gyuláné technikus (Környezetvédelmi 
Intézet Miskolci Állomása) ; Kalafut Istvánná 
növényápoló (Mátraaljai Szénbányák Thorez 
Bányaüzem. Visonta); Kapocsy György fotó
művész (Fővárosi Állat- és Növénykert); Ká- 
mán István gépkocsivezető (Kőszegi Mentő
állomás) ; dr. Kárpáti László egyetemi adjunk
tus (Soproni Faipari Egyetem) ; Kovács Károly 
igazgató (OKTH Észak-dunántúli Felügyelősé
ge) ; László Árpád gépkezelő (Dunántúli Regio
nális Vízmű); Magyar Károly tanár (Pilisi 
Parkerdőgazdaság) ; Molnár Lászlóné tanár 
(gyöngyössolymosi Általános Iskola); Mózsik 
Péter osztályvezető (Komárom megyei Tanács); 
Nagy Sándor tanár (dombóvári Általános Is
kola) ; Paál György vezérőrnagy (Zalka Máté 
Katonai Főiskola): Pálmai Nándor nyugdíjas 
(a Társadalmi Erdei Szolgálat budapesti bi
zottságának vezetője); dr. Sepscy György rend- 
örvezérörnagy (Fejér megyei Rendőr-főkapi
tányság) : Simon György rendező-operatőr (Ka
tonai Filmstúdió); Szirmay László függetlení
tett párttitkár (Jakabszállási Mezőgazdasági 
Szakszövetkezet); Takáts Attila osztályvezető 
(OKTH környezetvédelmi főosztály); Tóth 
István méréselőkészitő (Környezetvédelmi Inté
zet Győri Állomása); dr. Vásárhelyi Sándor 
nyugdíjas (az ürömi Környezet- és Természet
védelmi Bizottság vezetője).

Ezután S. Hegedűs László a következő 
25 személynek, illetve intézménynek adta 
át a környezetvédelem és -fejlesztés te
rületén kifejtett eredményes tevékenysé
gük elismeréseként a Széchenyi István 
Emlékplakettet:
Az Irinyi János Vegyipari Szakközépiskolának 
(Kazincbarcika) ; a Kállósemjéni Általános Is
kola úttörőcsapatának; a Latex Fonó- és Szö
vőgyár KISZ-bizottság FMKT szervezetének 
(Szombathely); az MN 72S0 Tiszthelyettesképző 
bázisának (Szabadszállás); a Hazafias Népfront 
Nagykanizsai Városi Bizottsága Várospolitikai 
és Környezetvédelmi Munkabizottságának; a 
Hazafias Népfront Szécsény városi jogú Nagy
községi Bizottságának; a Magyar Televízió Na
tura szerkesztőségének; a Közép-Tiszavidéki 
Vízügyi Igazgatóságnak; a Pécsi Kertészeti és 
Parképítő Vállalatnak; Antalfia Jenőnek, 
a HNF Országos Tanácsa ny. osztályveze
tőjének, a Természet- és Tájvédelmi Albizottság 
titkárának; dr. Baranyai Ferencnek, a MÉM 
növényvédelmi és agrokémiai főosztálya veze
tőjének ; Bodó Mihálynak, a Heves megyei Ta
nács környezetvédelmi titkárának; dr. Gonda 
György államtitkárnak, az Országos Környezet
és Természetvédelmi Hivatal elnökének: Har- 
math Sándornénak, a HNF Budapest XIX. ke
rületi Bizottsága titkárának: dr. Héra Attila ez
redesnek. a BM Tűzoltóság Országos Parancs
noksága helyettes parancsnokának; Keserű Er
nő újságírónak, a Magyar Nemzet főszerkesz
tő-helyettesének ; Királyi Ferencnek, a Szakszer
vezetek Zala megyei Tanácsa vezető titkárá
nak; dr. Nagy Györgynek, a HNF Mosonma
gyaróvári Városi Bizottság környezetvédelmi 
munkabizottsága vezetőjének; Molnár Sándor
nak, a HNF Csongrád megyei Bizottsága titká
rának; Pólyák Péternek, a HNF Bács-Kiskun 
megyei Bizottság környezetvédelmi munkabi
zottsága alapitó tagjának; Szabó Jánosnak, a 
HNF Zala megyei Bizottsága titkárának; Szeg
fű Istvánnak, a HNF Békés megyei Bizottsága 
titkárhelyettesének; Szitóné dr. Malik Erzsé
betnek, a HNF Szarvas Városi Bizottság kör
nyezetvédelmi munkabizottsága titkárának; 
Vundele Györgynek, a - Szakszervezetek Buda
pesti Tanácsa titkárának.

Az. ünnepségre meghívottak ezután meg
tekintették a KISZ központi székházának 
földszinti csarnokában a fiatalok részére 
meghirdetett környezetvédelmi plakát
kiállítás alkotásait. L. Gy.
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Népfronlünnepség Martonvásóron

Párbeszéd a Föld jövőjéért
Előzékeny volt az időjárás: két zivataros 
nap közé szorulva, verőfényes időben 
gördült be autóbuszunk az ízlésesen ki
csinosított, karbantartott Marton vásárra; 
ott is az MTA Mezőgazdasági Kutató In
tézetének rezidenciájára. Június 5-én, a 
környezetvédelmi világnapon árnyas fák 
karéjában nézhettük végig a Brunszvik- 
kastély szabadtéri színpadán rendezett 
ünnepséget.
A Hazafias Népfront Országos Tanácsa és 
tizenkét Fejér megyei intézmény által 
patronált rendezvényt nem protokolláris 
meghatottsággal, hanem igazi jóérzéssel 
fogadhattuk. A mellszobor-Beethoven ko
mor homloka is földerülni látszott a rö
vidre fogott beszédektől, a martonvásári 
általános iskola műsorszámaitól, Antal fia 
Jenőnek, a HNF OT környezet védelmi 
munkabizottsága alelnökének ünnepi be
szédétől.
A szónok hangsúlyozta: a népfront 1977- 
ben meghirdetett „visegrádi programja” 
folyamatosan megvalósult, részévé lesz a 
nemzeti egység kialakulásának. Bibliku
sán szólva „a lélek ugyan kész, de a test 
erőtlen”; s akkor leszünk igazán ered
ményesek, mikor majd felnő egy új nem
zedék, melynek számára magától értető
dő lesz a rendezett környezet. A nap
jainkban erősödő és minden támogatást 
megérdemlő „népi diplomácia” legfonto
sabb szerepe a béke és a környezet vé
delme. Hovatovább a környezetvédelmi 
párbeszéd marad az egyetlen járható út 
Kelet és Nyugat között. Ha ebből kellő 
mértékben vesszük ki részünket, ki tud
juk használni kétségtelenül megnőtt nem
zetközi tekintélyünket. Tudnunk kell, hogy 
nem az „államrezonok”, hanem maga az 
emberi élet került veszélybe a Földön. 
Meg kell éreztetnünk a kormányokkal, a 
környezetvédők mennyit segíthetnek erő
feszítéseikben.
Ami bennünket illet, Budapest és néhány 
iparváros sajnálatos kivételével Magyar
ország környezeti állapota az utóbbi 
években lényegesen nem romlott; nőtt 
a fásítás, a szennyvíztisztítás stb. mérté
ke. S még valami: nem látszik kizártnak, 
hogy hazai demokratizálódási folyama
tunkban az elkövetkező választások egyik 
fő politikai tényezője lesz a jelöltek po
zitív viszonya választókerületük környe
zeti problémáihoz. Ez annál is fontosabb, 
mert így elkerülhető elkeseredett em
berek nem kívánatos, spontán indulat
kitörése.
Az ünnepség fénypontja természetesen a 
kitüntetések átadása volt. A SZOT, a me
gyei és más társadalmi szervek által ado
mányozottak fölsorolását mellőzve, álljon 
itt azok névsora, akik a Hazafias Nép
fronttól a Környezetünk védelméért, fej
lesztéséért kitüntető jelvényt kapták meg 
1984-ben:
Bajákl Gáborné megyei munkavédelmi felügye
lő; Balogh Lajos ezredes; dr. Búzássyné Gl- 

móti Éva, a vöröskereszt nagykanizsai városi 
titkára; Devcsics Miklós, a Nógrád megyei Ta
nács elnöke; Domonkos János alezredes; Dre- 
cin József, a Művelődési Minisztérium állam
titkára; dr. Erdélyszky Zsigmond ny. egyetemi 
tanár; dr. Gánti Tibor, a Magyar Biológiai 
Társaság főtitkára; dr. Galambos József, a 
Kertészeti Egyetem tudományos munkatársa; 
dr. Grimela Sándor r. ezredes, az Országos 
Közlekedésbiztonsági Tanács ügyvezető elnöke; 
Honfi Istvánná, a Vöröskereszt Somogy me
gyei titkára; Horváth Elek alezredes; dr. Ja- 
kucs Pál akadémikus; dr. Jámbor Imre, a Ker
tészeti Egyetem tanszékvezető docense; Kozák 
Béla, az Országos Meteorológiai Szolgálat ált. 
elnökhelyettese; dr. Lányi György, a BÜVAR 
főszerkesztője; Lovrek Károlyné, a Szakszer
vezetek Fejér megyei Tanácsának titkára; Ma- 
tűz Józsefné, a TV-Híradó főszerkesztője; Ma- 
yer Rudolfné, a SZOT munkatársa; dr. Móczár 
László ny. egyetemi tanár; Nádházi András, a 
Gyulai Vízművek igazgatója; Okolicsányl Ló
ránt környezetvédelmi klubvezető; dr. Polinsz- 
ky Károly akadémikus; Richter Aranka me
gyei munkavédelmi felügyelő; Sátrán István 
újságíró; Seregi László, az MTI munkatársa; | 
dr. Seres Tibor, a HNF Országos Elnökség 
környezetvédelmi munkabizottságának tagja; 
dr. Starosolszky Ödön, a VITUKI igazgató
helyettese, Szényi Gábor újságíró; Végh Ist
vánná, a XIX. kér. Tanács elnöke: Vlnczéné 
Szabó Anna erdömérnök; Zábory Katalin ta
nárnő; Zombori Ottó, a TIT Uránia Igazgató
helyettese.

L. H.

A vegyipar 
környezetvédelméről
A KGST Vegyipari Állandó Bizotságának 
Környezetvédelmi Műszaki Tudományos 
Tanácsa ülést tartott Csopakon. A négyna
pos szakmai eszmecserén részt vettek Bul
gária, Csehszlovákia, Kuba, Lengyelország, 
Magyarország, az NDK és a Szovjetunió 
képviselői. A tanácskozás központi témája 
az égetéssel történő hulladékmegsemmi
sítés volt. A szakértőik e módszer alkalma
zását tanulmányozták a fűzfői Nitrokémiá- 
nál, a Dunai Kőolajipari Vállalatnál, és a 
budapesti szemétégetőt is megtekintették. 
Az egy évvel ezelőtt elfogadott határozat 
értelmében a részt vevő országokban hulla
dékkatasztert állítottak össze, s e felmé
rések alapján megvitatták a ¡legfontosabb 
feladatokat, hogy mit tehetnek az egyes 
hulladékok hasznosítását célzó összefogás 
érdekében. Foglalkoztak a kén-dioxid- 
szennyeződéssel, amely az úgynevezett sa
vas esőket okozza. Ez a szennyeződés nem 
annyira a vegyiparban, hanem a széntüze
lésű erőművekben keletkezik, a vegyipari 
szakemberek azonban segítséget kívánnak 
nyújtani megszüntetéséhez. A tanács, amely 
tíz évvel ezelőtt jött létre, több témakör
ben megszervezte az országok (közötti in
formációcserét és munkamegosztást. Ennek 
értelmében a magyar szakemberek elsősor
ban a biológiai szennyvíztisztítással, vala
mint az e folyamat végén keletkezett 
szennyvíziszap égetésével foglalkoznak. 
Ugyancsak az iszap megsemmisítésének 
égető rendszerét fejlesztették ki Csehszlo
vákiában. A nehéz fémsókat tartalmazó 
szennyvizek tisztításának módszereit a 
szovjet és az NDK-beli szakemberek tanul
mányozzák.

Személyi változások 
az OKTH élén
A Magyar Népköztársaság Elnöki Taná- 
esa ez év június 27-i ülésén a Magyar 
Szocialista Munkáspárt Központi Bizott
ságának és a Hazafias Népfront Országos 
Tanácsa Elnökségének javaslatára szemé
lyi kérdésekben határozott. A napilapok, a 
rádió és a televízió híradásaiból ismeretes 
személyi döntések közül a környezet- és 
természetvédelem hivatali vezetését érin
tő hírt emeljük ki.

Dr. Ábrahám 
Kálmán államtitkár, 
az OKTH új elnöke

Az Elnöki Tanács 
nyugállományba vo
nulása miatt dr. 
Gonda Györgyöt ál
lamtitkári tisztségé
ből felmentette, s ez 
ailkalomból, több év
tizedes eredményes 
munkássága elisme
réséül a Munka Vö
rös Zászló Érdem
rendjével tüntette ki. 
Egyidejűleg dr. Ab- 
rahám Kálmán épí
tésügyi és városfej
lesztési minisztert 

más megbízatása miatt e tisztségéből fel
mentette és környezetvédelmi államtit
kárrá kinevezte.
Ugyanezen a napon ülést tartott a Mi
nisztertanács és személyi ügyekben dön
tött. Ezek sorában dr. Gonda Györgyöt, 
az Országos Környezet- és Természetvé
delmi Hivatal elnökét saját kérésére, ér
demei elismerése mellett nyugállomány
ba helyezte, egyidejűleg dr. Abrahám 
Kálmánt kinevezte az Országos Környe
zet- és Természetvédelmi Hivatal elnö
kévé.

Az OKTH és a Hazafias Népfront környe
zet- és természetvédelmi lapja, a BÚVÁR, 
barátsággal búcsúzik dr. Gonda György
től, akinek gratulálva magas kitüntetésé
hez, nyugalomba vonulásához jó egészsé
get kíván; egyben nagy tisztelettel köszön
ti dr. Abrahám Kálmán államtitkárt, aki
nek az Országos Környezet- és Természet
védelmi Hivatal elnökéként ellátandó 
nagy jelentőségű munkájához erőt, egész
séget, sok sikert kívánunk.

Négyszemközt a természettel
Dr. Varga Zoltán egyetemi tanár nagy 
szakmai hozzáértéssel és míves munkával 
készített grafikáiban gyönyörködhetünk a 
TIT Bocskai úti Természettudományi 
Stúdiójának galériájában. A Négyszem
közt a természettel című kiállítást Rakon- 
czay Zoltán, az OKTH általános elnökhe
lyettese nyitotta meg.
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Hqzqí krónika

Magyar—osztrák 
környezetvédelmi 
szerződés
1984. június 7-én aláírták a magyar—oszt
rák államközi környezetvédelmi szerző
dést. Ez alkalomból Magyarországon járt 
dr. Kurt Steyrer osztrák egészségügyi és 
környezetvédelmi miniszter. A Kiskunsági 
Nemzeti Parkban tett látogatásakor alkal
munk volt néhány kérdést föltenni.
— A környezetvédelem állami irányításá
ra sokféle példát találni. Van, ahol 
a mezőgazdasági tárcán, van, ahol a bel
ügyin, máshol a vízügyin belül foglalkoz
nak az ilyen ügyekkel. Magyarországon az 
Országos Környezet- és Természetvédelmi 
Hivatal a gazda, ön pedig egészségügyi- és 
környezetvédelmi miniszter. Mi a vélemé
nye és tapasztalata erről a párosításról? 
— Az egészségügyi és környezetvédelmi 
minisztériumot 1972-ben Kreisky kancellár 
elképzeléseinek megfelelően alapították. A 
kombináció nagyon hasznosnak bizonyult, 
hiszen nem is lehet az egészségügy szá
mára hasznosabb politikát elképzelni, mint 
a jó környezetvédelem. A munkát nem 
volt könnyű elkezdeni, mivel a környezet
védelem területei szét voltak tagolva, más
részt a kilenc szövetségi állam mindegyi
kében kicsit más volt a szervezeti felépí
tés; vagy a szociális vagy a közegészség
ügyi vagy a mezőgazdasági irányításhoz 
kapcsolódott.
— Mi az előnye az egészségüggyel való 
kombinációnak?
— Az emberiségnek most különös érdeke 
a környezetvédelem-, hiszen hiábavaló min
den egyéni érdeklődés, felvilágosultság, jó 
közegészségügyi rendszer, bizonyos beteg
ségektől az egyén nem tudja magát egye
dül megvédeni. A dohányzás és az alko
hol. mint kockázati tényező egyénileg el
kerülhető, de már nem áll ugyanez a lég
szennyezésre, az élelmiszerekből származó 
vegyszermaradványokra vagy az ólomra és 
egyéb nehézfémekre. Ez az, amiért az 
egészségügy számára nagyon fontos a 
környezetvédelmi politika. Más oldalról 
pedig azt is látni kell, hogy mennyi állat 
és növény került veszélybe, sőt tűnik el a 
Föld színéről. Ám az ember is része az 
ökológiai rendszernek, és föl kell ismerni, 
ha szétroncsoljuk a környezetet, magunk 
kerülünk veszélybe. Ez az, amiért olyan 
jó ez a kombináció, azt hiszem, ez a ieg- 
jobb párosítás.
— ön, mint gyakorló orvos, lát-e a kör
nyezetszennyezés következtében kialakult 
speciális betegségeket?
— 1981-ig, miniszterré választásomig, 
valóban bőrgyógyászként praktizáltam. 
Üj betegségek nem jelentkeztek, de már 
jól ismert betegségek egyre súlyosabbá 
válnak a környezetszennyezés miatt. A le- 
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vegőszennyezés okozza a kisgyermekeknél 
nagyon gyakori krónikus bronehitiszt, és 
a tüdőrák számos fajtája is összefüggésbe 
hozható a légszennyezéssel, de azt is tud
juk, hogy a nehézfémek is okoznak be
tegségeket, mint például a kisgyermekek 
központi idegrendszerének károsodását. 
Ez is meggyorsította az üzemanyagban le
vő ólom mennyiségének csökkentését. Az 
elmúlt két évben 0,3 g/l-ről 0,15 g/l-re si
került redukálni a benzin ólomtartalmát. 
A teljes évi kibocsátás 1981-ben 1200 ton
na volt, most pedig 500 tonna. Néhány 
napja Salzburgnál megnyitottuk az első 
üzemanyag-állomást, ahol ólommentes ben
zint is lehet kapni. Sokat várunk az ólom
mentes benzin használatát lehetővé tevő 
katalizátorok fejlesztésétől. 1986-tól az 
NSZK-ban és Svájcban bevezetik a katali
tikus konverterrel ellátott személyautókat, 
és Ausztria szintén kapcsolódik ehhez az 
akcióhoz. Lesz törvényünk, amely előírja 
majd a konverter használatát. De erre 
később visszatérek.
— Mit vár a magyar—osztrák környezet
védelmi szerződéstől?
— Ez az első államközi szerződés, amely 
két különböző politikai rendszerű ország 
között jött létre. Bár országaink között 
mintaszerű az együttműködés, az egyez
mény hatására még gyümölcsözőbb lehet. 
Hadd említsem meg, hogy a nagyapám 
magyar volt, és ezért különösen szeretem 
a magyar tájat, a magyar embereket. Az 
egyezmény tulajdonképpen keretszerződés, 
amely magába foglalja a két ország szá
mára fontos kérdéseket. A gyakorlati te
vékenység alapjául szolgáló munkaterve
ket a jövő hónapban kezdik elkészíteni. 
Csak néhányat említek a fontosabb témák 
közül: együttműködés az információszol
gáltatásban, a tudományos kutatásban és 
az atomenergia hasznosítása terén.
— Hiszen önöknek is egyre több energiá
ra van szükségük...
— Igen, ám környezetvédelmi törvényeink 
következtében minden olyan hőerőművet, 
amely napi 70 tonnánál több kén-dioxidot 
bocsát ki, bizonyos időn belül be kell zár
ni. Az ipar által okozott levegőszennyezést 
is törvény szabályozza, öt éven belül be 
kell zárni vagy szűrőberendezéssel kell el
látni a határértéken felül szennyező ipar! 
létesítményeket.
— A környezet védelme a társadalomnak 
is érdeke. Ez milyen sajátos szerepet 
jelent a sajtó számára Ausztriában?
— A sajtó, a rádió és a televízió együtt
működik a minisztériummal, és mindig 
előtérbe helyezik a közvélemény érdeklő
désére számot tartó kérdéseket. És amint 
tudja, a rossz hír a sajtó számára mindig 
„jó”, a környezetvédelem pedig sajnos ál
landóan tele van rossz hírekkel. Ausztriá
ban már volt néhány ivóvízzel kapcsolatos 
komoly probléma, de hasonlóan fontos 
kérdésnek számít a levegőszennyezésen 
belül a ma már globális problémaként ke
zelt savas eső. A lakosság általában na
gyon érdeklődik az ökológiai események 
iránt, ezért az újságok sokat írnak ezekről. 
A fiatalabb generációk pedig fokozott ér
deklődést tanúsítanak a környezetvédelem 
ügye iránt. Ha a nagy pártok nem fog
lalkoznak kellőképpen a környezetvéde
lemmel, és nem tudják megoldani a gon
dokat, a fiatalok az új mozgalmakhoz for
dulnak. Ez nagy veszély, mert a felfogás
beli különbségek nemcsak generációs ere
detűek. Hiszek benne, hogy az ökonómiát 
és az ökológiát feltétlenül össze kell kap
csolni, ez a mai kor követelménye.

— Milyen módon tart kapcsolatot a sajtó
val? Vannak-e rendszeres sajtótájékozta
tói?
— Havonta több sajtókonferenciát tartok,- 
és naponta 3—4 újságírónak válaszolok 
speciális, a környezetvédelmet érintő kér
désekre. A kérdés specialistái, ha egy 
problémával találkoznak, megkérdeznek. 
Az újságírók folyamatos tájékoztatása és 
a tévéfelvételek sok időt vesznek igénybe. 
— Hogyan foglalná össze az osztrák kör
nyezetvédelem eredményeit és főbb gond
jait?
— A gondok közül az egyik legnagyobb a 
10 millió shilling költséggel megépített és 
nem üzemelő zwentendorfi atomerőmű. 
Bár sok területen már szép eredményeket 
értünk el, mégsem vagyok igazán büszke. 
A környezetvédelmi problémák olyan sú
lyosakká váltak, hogy azok mindegyikét 
meg kell oldani. Mint már említettem, 
csökkentettük az üzemanyagban levő ólom 
mennyiségét, s ezzel Európa négy első or
szága között vagyunk. Csökkentettük a tü
zelőolaj kéntartalmát, és ezzel az 1981-es 
440 000 tonna évi kéndioxid-kibocsátás 
290 000 tonnára csökkent. A környezetvé
delmi miniszterek ottawai konferenciáján 
aláírtunk egy egyezményt. Ezzel vállaltuk, 
hogy a következő évben még 30%-kaI 
csökkentjük a kéndioxid-kibocsátást. A

- Az egészségügy számára nincs hasznosabb 
politika, mint a jó környezetvédelem - 
jelenti ki dr. Kurt Steyrer egészségügyi és 
környezetvédelmi miniszter Várkonyi Anna 
riporterünknek adott interjújában.
(Trautmann Tibor felvétele)

nitrogén-oxidokról eddig nem sokat be
széltünk, pedig azok is nagyon veszélyesek. 
Az évente keletkező 240 000 tonna nitro- 
gén-oxid 7Ou/o-a a kipufogógázokból ered. 
Első lépésként sikerült elérni egy rendelet 
megalkotását, amely szabályozza a gépko
csik gyújtásbeállítását, bezártunk néhány 
erősen szennyező erőművet, ha szűrők föl
szerelése már nem segített. Lesz autófel
ügyeletünk, amely évente egyszer ellenőrzi 
a gépkocsi kipufogógázának minőségét és a 
motorok gyújtását. Mindez elősegíti majd 
a nitrogén-oxidok mennyiségének csökken
tését. Törvénybe iktattuk a Környezetvé
delmi Alapítványt, melynek révén az ipar 
anyagi támogatást kap az igen drága lég
tisztító berendezések fölszereléséhez. Egy 
filter kb. 1 milliárd schillingbe kerül. Tör
vényt készítettünk elő az erdőinket káro
sító levegőszennyezés megakadályozására. 
Láthatja, vannak sikerek, de például a 
nemzeti parkok ügyében 20 éve nem tu
dunk előrelépni. Két nemzeti parkunk nem 
felel meg a természetvédelmi ’•övetelmé- 
nyeknek. A 600 négyzetkilomé* . főként az 
Alpokat foglalja magában. Tirol például 
nem respektálja a határán levő nemzeti 
parkot, s itt, Ausztria leggyönyörűbb, 
érintetlen területén villamos erőművet 
tervez. Minisztériumunk ezt ellenzi.

VÁRKONYI ANNA



Környezetvédő újdonságok a tavaszi BNV-n

energiatakarékos töltőanyaghoz nagy ér
deklődésre számot tartó oxigénelőállítási 
eljárást dolgozott ki. Ez tulajdonképpen 
nyomásváltó adszorpciós levegő-szétvá- 

: lasztó berendezés. Az eddig használt 
módszerekkel szembeni előnye, hogy az 
oxigéntermelés percek alatt megindít
ható vele, az üzemmód teljesen automa
tizált, veszélytelen, kis beruházási igé
nyű. Ezért szennyvíztisztítókban, kórhá
zakban, mentőautók oxigénlélegeztető be
rendezéseként és az ipar mindazon terü
letén, ahol oxigénfelhasználás szükséges, 
előnyösen alkalmazható.

A május 23-án megnyitott 79. Budapesti 
Nemzetközi Vásár területén mind a hazai, 
mind a külföldi kiállítók termékbemuta
tóit nézegetve itt is, ott is új konstruk
ciójú környezetvédelmi eszközök, beren
dezések, anyagtakarékos hulladékhasz
nosító technológiák, szűrőanyagok, kuta
tási eredmények modelljei és szemléltető 
dokumentációi ötlöttek szemünkbe mint
egy jelezvén, hogy a rohamos iparosodás 
és iparszerűvé váló mezőgazdaság okozta 
veszélyes szennyezések és ártalmas hul
ladékfelhalmozódások mindinkább ki
kényszerítik a hatékony védekezés, az el
kerülhetetlen ártalmatlanítás eszköztárá
nak háttériparát.

Felsőoktatási kutatáseredmények
E korkövetelmény sürgető szükséglete 
alól az egyetemi, főiskolai intézetek ku
tatói sem vonhatták ki magukat, amint 
ennek jól demonstrált bizonyítékait a 
Művelődési Minisztérium Üj gyakorlati 
eredmények a felsőoktatásban című kiál
lításán láthattuk. A bemutató 15 egye
temi, főiskolai intézmény 65 kutatási té
májával az elektronika, a számítástech
nika és a biotechnológia nagyarányú 
térhódítását reprezentálta. Bár a Tudo
mányszervezési és Informatikai Intézet 
oktatási célra programozott, kijelzős szá
mítógépeinek különböző tananyagok ön-

Dr. Paris György (jobbszélen), 
a Tudományszervezési és Informatikai Intézet 
igazgatója a meghívott újságíróknak 
bemutatja az oktatási célra kifejlesztett 
s az iskolák zömében már alkalmazott 
kijelzős számítógépeket 

tevékeny tanulására alkalmazott bemu
tatásait is élvezettel figyelhettük, ben
nünket közelebbről! mégis csak a bio
technológiai és környezetvédelmi érdekű 
kutatások szemléltetett eredményei von
zották. Kiemelést érdemelnek közülük a 
JATE Biokémiai Tanszékén folyó bio- 
reaktor-tervezések, amelyekben különféle 
biokémiai folyamatokat, katalizáló enzi
meket rögzítenék, s így az élő szerveze
tekben végbemenő reakciókat ipari mé-

A Vízgépészeti Vállalat 5 m’/óro teljesitményü 
konténeres víztisztító berendezése

retekben is fel tudják használni. Ezúttal 
az etilalkohol előállítására készült rög
zített-sejtes bioreaktort mutatták be, 
amely a hagyományos alkohol-előállítási 
módszereknél olcsóbb és gazdaságosab
ban is üzemel Ugyancsak jelentős meg
takarítással kecsegtetnek az ELTE Ge
netikai Tanszékién folyó fehérje-polimor
fizmus vizsgálatok, melyek eredményei a 
növénytermesztésben és -nemesítésben 
hasznosíthatók. Az ELTE Növényrend
szertani és ökológiai Tanszékének a 
Kiskunsági Nemzeti Park ökoszisztémáit 
cönológiai és termelésbiológiai vizsgáló
dással felmérő — tablón bemutatott — 
növényökológiai kutatási eredményeit ter
mészetvédelmünk tudja jól felhasználni. 
Az egyetemi intézetek környezetvédelmi 
újításai közül kiemeljük a JATE Alkal
mazott Kémia Tanszékén előállított, új 
típusú szűrőanyagot, a polimerrel bevont 
zeolit-szemcséket. A Veszprémi Vegyipa
ri Egyetem Vegyipari Műveleti Tanszéke 
a műanyagipar számára kifejlesztett ezen

Naphőhasznosítás, víztisztítás
I A sugárzó napenergiával elérhető ener- 
I giatakarékosság tetőtéri napkollektorok
kal való házi hasznosítására már a tava
lyi vásáron is láthattunk hazai berende
zést (lásd az 1983/8. számunk 368—369.

| oldalain). Idén a szövetkezeti vállalatok 
. termékein kívül a Villamosenergiaipari 
¡■Kutató Intézet is bemutatta terveit: víz

medencék, lakóházak és magánépületek 
melegvízellátó berendezéseihez tervezett 
hőellátó VEIKI-kollektorait, amelyek a 

j meglevő melegvízellátással kombinált

I

A VÍZGÉP 6-12 mf/óra teljesítményű 
iszapvíztelenítő szalagprése a szitaszalag 
kivételével itthon előállított gépalkatrészek 
és műszerek felhasználásával készül

! vagy a természetes cirkulációval közvet- 
i lenül működő melegvízellátó berendezé- 
■ sekhez egyaránt alkalmazhatók.
’ A víztisztító berendezéseket gyártó vál

lalatok szabadtéri és pavilonba telepített 
bemutatói az idén is sok figyelmet ér
demlő újdonsággal lepték meg a környe
zetvédő vízügyi szakembereket. A DRW

I (Dunántúli Regionális Vízmű és Vízgaz
dálkodási Vállalat) mozgó víztisztítói kö
zül a legnagyobb érdeklődést az órán
ként 12 és a 3 köbméter megtisztított 
vizet adó, önjáró, szükség szerint áram
fejlesztővel is ellátható berendezései kel
tették. E termékcsalád „óriásai” a ka
mion-alvázra épített, óránként 25 és 50 
köbméter teljesítményű berendezések; ez 
utóbbi napi ezer köbméteres teljesítmé
nyével akár egy kisváros vízellátását is 
biztosítani tudja. Am az idei B'NV-n a 
„család” üdvöskéje az új „jövevény”, a 
legkisebb mobil víztisztító volt. Ez az 
óránként egy köbméter tiszta vizet adó, 
mozgatható berendezés bárhová köny- 
nyen telepíthető.

i A Vízgépészeti Vállalat sokféle gyártmá- 
1 nya közül kiemelést érdemel a fordított
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Hcizcii krónika

Az ÉRV által kiállított ivóviz-nitrátmentesitő 
bioreaktor napi 500-1000 köbméter ivóvíz 
mikrobiológiai nitráttalanítását automatikusan 
végzi. A nitrátbontó baktériumtelepekkel 
filmszerűen bevont 
homokszemcsék szűrötöltete a kép bal szélén 
levő üvegfalú oszlop vizáramlásában 
látható; a mellette levő gázszelepes tölcséren 
a felszabaduló nitrogéngáz távozik el

A Flot-Robi márkanevű, energiatárolás 
szélmotor tornyának tetején forgó szélkerék. 
(Székely Tamás felvételei)

ozmózis elvén működő membrán-szepa
rációs berendezés, amely speciális víz
tisztítási feladatok .megoldásán kívül még 
gyümölcslevek sűrítésére és tengervíz- 
sótalanításra is kitűnően felhasználható. 
Figyelmet érdemel még a VÍZGÉP 6—12 
m3/óra kapacitású iszapvíztelenítő szalag
prése, valamint az üdülőket, változó 
munkahelyeket és kistelepüléseket ter
mészetes szennyezettségű felszíni vizek

ből ivóvízzel ellátó, 5 m3/óra teljesít
ményű konténeres víztisztító berendezése 
is.
Sajnos mind nagyobb jövőt jósolhatunk 
a kazincbarcikai ÉRV (Észak-magyaror
szági Regionális Vízmű és Vízgazdálko
dási Vállalat) ivóvíz-nitrátmentesítő bio
reaktora hazai elterjedésének. Hiszen a 
talajvizek elnitrátosodása máris több mint 
nyolcszáz településünkön okoz ivóvízellá
tási gondot. A Budapesti Műszaki Egye
tem szabadalmi bejelentése alapján el
készült prototípus működését az elektro
nikus autom'atikávial vezérelt berende
zés üvegfalú szűrőoszlopán figyelhettük i 
meg. A vízáramlással kavargó homok- 
szemcsék felületének denitrifikáló bak- 
térium-hártyája (biofilmje) anaerob kö
rülmények közt adagolt szénforrás jelen
létében a víz nitráttartalmát lebontja és 
nitrogéngázt szabadít fel. A kísérleti be
rendezés teljesítménye nagy: köbméte
renként napi 30—50 kg lebontott nitrát; 
a rövidesen sorozatgyártásra kerülő be
rendezések teljes kapacitása napi 500— 
1000 m3 ivóvíz lesz. Az új nitráttalanító 
berendezés további előnye, hogy a nit- 
rátterhelés változásaira nem érzékeny, s 
működtetése mind az energia, mind a 
kezelőszemélyzet terén igen takarékos.

Szélenergia-hasznosítás
A BNV ’84 környezetvédelmi nézőpont
ból legnagyobb meglepetését azonban két
ségkívül a Flot-Robi márkanevű ener
giatárolás szélmotor szolgáltatta, melyet 
a baktalórántházi Vertikál Ipari Szövet
kezet innovációs partnerével, a Központi 
•Váltó és Hitelbank Rt. Innovációs Alap
jával együtt mutatott be. Ez a magyar 
találmány világviszonylatban is egyedül
álló teljesítményt nyújtó szélmotor, mert 
légkereke 3 méter/sec. szélmozgás eseté
ben is működik, és sűrített levegős 
energiatároló és meghajtó egységével a 
kis erejű léglöketeket is integrálni tudja. 
Külföldön a hajdan őrlésre használt szél- 
kerékek új konstrukcióikban most mint 
áramfejlesztők megint virágkorukat élik, 
de azok egyike sem tudja ilyen jól ki
használni a legkisebb szélsebesség moz
gási energiáját, sőt a Flot-Robi levegő
tartályának méretétől függő ideig még 
szélcsendben is működőképes! A magyar 
szélmotorhoz még Hidro-Flotex nevű 
automatikus víztisztító berendezést és 
Hidro-Robi nevű légdugattyút is tervez
tek, melyék elektromos meghajtású ki
vitelben külön is megrendelhetők.
A Hidro-Robi légdugattyús szivattyú tisz
ta és szennyezett vizek 5—80 méteres 
szívómagasságból való továbbítására ké
pes, óránkénti 1—10 m3 teljesítménnyel. 
A robbanásveszélymentes, minimális 
karbantartást igénylő kompresszort leg
olcsóbban a Flot-Robi szélmotor működ
teti. A Hidro-Flotex automatikus víz
tisztító mindössze 5 m2 helyet igénylő, a 
víz szennyezettségétől függően óránként 
maximálisan 10 m3 vizet megtisztító, s 
ugyancsak a Hidro-Robi szélmotorral ol
csón üzemeltethető berendezés. Főleg 
üdülők, kisüzemek, szervizállomások, la
boratóriumok, tejipari és élelmezési üze
mék, állattartó telepek, mosodák, kifőz
dék flotációs (habosító) rendszerű tisztí
tására alkalmas.

Riportunkban persze még sok kiállí
tott környezetvédelmi eszközről és be
rendezésről számolhattunk volna be, de 
hát a helyszűke most is korlátozott ben
nünket.

L. Gy.

Vác
környezetvédelme 
— a váciak szemével
A Hazafias Népfront, az OKTH, Vác vá
ros Tanácsa, valamint egyéb szervek 
közreműködésével került sor május 31-e és 
június 9-e között a Váci Természet- és 
Környezetvédelmi Napok rendezvényeire. 
A meglehetősen nagy érdeklődéssel kí
sért eseménysorozatot szellemi vetélke
dő, hangverseny, író—olvasó találkozó, 
diáporámabemutató, kirándulások és sza
lonnasütéssel egybekötött tábortűz tették 
kellemesebbé, emlékezetesebbé. A rendez
vény tanácskozásainak otthont nyújtó 
Madách Imre Művelődési Központ modern 
épülete dekoratív virágkiállítással, Mu- 
ray Róbert grafikusművész, valamint 
Péchy Tamás természetfotós kiállításával 
köszöntötte a résztvevőket. A tanácsko
zások sorában sokakat vonzott a város
rendezési terv nyilvános vitája éppúgy, 
mint a biokertészkedéssel foglalkozó kö
tetlen eszmecsere.
Nagy várakozás előzte meg a Váci Ter
mészet- és Környezetvédelmi Napok vi
taestjét, amely környezetvédelmünk ak
tuális kérdéseivel, a várost is fenyegető 
környezeti ártalmakkal, azok kivédésének 
lehetőségeivel foglalkozott. Az érdeklődés 
érthető, hiszen például Vác levegőszeny- 
nyezettsége, a közvéleményünkben nagy 
■vihart kiváltó emlékezetes vízsszennyezés 
ügye a legközvetlenebbül az itt élőiket 
sújtja. Június 1-én a késő délután kez
dődött találkozó vitaindítóját Rakonczay 
Zoltán, az OKTH általános elnökhelyet
tese tartotta, aki a tényeket összefüggé
seikben is bemutató, meggyőző helyzet
elemzést adott a környezetvédelem előtt 
álló feladatokról, a megoldás lehetséges

Napjainkban a hulladéktárolás és -kezelés 
terén kell a leggyorsabban előrelépnünk - 
jelenti ki Rakonczay Zoltán, az OKTH 
általános elnökhelyettese.
(Trautmann Tibor felvétele)

372



útjairól, s főleg a lakosságot közvetlenül 
érintő tennivalókról. Mint elmondotta, 
napjainkban az emberiség sorskérdései 
közül a háború és a béke kérdésével, a 
csökkenő nyersanyagkészletekből eredő 
gondokkal, valamint a környezetszennye
zés veszélyeivel kell leginkább szembe
nézni, s ha nem készülünk fel időben 
mindezek világméretű fogadására, az em
beriség fennmaradása válik kérdésessé. 
Napjainkban Magyarországon a legtöbb 
gondot a hulladékok keletkezésével, ártal
matlanításával kapcsolatos tennivalók 
okozzák, hiszen évente mintegy 300 ezer 
tonna veszélyes hulladék szakszerű ke
zeléséről kell gondoskodni. Gyorsabban 
kell előrelépni a regionális hulladéktá
roló rendszer kiépítése terén, hogy a vá
cihoz hasonló talajszennyezések elkerül
hetők legyenek. Tudomásul kell venni, 
hogy a hulladék azé, aki megtermeli, s 
szakszerű elhelyezéséről a tervezett 
hulladéktárolók megépítéséig a termelők
nek maguknak kell gondoskodniok. Kor
mányzatunk 1990-ig azt a célt tűzte ki, 
hogy általában ne romolják hazánk kör
nyezeti állapota, s ahol lehet, helyi ja
vulást kell elérni. Környezetvédelmi jog
alkotásunk valamivel előbbre jár a vég
rehajtásokhoz szükséges feltételrendsze
rek megteremtésénél, s óvakodnunk kell 
a túlszabályozás veszélyeitől. Sokat kell 
tennünk a tudatformálás terén is a tár

sadalmi szervezetek mozgósításával, job
ban a közgondolkodás részévé kell tenni 
a környezet védelmét.
A késő esti órákba nyúló tárgyilagos, 
nyugodt hangvételű vitaesten a város : 
üzemeinek küldöttei és a lakosság kép- | 
viselői mondták el észrevételeiket. A víz
művek képviselője arról szólt, hogy na
ponta 120 ezer köbméter egészséges ivó
vizet kell a fogyasztóiknak biztosítani, az 
elkövetkezendő években további 100 ezer 
köbméterre lesz szükség. A vízkészlet 
biztosítása azonban korántsem egyszerű, 
mivel az emlékezetes váci vízszennyezés 
miatt — amely a költségvetést 360 mil
lió forinttal terhelte meg — a parti szű
résű kutak vize jelenleg nem használ
ható. A kárelhárítás ugyanakkor szüksé
gessé tette 70 ezer köbméternyi talaj cse
réjét s a figyelőkutak hálózatának erő
teljesebb bővítését. A jövő évben kell az 
alapos vizsgálatok után döntést hozni ar

ról, hogy a váci ivóvízbázis használha
tó-e, avagy továbbra is Szentendréről 
kell fedezni a város vízigényét. A DCM 
képviselője arról számolt be, hogy a 
környezetvédelmi beruházásök révén míg 
1974-ben évi 17 000 tonna porral terhel
ték a város levegőjét, addig 1983-ban 
ezt a számot sikerült 10 gzerre leszorí
tani. A VII. ötéves tervben kétmilliár
dos beruházással véglegesen megszünte
tik a porkibocsátást. A Chinoin képvi
selője arról szólt, hogy a jelenlegi köz
gazdasági szabályozók kevésbé kedvez
nek a környezetvédelmi beruházásoknak, 
mivel a termékek árában nem tükröztet- 
hetők az ehhez szükséges anyagi ráfor
dítások. A lakosság képviselői pedig sür
gették a parkrongálók, a kirándulóhe
lyek barbár pusztítóinak szigorúbb fe
lelősségre vonását.

G. M.

Események + Események + Események + Események + Események + Események + Események + Események + Események

TUDÓSOK A HORTOBÁGY VÍZI VILÁ
GÁÉRT. A Hortobágyi Nemzeti Parkban 
folyó vízi kutatások eredményeiről tar
tottak tudományos tanácskozást Debre
cenben az Akadémiai Bizottság székha
zában. Dévai György, a bizottság Környe
zettudományi Szakbizottságának titkára 
bevezető előadásában a nemzeti park ví
zi élővilága kutatásának jelentőségét mél
tatta. Mint mondotta: szikes-sós vizek 
ilyen nagy mennyiségben csak a Horto
bágyon találhatók egész Európában. A 
tudományos érdeklődés megnövekedett 
irántuk. A Környezettudományi Szakbi
zottság által összehangolt kutatási prog
ram az értékes sós vizek tulajdonságainak 
összegezését tűzte ki célul. Számba ve
szik a vizekben található élőlényeket, 
leltárt készítenek a környék faunájáról 
és flórájáról. Ennek alapján határozzák 
meg a védelmet, a különböző víztípusok 
megmentését.

*
KÖRNYEZETKÍMÉLŐ VEGYSZEREK. 
Freongáz helyett szén-dioxid hajtja ki a 
flakonokból a szegedi Medikémia Ipari 
Szövetkezetben készült vegyszereket — 
együttesen mintegy 20 autóápolásra és 
egyéb célokra használható anyagot, ösz- 
szesen mintegy hárommillió önkiszóró 
flakonról van szó, s így a hazai gyártású 
szén-dioxid használatával egyrészt évi tíz- 
miiillió forint értékű konvertibilis valutát 
takarítanak meg, másrészt a légkört sem 
szennyezik. Egy fontos autós cikkük, a 
motorblokktisztító folyadék összetételét 
is környezetkímélőre változtatták. Ezt az 
élővizeket veszélyeztető anyagot az üzem 
vegyészei úgy alakították át, hogy a régi
hez hasonló hatékonyságú maradjon, de 
ugyanakkor ne okozzon környezetszeny- 
nyeződést. Az új motortisztító agresszív 
anyagai ugyanis gyorsan szétválnak, s 
már egyszerű olajfogóval meggátolható, 

hogy a szervizből a csatornába, illetve 
élővizekbe jussanak.

* 
NAPKOLLEKTOROK A KEMPINGBEN. 
Napkollektorokat helyeztek üzembe a 
miskolc-tapolcai Éden kempingben. A 
Borsod megyei Idegenforgalmi Hivatal 
kilenc nyaralóház melegvíz-ellátását ol
dotta így meg. Az egy-egy épülethez tartozó 
hat darab, egy négyzetméternyi felületű 
napelem hetven Celsius-fokra fűti fel a 
vizet, amelyet keveréssel negyven fokos
ra hűtenek le. Az automatikus szabályo
zóberendezés állandóan egyenletes hő
mérsékletű vizet szolgáltat a nyaralók
nak. A tervek szerint Tapolcán a követ
kező lépés a közös mosdó- és fürdőépü
let napelemes melegvízellátásának meg
oldása lesz, s amennyiben az anyagi le
hetőségek megengedik, a tokaji és a hol
lóstetői kempingben is hasonló berende
zéseket szerelnek fel.

*
környezetvédelmi információs 
RENDSZER. Környezetminőséget értéke
lő információs rendszert .dolgoznak ki 
Komárom megyében azzal a céllal, hogy 
csökkentsék a környezeti károkat. A 
rendszer és az ehhez tartozó adattár el
készítésére a nemrég alakult Komárom 
megyei Környezet- és Természetvédelmi 
Gazdasági Társulás vállalkozott. A témát 
legjobban ismerő szakemberek és orszá
gos hírű tudományos intézetek munka
társainak bevonásával több csoportot szer
veztek. Ezek tagjai vizsgálják például a 
vegyszerek hatását, a levegő, a víz, a ta
laj szennyezettségét, a hulladékok keze
lését, ártalmatlanítását. Nem külön gyűj
tenek adatokat az iparról, a mezőgazda
ságról, s ismét külön a környezetről, ha
nem komplex, a gazdasági és környezeti 
folyamatokat együttesen tükröző adatbá
zist építenek ki. Ezeket az adatokat, in

formációkat azután a beruházók és a 
tervezők egyaránt a környezet védelmét 
szolgáló regionális rendezési és egyéb 
területfejlesztési tervek elkészítésekor 
hasznosítják.

*
TAROZÓ A HERNAD VÉDELMÉRE. Tá
rozót építenek az Észak-magyarországi 
Vízügyi Igazgatóság dolgozói a Hernád 
tisztaságának védelmére. A folyó vizé
nek minőségét az erősen szennyezett 
Szartos-ipatak rontja. Ennek medrét most 
úgy szabályozzák, hogy vize egy-másfél 
méter magas, és összesen 360 000 köbmé
ter víz befogadására alkalmas tározóba 
kerüljön. Ott ülepítéssel, ha szükséges, 
kezeléssel semlegesítik a szennyeződését, 
s csak ez után vezetik vissza a Hernádba. 
Az ülepítés, tisztítás folyamatos lesz, így 
végül is a Hernád vízhozama nem csök
ken, szennyezettsége viszont megszűnik.

*
BOTANIKUS KERT NYÍREGYHÁZÁN. 
Botanikus kertet és növényházat avattak 
Nyíregyházán. A Bessenyei György Ta
nárképző Főiskola területén négy és fél 
hektáron kialakított arborétum — amely
nek munkálatai a sóstói parkerdő egy 
részén már tíz esztendeje megkezdődtek 
— 3,5 millió forintos központi támoga
tással és a Szabolcs-Szatmár megyei gaz
daságok, intézmények több százezer fo
rint értékű hozzájárulásával készült el; 
benne ezer hazai, melegházában pedig 
sok egzotikus növényfaj található. A bio
lógia-szakos tanárképzést, valamint az al
só- és középfokú iskolák biológiai tan
tárgyának megértését is segítő park be
mutatja a Nyírség, a Szatmár-Beregi 
síkság, a nyíri Mezőség és a Rétköz jel
legzetes növényvilágát, egyben a kipusz
tulófélben levő cserjék, bokrok, mezei vi
rágok megőrzésének bázisa.
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Pórum

A kétüteműekről — kétféleképpen
Nagy érdeklődés fogadta Kecskeméthy . 
Géza „Sorvadó fák, kétütemű motorok” । 
című cikkét, amely februári számunkban 
jelent meg (67—69. oldal). Előző szá- j 
munkban már közöltük dr. Klincsek Pál 
hozzászólását, amely szakmai szempontból 
bírálta Kecskeméthy Géza írását, és fel
hívta a figyelmet a városi fákat fenye
gető még nagyobb veszélyre, az utak só
zására. Ezúttal visszatérünk a kétütemű 
motorok környezetszennyezésének kérdé
sére. és a beérkezett levelekből két — 
homlokegyenest ellenkező — hozzászólás
ból idézünk.
Viniczai András székesfehérvári olvasó, 
a Hármas Vadőr Társulat titkára „néhány 
alapvető tévedést és megkérdőjelezhető 
.fogalmat” vél felfedezni Kecskeméthy 
Géza cikkében: „Mint a bevezetőben ol
vastam "A szerkezeti egyszerűség ugyan
is üzemeltetési hátrányokkal jár, ame
lyek miatt a kétütemű motorokat gép
kocsiban ma már nem alkalmazzák — 
az NDK kivételével — ... « Nem tudom 
— írja Viniczai András —, hogy a szer
kezeti egyszerűség miért járna üzémel- 
tetési hátrányokkal?! Szerintem nem 
hátrány, ha egyszerű, tehát könnyen kar
bantartható a motor. A kétüteműekkel 
köztudottan nincs annyi baj, mint négy
ütemű társaikkal és gyorsulásuk is jobb.” 
„A kenés hátrányai című fejezet helyesen 
állapítja meg — folytatja olvasónk —. 
hogy a kétüteműek üzemanyagában az olaj 
a kenést szolgálja. Viszont tévedés, hogy 
1:33 a keverési arány! Ezzel az üzem
anyaggal a kétütemű autó csak kb 1000 
kilométert fut a bejáratás időszakában. 
Utána ezt a keveréket felváltja az 1:40 
és 1:50 arány (vagyis 40, illetve 50 liter 
benzinben egy-egy liter olaj). Ebből kö
vetkezik, hogy 100 liter benzinbe nem 3 
liter olaj kerül, mint azt Kecskeméthy 
Géza megállapítja, hanem csak 2, illet7 
ve 2,3 liter. Ebből következik viszont, 
hogy a kétüteműek olajtúlfogyasztása 
nem lehet hússzor nagyobb, mint a négy- 
üteműeké, legfeljebb 10—12-szeresük.” Az
zal sem ért egyet, hogy ezek a „motorok 
zajosak, és nem lehet hatásos kipufogó- 
dobókat alkalmazni”. Ez attól függ, ki 
hogyan kezeli autóját, hogyan ügyel a 
motorra, és gondosan végzi-e a karban
tartást.
„Nem felel meg a valóságnak az az ál
lítás, hogy a kétüteműek 20%-kal több 
szén-monoxidot bocsátanak ki, ez az ér
ték alig haladja meg a 15%-ot. Hiá
nyolom, hogy az írás nem szól a négy
üteműek okozta nagyobb ólomszennye
zésről. A nagyobb oktánszámú benzinben 
több az ólom. A kétüteműek 82—88-as 
oktánszámú benzinnel, a négyüteműek 
viszont 92—95-ös üzemanyaggal közle
kednek.”
„Tényként könyvelhető el — írja Viniczai 
András —. hogy a kétüteműek szemmel lát
ható. ronda füstöt eregetnek (de általá
ban csak az első vagy második fokozat

ban!). Viszont láttam én már olyan 
négyütemű motor hajtotta autót, amelyik 
úgy nézett ki, mintha tatai brikettel fű
tötték volna. A kipufogó gázok színe a 
gyújtásbeállítástól függ.”
„Az olajfilmtől fuldokló fák című rész
ben két felvételt láthatunk, az egyik a 
kétütemű, a másik a négyütemű autó 
kipufogócsövét ábrázolja. A lefényképe
zett kipufogókat nem választották ki sze
rencsésen. A fényképről megítélve a két
ütemű motor rosszul van beállítva, túl- 
fogyasztásos. Ha jól van beállítva a gyúj
tás és szinkronban működnek a henge
rek, akkor nem csöpög az olaj és nem 
rakódik le. Ellenkezőleg! A cső vége ham
vasszürke lesz, amely a jói beállított mo
tor kipufogó gázának a színe.
Az egészség és gazdaságosság című rész
ben olvasható, hogy kétüteműek túlfo
gyasztása jelentős importtöbbletet ró az 
országra. Sokak szerint — hangsúlyozza 
Viniczai András — nagyon sok import
többletet jelent a rengeteg üresen futott 
kilométer, a rossz gyújtású, indokolatla
nul többet fogyasztó gépkocsi (itt első
sorban a teherautókra gondol).
A platánfán elvégzett kísérletről az a 
véleményem, hogy a levelek bekenését a 
négyüteműek üzemanyagával is ki kel
lett volna próbálni. Az eredmény ugyanez 
lett volna. Ez nem csodálatos, hiszen 
az olaj, a benzin és más ilyen tulajdon
ságú anyagbk összefüggő réteget alkot
nak a levélen, gátolva a növények lég
zését és fotoszintézisét. Az sem igaz, 
hogy csak a kétütemű motorok gázai 
okozok fejfájást. Kecskeméthy Géza sze
rint »«Mindenkinek érdeke, hogy a hazai 
járműpark korszerű struktúrájú le
gyen Ami egyszerű, az már nem 
lehet korszerű?” — kérdezi olvasónk, aki

Szabadulás a veszélyes nyűgtől
A BÚVÁR 1984-i 3. számának „Ölommér- 
gezés Ménfőcsanakon” c cikkében két 
helyen is felbukkan az ólomakkumulátor 
tároló-szállító konténerek létének taga
dása. Először kategorikusan („Konténer 
még ma sincs!”), majd árnyaltabban 
(„ ... biztonságos tárolásra alkalmas és 
ésszerű méretű konténerek még ma sin
csenek”). Bár a használt ólomakkumu
látorok begyűjtése, szállítása, tárolása és 
kohászati feldolgozásra történő előkészí
tése még távolról sincs rendiben, a cikk 
említett részei mégsem egészen pontosak. 
A MÉH Nyersanyaghasznosító Tröszt már 
1982-ben megkezdte a használt ólomak
kumulátorok komplex begyűjtési rend
szerének, járműparkjának kialakítását, 
egyes eszközeinek gyártását. Ezek segít
ségével a begyűjtés a „termelőktől” a 
kohászati feldolgozást előkészítő műig 
korszerűen, a környezetvédelmi követel
ményeknek megfelelően kell, hogy tör- 

szerint — „a megfontolandó intézkedé
sek egyelőre irreális álmok. Hazánkban, 
ahol minden harmadik gépkocsi kétüte
mű, és ahol Trabantra, Wartburgra 5—6 
évet kell várni (ez nem a népszerűség 
jele?), szinte szankciónak tűnne föl, ha 
egyszerre beszüntetnék a kétütemű gép
kocsik importját. Tudom, hogy a környe
zet- és természetvédelemben minden ap
rócska eredmény nagy jelentőségű, hiszen 
magam is szorgos környezetvédő vagyok, 
de elsősorban ne itt keressük a bajok fő 
forrását, hanem inkább a nagyvállalatok 
és üzemek kéményeinél, amelyekből a 
káros, mérgező gázok, a por és a füst 
akadálytalanul áramlanak ki a fényes le
vegőégbe” — hangsúlyozza olvasónk, hoz
zátéve, hogy adatait gyári mérésekből és 
gépjárműkezelési könyvekből merítette. 
Tatár József budakeszi olvasónk szerint 
,,a kétütemű motorok légszennyezését na
gyon szellemesen, a gazdasági mutatók
kal összehasonlítva tárgyalja a szerző, 
Kecskeméthy Géza. Rámutat arra, hogy 
az energiapazarlás ellenére sem történik 
radikális intézkedés. Itt még a sokszor 
említett főikönyvelői szemlélettel sem le
het takarózni” — véli Tatár József, 
aki szerint mindebből logikusan követ
kezik. hogy az illetékeseket csak mér
sékelten érdekli a kétütemű motorok kör- 
nyezetszennyezése, hiszen nem akarnak 
benzinből 2,5 milliárdot, olajból 1,5 mil- 
liárdot, összesen 4 milliárd forintot meg
takarítani. De nem akarják óvni az em
berek egészségét sem. Talán senki sem 
gondolja komolyan, hogy a kétütemű mo
torok gázai csak a fák leveleit károsít
ják. az emberek egészségét nem befolyá
solják. Olvasónk szerint „a kétütemű 
motorok behozatalát már régen meg kel
lett volna tiltani; Sajnos még azokat az 
autókat sem vonják ki a forgalomból, 
vagy állítják le. amelyek helytelen por- 
lasztóbeállítás miatt bocsátanak ki mér
gező felhőt. Nem igaz, hogy ezt az il
letékesek ne vennék észre. Nem tu
dom. kinek az érdeke ez az állapot. Egv 
bizonyos: az olajos benzingőzt belélegző 
embereknek nem, legyenek azok akár 
kétüteműmotor-tulajdonosok is. Igaz, több 
olyan trabantossal beszéltem, akit nem 
érdekelt a kérdés, mondván, hogy ö ma
ga után hagyja bűzét. Hol itt a társa
dalmi érdek szolgálata?” — kérdezi Tatár 
József.

ténjék. Ehhez az OKTH 33 millió forint 
vissza nem terítendő allami támogatással 
járult volna hozzá.
A feltételes mód használata sajnos in
dokolt. Annak ellenére, hogy 1982 szep
temberében az autósokat Budapesten ki
lenc, Pest megyében tíz AFOR-kútnál 
már táblák buzdították a veszélyes nyűg
től való megszabadulásra, és a begyűj
tő pontokon 400 db gyűjtő-tároló kiskon- 
ténert tölthettek meg — a helyzet még
is folyton változott. Nem a begyűjtés 
javára. Módosultak a begyűjtő rendszer 
egyes elemei, kialakításának anyagi fel
tételei, szigorúbbá váltak a követelmé
nyek Eközben csendben eltűntek a táb
lák, melyek ösztökéltek bennünket, hogy 
36 vagy 60 forint bevételért környe
zetbarát módon szabaduljunk meg ve
szélyes terhűnktől. A téma megjárt több 
fórumot, az Autósélettől a tévéig. A kér
désben nyilvánosságot kapott a MÉH 
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vezérigazgatója csakúgy, mint az időköz
ben hulladék-kibocsátóvá előléptetett 
autós. A begyűjtött akkumulátorok meny- 
nyiségén is meglátszott a változás. Csök
kent. Ilyen előzmények után célszerű vá
zolni az 1984. II. negyedév elején ural
kodó helyzetet, illetve a várható eredmé
nyeket. A MÉH Tröszt által már 1983- 
ban legyártatott 1000 db zárható konté
nert szivárgásmentes, kénsavnak ellen
álló felületvédelemmel védték az esetleg 
kifolyó elektrolit hatása ellen. Ezek al
kalmasak az átrakás nélküli szállításra 
is. A rendszer levegő- és vízszennyezés 
nélküli üzemeltetése a feltétele a jelenleg 
30 millió forint összegű állami támoga
tásnak. Az „új” kiskonténer gyártását és 
felhasználását engedélyezte az Egészség
ügy! Minisztérium, és megkapta a 
megfelelő munkavédelmi minősítést is, 
tehát alkalmasnak találták a használt 
ólomakkumulátorok biztonságos tárolá
sára és szállítására. Szerkezetének kiala
kításakor figyelembe vették a művelet
sor minden egyes mozzanatát, az akkumu
látor behelyezésétől az előkészítő telepen 
történő ürítésig, Kivéve két kis fület a 
fedlapon és a paláston, minek következ
tében a lezáratlan konténerekből sötét
utakra indult néhány kiérdemesült áram-

ELHASZNÁLT
W SZEMÉLYGÉPKOCSI

1 AKKUMULÁTORT
A LAKOSSÁGTÓL

W MEGVÁSÁROLJUK
* * 6 VOLTOS 36,- Ft/db.

12VOLTOS 60r-Ft/db.

forrás, hogy újra megjelenjen egy másik 
begyűjtőhelyen. A legyártott kiskonténe- 
rek megjelentek a vidéki MÉH-vállala- 
tok telephelyein is. A cikkben említett 
Észak-dunántúli MÉH Vállalat például 
már 1984 elején rendelkezett 230 darab
bal a lakossági begyűjtés céljaira. Üjra 
üdvözölhetjük az átvételi feltételeket hir
dető táblákat. A rendelkezésre álló és a 
kereslet töredékének kielégítésére elegen
dő konténer-kapacitás 1984 végére utol 
kell érje az igényeket; ugyanez vonatko
zik a telepekre és a szállító járművekre. 
Ez számunkra azt is jelenti, hogy a 
Tröszt vállalatai és az ÁFOR területi 
központjai között megújított szerződések 
alapján a begyűjtésre kijelölt benzinku
tak újra fogadják majd a használt ólom
akkumulátorokat.

Találmány a termőföld és a tartályokban, 
vezetékekben tárolt vagyon védelmére
A termőföld, mint megújítható természe
ti erőforrás kiemelt értéke, természeti 
kincse az egyetemes emberiségnek. így 
van ez nálunk is, ahol a termőföld ér
téke a nemzeti vagyon egynegyedét teszi. 
Nem lehet közömbös, hogy e hatalmas 
értékkel hogyan gazdálkodunk.
A termőföld mennyiségi védelme térén 
az évtizedeken át tartó negatív tenden
ciát sikerült megállítani, sőt megfordítani. 
A termőföld minőségi védelmében viszont 
ilyen jó eredményekről nem tudunk szá
mot adni. A termőföld minőségét sokfé
le módon 'veszélyeztetjük. A körültekin
tés, az előrelátás azonban megelőzheti, il
letve minimálisra szoríthatja a kártételt. 
Vajon hány helyen van meg ez az előre
látás?
A Magyar Néphadsereg vezetőinél min
denesetre megtalálhatjuk a környezetvé
delmi szemlélet gyakorlattá válásának 
szép példáját. Komoly felelősséggel vég
zi munkáját az MN Környezetvédelmi Ta
nácsa. Intézkedésük révén született meg 
1981-ben a termőföld védelmét is szol
gáló A terepen végrehajtásra kerülő ka
tonai kiképzés környezetvédelmi feladatai 
c. intézkedés. Egyre jobban érvényt sze
reznek annak a célkitűzésnek, hogy a 
csapatgyakortatok során a környezetet le
hetőség szerint kíméljék. Jól bevált rend
szere ennek, hogy a parancsnokok a te
repgyakorlatok végrehajtása előtt felké
szítik az állományt a környezetvédelmi 
feladatok, szempontok érvényesítésére. 
A végrehajtás értékelésekor külön kitér
nek a környezetvédelmi szempontok rea
lizálásának szintjére.
Elsőként alkalmazzák széles körben azt a 
találmányt is, amely — szondák alkal
mazásával — alacsony létesítési költség
gel, folyamatos üzemmódban megnyug
tató biztonsággal megoldja a föld alatti 
tartályok, csővezetékek szivárgásának ko
rai felismerését, és lehetővé teszi a gyors 
beavatkozást. Az időben tett intézkedés 
anyag- és energiatakarékos módon elő
segíti a talaj és a vizek védelmét.
A föld alá telepített üzemanyag-, vegy
szer-, illetve folyadéktartályok, szállító
vezetékek gondosan kivitelezve és a ke
zelési előírások betartása ellenére is 
anyaghiba, illetve elöregedésből adódó 
korrózió stb. miatt előbb-utóbb szivárog
hatnak. Az érintett készlet csökkenését 
— különösen mozgókészlet esetében — 

Addig is célszerű tájékozódni Budapes
ten a 422-728-as vevőszolgálati telefon- 
számon, illetve a vidéki MÉH-telepeken. 
Mielőtt meggondolatlan és környezetvé
delmi szempontból elítélendő lépésre 
szánnánk el magunkat...

MÁTHÉ ISTVÁN
(Környezetvédelmi Intézet)

nehéz megállapítani, s az anyagelfolyás 
csak hosszabb idő után észlelhető. Köz
ben az elfolyt anyag tartósan, egyre na
gyobb területen szennyezi a talajt és a 
talajvizet. A tapasztalat azt mutatja, hogy 
a tartályok tömörségének, épségének hiá
nyát az eddig alkalmazott módszerek
kel nem lehet megnyugtatóan, idejében 
megállapítani. A 10—15 éve telepített 
tartályok mellett végzett kísérletek, fel
tárások azt jelezték, hogy 40—60 száza
lékuk kisebb-nagyobb mértékben szivá
rog. A talaj jelentős mértékben szennye
ződött, esetenként tűzveszély, mérgezés 
stb. lehetőségét is magában hordozva. A 
föld alatti tartályok, vezetékek szivárgá
sának megállapítására az időszakos nyo
máspróbák végzését, a készletek idősza
kos ellenőrzését, az elfolyt anyag árok
ban vagy mélyebb fekvésű helyeken, ta
lajvízben való megjelenésének észlelését 
használják fel. Am ezek a módszerek 
csak fáziskéséssel adnak információt a 
meghibásodásról, s ezáltal késleltetik a 
károsítás elhárításának, megkezdését.
A jelenlegi gyakorlat szerint főleg ma
gasabb fekvésű vagy talajvdzes helyeken 
fedezhető fel viszonylag korábban a szi
várgás. Más területeken rendszerint hosz- 
száb'b ideig rejtve marad, s ez jelentős 
anyagi és környezeti kárt eredményez. 
Ezeket a hátrányokat szünteti meg az 
előzőekben vázolt megoldás. A találmány 
széles körű elterjedését pozitívan befo
lyásolja a kis telepítési és üzemeltetési 
költség. így egyre több helyen válik le
hetővé a föld alatti tartályok, vezetékek 
szivárgásának korai felismerése, a kör
nyezetkárosítás és a jelentősebb anyagi 
kár elkerülése. A Magyar Néphadseregen 
kívül az Interag Rt. fogékony vezetői is 
fölismerték a szabadalom jelentőségét, és 
elkezdték telepítését. A találmányt a 
Tejipari Szállítási Szolgáltató és Készle
tező Vállalat Kelet-pesti Forgalmi Ki
rendeltségénél is már alkalmazza. Felte
hetően egyre több helyen kívánják igény
be venni a megelőzésnek ezt a megoldá
si módját, hiszen a környezetvédelmi 
szempontok figyelembevétele mellett a 
gazdaságossági indokok is egyértelműen 
a legkönnyebben járható útként határoz
zák meg az előbbiekben vázolt eljárás 
bevezetését.

KANTOR SÁMUEL
a HNF OI,Környezetvédelmi Munkabirottsáaának 

titkára
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ÍTlozoik

A UNEP ELSIVA- 
TAGOSODAS ELLE
NI PROGRAMJÁ
NAK felülvizsgálása 
volt a témája az 
ENSZ Környezetvé
delmi Program ez év 
május 16-tól 29-ig 
Nairobiban megtar
tott 12. kormányzati .

szintű ülésszakának, amelyen országunkat 
dr. Gonda György államtitkár, az OKTH 
elnöke képviselte. Egyben ezt a környezeti 
világproblémát nyilvánitották az 1984. évi 
Környezetvédelmi Világnap gondolati fő
témájának is. A sivatagok terjeszkedésé
nek gátat szabó világprogramot hét év
vel ezelőtt indították el. Az elsivatagoso- 
dás mintegy 850 millió ember létfeltéte
leit veszélyezteti. A program által elin
dított akciók helyenkénti jó eredményei 
ellenére még sok feladat vár e téren a
UNEP-re, s az érintett országok környe
zetvédőire. Képünkön erdőletarolással 
előállott sivatagot láthattunk Haitin. Har
minc esztendővel ezelőtt a szigetország 
területének közel 40%-a az erdők tűzifa 
céljából való letárolása következtében így 
sivatagosodott el, de az erdőtelepítések 
eredményeképpen mér csak kevés ilyen 
i— a képünkön is látható — területrész 
maradt kopáron. (UNEP-fotó)

H2 — OH! A víztisztító eljárások és azok 
műszáki berendezéseinek egyre tökélete
sebbé válása ellenére még továbbra is a 
mérgező nehézfémekből — így többek közt 
a higanyból, kadmiumból, ólomból, króm
ból, rézből, nikkelből és cinkből — ve
szélyes mennyiségeket mértek az NSZK 
vízügyi szakemberei a gyárakból a nyílt 
vizekbe kivezetett „tisztított víz”-befolyá- 
sok körzeteiben — állapítja meg az Vm- 
welt Magazin ez évi 3. számának Szenny
víztörvény és jog című cikke (58—59. 
oldal). A tanulmány a törvényes előírá
sok és a törvény betartását ellenőrző 
szervek fellépésének megszigorítását kí
vánja az emberi életre veszélyes víz
szennyezések megszüntetése érdekében.

SRÍ LANKA FIGYELI A CETEK MOZ
GÁSÁT. A tenger óriásainak védelmében 
a tengereken figyelő hajóikat járató NA
RA (National Aquatic Resources Agency) 
kutatási ügynökség ellenőrző hálózatához 
az Indiai-óceán térségében elsőként Srí

Lanka csatlakozott ez év tavaszán. A 
szigetország Colombóban állítptta fel cet
figyelő állomását, innen indulnak meg
figyelő portyákra kutatóhajójukon. Ké
pünkön: a WWF cetkutatóival a fedél
zetén, a NAiRA Tulip nevű gyorsnaszád
ja Srí Lanka első cetfigyelő hajóját kí
séri. Ezen az első ellenőrző úton az ámb- 
rás cetek évtizedes iparszerű vadásza
tokat átvészelt állományán kívül a ku
tatóknak sikerült a kiveszettnek vélt kék
bálnák néhány példányával is találkoz- 
niok.

MÉRGEK AZ ANYATEJBEN. Az NSZK- 
ban végzett kutatások kimutatták, hogy 
az anyatejben ugyanazokat a gyógysze
rekből, növényvédő szerekből, nehézfé
mekből származó maradványokat lehet 
kimutatni, mint általában az élelmisze
rekben. A legnagyobb veszélyt a klórozott 
szénhidrogének jelentik, amelyek a mű
anyaggyártás lágyítóiból, a fertőtlenítő 
és növényvédő szerekből kerülnek a szer
vezetbe. Ezek alkalmazását ma már szi
gorúan szabályozzák, de lassú bomlásuk 
miatt még jelen vannak a környezetben. 
Ezék az anyagok az emberi szervezet
tben a zsírszövetben rakódnak le, és eb
ből a raktárból kerülnek az anyatejbe.

A WWF A RITKA NÖVÉNYEK MEG
MENTÉSÉÉRT. Fülöp edinburghi her
ceg, a Világ Természetvédelmi Alapjának 
(World Wildlife Found) elnöke, ez év ta
vaszán az angliai Kew Garden királyi 
botanikus kertben beszédet tartott azon a 
fogadáson, amelyen az eredeti elnevezésé
ben csak a vadállatok védelmét kifejező 
nemzetközi szövetség csatlakozott a Nem
zetközi Természetvédelmi Unió (IUCN) 
növényvédelmi programjához. Hangoztat
ta, hogy Földünkön jelenleg legalább 40 
ezer növényfaj fennmaradása veszélyez
tetett. A WWF 4 millió dollár (2,8 mil

lió font sterling) összeggel járult hozzá 
a megritkult növényfajok védelmét szol
gáló program költségeihez. Képünkön: 
Arthur Bell, a Kew Garden igazgatója 
egy Ausztráliában már kipusztult s most 
oda visszatelepítendő ritka orehideafajt- 
mutat be a konferencia résztvevőinek.

EURÓPA LEGNAGYOBB VÍZFOSZFAT- 
TALANÍTÓJA épül Berlin—Tegelben, 
melynek valamennyi hidraulikus és egyéb 
gépi berendezéseit, valamint egész tech
nológiai eljárását a Sulzer-cég szolgál
tatja. Az 1981-ben elindított létesítményt 
1985-ben helyezik üzembe, s a számítá
sok szerint Európa eddigi legnagyobb 
ilyen foszfáttaianító üzeme a Tegeli-tó 
vizének foszfortartalmát évi 800 tonnáról 
mintegy 3,3 tonnára fogja csökkenteni.

ZAJOS SZÓFIA. A világvárosok „beteg
sége” utolérte Szófiát is: bár az en
gedélyezett zajszint 60 decibel, a való
ságban 75—80, sőt, egyes helyeken 95 
decibelt mértek. A múlt hónapban ezért 
tíznapos ákciót indítottak a környezet
védelmi szervezetek: az utakon és az 
ipari üzemek közelében folyamatosan el
lenőrizték a zajszintet, és felhívták a fi
gyelmet a „csöndteremtés” módjaira.

AZ „AGENT ORANGE” ÁLDOZATAI
NAK száznyolcvanmillió dollár kárté
rítést hajlandó fizetni hét nagy amerikai 
vegyipari társaság. Az „Agent Orange” 
az a hírhedt lombtalanító vegyi harci 
anyag, amelyet kétmillió hektáron szór
tak szét Vietnamban a háború idején, 
hogy elpusztítsák a termést s a dzsungel 
lombkoronáját. A szer azonban az emberi 
szervezetre igen veszélyes dioxint is tar
talmazott, s 'katonák ezreinél rákos be
tegséget, idegrendszeri elváltozást, máj- 
és veserendellenességeket okozott. A hét 
társaság órákkal azelőtt állapodott meg 
a vietnami veteránok ügyvédjeivel, hogy 
az USA szövetségi bírósága megkezdte 
volna a kártérítési kereset tárgyalását.
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Új könyvekről

Egy sikeres tankönyvről
Dr. Moser Miklós—dr. Pálmai György: 
A KÖRNYEZETVÉDELEM ALAPJAI
Noha hazánkban 
már közel egy évti
zede intézményesen 
is polgárjogot nyert 
a környezetvéde
lem, e tevékenység 
elméleti és gyakorla
ti alapjainak megis
mertetése elsősorban 
a szakemberekkel, a 
felnövekvő nemze
dékkel meglehető
sen vontatottan ha
ladt. Ez talán azzal 
is magyarázható, hogy környezetünk 
megóvása komplex tudományos ismerete
ket igényel, s az ezzel foglalkozó köny
vek, kiadványok, egyetemi és főiskolai 
jegyzetek is inkább valamelyik részterü
letet állították a vizsgálódás előterébe. 
Ma már nyilvánvaló, hogy a műszaki 
tervezés, a mérnöki tevékenység az öko
lógiai szemléletmód alkalmazása nélkül 
újabb veszélyforrások előidézőjévé vál
hat. Előrelépésre csak akkor számítha
tunk, ha a gazdasági élet minden terüle
tét és a társadalmi tevékenységet is át
hatja a környezeti rendszereket az eddi
gieknél okosabban, jobban kímélő min
dennapos munka.
Nálunk most először jelent meg olyan 
egyetemi tankönyv, amely a környezet
védelem komplex megközelítésére, a kor
szerű szemléletmód kialakítására vállal
kozott. A Tankönyvkiadó gondozásában 
megjelent, 350 oldal terjedelmű, sok rajz
zal, táblázattal illusztrált könyv elsősor
ban a műszaki felsőoktatási intézmények 
számára készült, de minden bizonnyal 
más egyetemeken, főiskolákon, valamint 
a szakember-továbbképzésben is sikerrel 
alkalmazhatják. Ez a nemzetközi szinten 
is figyelemreméltó munka összességében 
sikerrel oldotta meg feladatát, világos, 
közérthető stílusa pedig példa lehet más 
tankönyvszerzők számára is.
A könyv a környezetvédelmi alapfogal
mak összefoglalása után korunk alapve
tő tudománya, az ökológia legfontosabb 
felismeréseit mutatja be, amelyek első
sorban a tervezői munka alapjául kell 
hogy szolgáljanak. Ezt követően a leve
gőtisztaság-védelem, a vízminőség-véde- 
lem, a talaj és a talajszennyezés, a hul
ladékok keletkezése és kezelése, valamint 
a zaj- és rezgésártalmakkal kapcsolatos 
legfontosabb elméleti és gyakorlati tud
nivalók következnek. Különösen érdekes 
a tankönyv utolsó fejezete, amely egy 
2100-ig előrevetített, világméretű felmé
rést ismertet, ami a népesség gyors nö
vekedése, a romló világélelmezési hely
zet, a nyersanyagtartalékok csökkenése, 
valamint a várhatóan növekvő környe
zetszennyezés összefüggéseit tárja fel. Jól 
egészíti ki a szakmai ismereteket a gaz
dag szakirodalom-jegyzék.

A hézagpótló kiadvány esetleges újra
kiadása esetén azonban célszerű lenne 
a mindössze 20 oldal terjedelmű ökoló
giai ismeretanyagot bővíteni, különösen 
az ökoszisztémák terhelhetőségéről. Szí- ! 
vesen olvastunk, volna azokról az elmé- ! 
leti és módszertani tudnivalókról, ame- I 
lyek a beruházások várható környezetvé
delmi hatásait hivatottak felmérni. Kis- | 
sé szűkre szabottra sikerült a szennyvíz- 
iszapok elhelyezésével kapcsolatos isme
retanyag, s kár, hogy az Sí mérték
rendszer alkalmazásáról is keveset tud
hatnak meg az olvasók. (Garancsy Mi
hály)

Gombakalauz
Dr. Rimóczi Imre:
88 SZÍNES OLDAL
A LEGGYAKORIBB GOMBÁKRÓL
A Mezőgazdasági Ki
adó 88 színes oldal 
című, igen színvona
las, szép kiállítású 
sorozatának legújabb 
kötete sem marad el 
az előzőektől. Sőt, a 
nálunk, valamint 
külföldön megjelent 
gombáskönyvek so
rában is a legsikerül
tebbek és a legszebb 
képanyagnak közé 
tartozik. A tetszetős 
megjelenés nemcsak a szerző kiváló fotó
zó készségét (nagyon jók a képkivágások), 
hanem a kiadó igényességét és a nyomda 
nagyfokú hozzáértését is dicséri.
A zseb alakú könyvecske szakmai szem
pontból is az igényes kiadványok közé 
sorolható. Nagyon jónak tartjuk a fajok 
megválasztását. Csak kis részük — a leg
gyakrabban előforduló fajok — lelhetők 
fel minden egyéb gombakönyvben. Új, 
gyakori fajokat ismerhetünk meg (pl. a 
fodros pap sapkagombát, a júdásfüle gom
bát, a sötét trombitagombát, a pecsétviasz 
gombát, a gesztenyetinórút, a pirostinórút, 
az olajbarna és a fagyálló csigagombát, a 
nyári laskagombát, a cafrangos galócát), 
és itt tanulhatjuk meg előfordulási helyü
ket is a természetben. A élénk színű nyi
rokgombától ezúttal jelent meg első al
kalommal olyan fotó, amelyről jól felis
merhető. Néhány esetben azonban nem 
megfelelő színűek a felvételek; így pl. a 
sárga rókagomba nem elég narancsos, a 
késői laskagomba pedig a természetesnél 
erősebben lilára színeződött. A citromga
lóca, a fehérgalóca és a cafrangos galóca 
sajnos összekeverhető, mivel morfológiai
lag hasonlók. Utóbbi képe jó a szakember
nek, de a kevés gombaismerettel rendel- I 
kezőknek nagyon kell vigyázniok. Ne feled- | 
jük: a gyűjtött és a képek alapján felis
merni vélt gombákat is minden esetben 
mutassuk meg szakembernek, hivatásos 
gombaszakértónek!
A fajokat e kötet is természetes előfordulási 
környezetükben, különböző fejlődési sza
kaszaikban mutatja be. így képet alkotha
tunk a termőhely jellemző növénytársulá
sairól. ahol a leggyakrabban várható a be
mutatott faj előfordulása. Tartalmas, gör
dülékeny és találó a rövid szöveg, egyút
tal a lényeget megragadva utal a termő
helyre, az ökológiai viszonyokra. Igen 
szemléletes és gazdag információt nyújt a 
gombafajok megjelenési táblázata is.

A gombakedvelők és a szakemberek nevé
ben elismerésemet fejezem ki a szerzőnek, 
a kiadónak és a nyomdának ezért a szép 
és tartalmas könyvért, amely minden bi
zonnyal nem csupán a természetjáróknak, 
diákoknak, hanem a szakembereknek is 
hasznos információt nyújt. (Dr. Simon Ti
bor)

Az ökológia tanösvényein
Az Akadémia idei közgyűlésén az egyik 
felszólaló úgy fogalmazott, hogy gazdasági 
gondjaink számottevő mérséklésére csak 
akkor számíthatunk, ha a társadalmi gya
korlatban az ökológiai szemléletmód min
dennapossá válik. A környezeti átalakulá
sok rendszerszemléletű vizsgálatának meg
teremtésében alapvető feladatai vannak az 
oktatásnak noha a középiskolás korosztály 
tekintélyes része sajnos még ma sem talál
kozik e tudományág elemeivel.
Az ökológiát oktató pedagógusok nincse
nek könnyű helyzetben, mivel a magyar 
nyelvű szakirodalom most van csak tere
bélyesedőben. Ezért üdvözölhetjük az Or
szágos Pedagógiai Intézet kezdeményezé
sét, amely a Vizy Istvánná dr. szerkesz
tésében megjelenő környezetvédelmi tár
gyú kiadványok sorában megjelentette 
dr. Török János: Ökológiai kisenciklopé
dia cimű összeállítását. Ez a 64 oldalas ki
advány betűrendben, címszószerűen adja 
közre — közérthető formában — a legfon
tosabb fogalmak magyarázatát. így az 
abiotikus környezeti tényezőktől a zonali- 
tás fogalmáig bezárólag mindazokat az 
alapösszefüggéseket bemutatja, amelyek 
nélkülözhetetlenek az általános és közép
iskolai oktatásban. Amit sajnálhatunk: 
már évekkel ezelőtt szükség lett volna erre 
a hasznos könyvecskére.
Témájában az előbbivel azonos, az isme
retek feltárásában mégis eltérő dr. Kárász 
Imre: Az ember és környezete cimű mun
kája, amely az általános iskolai környezet
védelmi fakultatív programhoz készült se
gédkönyv. A szerző ebben a könyvecské
jében a többi között a természeti környe
zeti rendszerekről, a mesterséges ökoszisz
témákról, valamint az ezek működését meg
határozó törvényszerűségekről nyújt sok
oldalú, igen színvonalas tájékoztatást. A jó 
ábraanyag, a szakirodalomjegyzék nélkü
lözhetetlenné teszi a középiskolában okta
tó pedagógusok számára is. Viszont 
dr. Papp János: ökológiai rejtvények cí
mű munkája — amely a Hazafias Népfront 
Hajdú-íBihar megye Bizottságának kiadá
sában jelent meg — arra vállalkozik, hogy 
e tudományág összefüggéseit játékos for
mában ismertesse meg az általános isko
lás fiatalokkal. így például érdekes for
májú keresztrejtvények, rajzos hibakere
sések, tesztfeladványok váltogatják egy
mást. A kiadványt játékfölm-ijegyzék zárja. 
Védett területeink jobb megismerését 
szolgálják az OPI azon kiadványai, ame
lyek Fehér Ferencné szerkesztésében je
lennek meg. A Kirándulási kalauz elneve
zésű sorozatban ezúttal dr. Horánszky And
rás: Túrák a Pilis és a Börzsöny hegysé
gekben című munkájára hívnánk fel a fi
gyelmet, amely e védett területek növény
világát mutatja be. Jó túraútvonalat ajánl, 
s az évszaktól függően eleveníti fel azokat 
a növényfajokat, amelyekké! a turisták a 
leggyakrabban találkozhatnak. Bízunk ab
ban, hogy eme ismeretek birtokában vé
dett növényeinket felelőtlen kezek nem 
fogják ritkítani. (Garancsy Mihály)
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A környezetvédelem malmai 
Győrött is lassan őrölnek
A BÚVAR 1981-ben Győrött járt, ápri
lisi számában részletesen beszámolt a 
környezetvédelmi őrjárat pozitív és nega
tív tapasztalatairól. Vajon az azóta el
telt három év milyen változásokat hozott 
a város életében?
Az ősi városmagot körülfogó új lakóte
lepek hagyományos problémája, hogy 
rengeteg a betonfelület, fát alig látni. 
Ritka kivétel az Ipar utcai Egyetértés 
Lakásszövetkezet telepe. A lakók nem 
várták meg, hogy a város parkosítsa kör
nyezetüket. Minden szövetkezeti tag évi 
8 óra társadalmi munkát vállalt, hogy 
szükebb hazáját csinosítsa. Saját pén
zükön 800 fenyőt vásároltak, és kiültették 
a mellettük található üres grundra. Saj
nos a példamutató kezdeményezés nem 
hozott igazi sikert. A fák a kiültetés 
után 4 évvel rossz állapotban vannak. 
A fenyő ugyanis rosszul tűri a légszeny- 
nyezést. Az amúgy is lassan fejlődő fa
faj lassan kiszáradt. A lakásszövetkezet 
elnökétől megtudtuk, hogy sokan innen 
szerezték be karácsonyi díszfájukat. A 
lakók nem adták föl tervüket, új növé
nyeket akarnak telepíteni. Olyanokat, 
amelyek elbírják a környezeti ártalma
kat, és gyorsabban nőnek. A szövetkezet 
szomszédságában, éppen a beültetett te
lek kellős közepén elhanyagolt terület 
található, amely az Építésügyi Minőségel
lenőrző Intézet és az OKTH Észak-du
nántúli Felügyelőségének a tulajdona. Az 
Ipar utcaiak 1980 óta igénylik a ta
nácstól á telepet, mert sportpályát sze
retnének rajta létesíteni. Az engedélyt 
ugyan megkapták, de a kiürítésre még 
mindig nem került sor.
Győr levegőtisztaság-védelmének tagadha
tatlanul pozitív eredménye, hogy mint 
azt a MÁV győri Forgalmi Irodáján meg
tudtuk, nem halad már át gőzmozdony a 
központi fekvésű Lenin-híd alatt. A hí
don zsebkendőjüket orruk elé tartó, futva 
közlekedő emberek látványa már a múl
té.
A város vízminőség-védelme már nem 
büszkélkedhet hasonló eredményekkel.

Aj Egyetértés Lakásszövetkezet 
„magánparkja"

Ezek miatt a bódék miatt nem építhet 
a lakásszövetkezet sportpályát

Hiányos a csatornahálózat, szennyvíztisz
tító pedig egyáltalán nincs. A tisztító ter
ve ugyan elkészült, de a felépítéséhez 
szükséges több mint egymilliárd forint 
még hiányzik. így naponta kb 45—50 
ezer köbméter szennyvíz kerül tisztítás 
nélkül a Mosoni-Dunába.
A város hulladékelhelyezése is komoly 
gond. A Pápai úti szeméttároló ugyan 
már 1981-ben megtelt, de még ma is ide 
szállítják Győr szemetét. Tervezték, hogy 
a Kun Béla-lakótelep mellett korszerű, 
prizmás rendszerű szemételhelyezőt léte
sítenek. A hulladékból dombot építenek, 
talajjal borítják és beültetik. Üj zöld
területet és szánkózásra is alkalmas te
repet kaptak volna. A Városgazdálkodási 
Vállalat igazgatója elmondta, hogy ez az 
elképzelés nem valósulhatott meg. In
kább a Pápai úti szeméttárolóban vé
gednek prizmás szemételhelyezést. Ami
kor ott jártunk, félelmetes látvány és 
iszonyatos bűz fogadott bennünket. Ek
kor vettük észre, hogy a teleptől kb. 200 
méterre fölparcellázott telkek, hétvégi há
zacskák állnak. (!?) A „város kloákája” 
még további 10 évig itt lesz, utána a Ka
kas-hegy elhagyott kavicsbányáiba köl
töztetik.
A bűzért azonban nem kell a szemétte
lepre menni. Gyárvárosban található Kö- 
zép-Európa egyik legnagyobb, a hazai 
szesztermelés 70%-át adó szeszgyára. A 
gyár az 1960-as évek végén még több tíz
millió forint szennyvízbírságot fizetett. 
Azóta a szeszgyártás során keletkező híg 
melaszmoslékot (ami eddig a Dunát 
szennyezte) besűrítik. így Vinasse néven 
ismert fehérjetakarmányt nyernek. Ezzel 
tizedére csökkent a vízszennyezés. A Vi
nasse termelésének a győriek külön is 
örülnek. Ezzel ugyanis megszűnik a bű
zért felelős torula takarmányélesztő szá
rítása. A vállalat műszaki igazgatóhe
lyettese elmondta, hogy ezt az üzemegy
séget már leállították. A szeszélesztőt to
vábbra is szárítják, és ennek pörkölt
mogyoró szaga gyakran elönti a várost. 
A Győri Szeszipari Vállalat légszennye
zése akkor csökkenne igazán, ha porlasz- 
tásos rendszerű szárítóikat modern, hen
geres kontakt-szárítóra cserélnék. 1981- 
ben erről eredménytelenül tárgyaltak a 
tejiparral. A porlasztókat máig sem ud-

Klubjaink, külső tudósítóink, 
olvasóink figyelmébe!
A BÚVÁR Közönségszolgálata 
szerkesztőségünkbe költözött!
A Közönségszolgálat új címe tehát: 
BÚVÁR Szerkesztősége, 
Budapest VII., Garay utca 5.
Telefon: 215-440 74 mellék 

ták lecserélni, mert importra nincs ke
retük. A holland Peya cég a napokban 
felajánlott a gyárnak egy ilyen szárító- 
rendszert, de erre nem futja a beruhá
zásból. így egyelőre marad a légszeny- 
nyezés.
Magyarország egyetlen műbőrgyára, a 
győri Graboplast is sok gondot okoz. 
Hulladékaik nyílt téri égetését, amely 
méltán háborította föl a győrieket, 1981. 
március 31 -i hatállyal megszüntették. A 
hulladék újrafelhasználása viszont to
vábbra is megoldatlan. Pedig ne felejt
sük el, hogy a pvc kilogrammja kb. 
40,— Ft, kétszerese a cukor árának. Az 
újrahasznosítást egyes országokban, így 
pl. az NDK-ban megoldották. A hulla
dékot granulálják vagy virágcserepet, fo
gast, dobozokat gyártanak belőle. A kí
sérletek nálunk is folynak, de eddig nem 
sok eredménnyel. Ügy látszik, nem éri 
meg a gyárnak az újrafelhasználás, egy
szerűbb, ha szemétre kerül a hulladék. 
A selejt kereskedelmi értékesítését pedig 
a márkavédelem nem teszi lehetővé. A 
gyár szennyvizeinek lúgosságát és cink- 
tartalmát egy 1982-ben fölszerelt gép 
csökkenti. Ezt a tisztítót majd hozzákap
csolják az üzem saját szennyvíztisztító
jához, ha az megépül.
Végeredményben a három éve fölvetett 
problémák sajnos ma is fennállnak, vagy 
még súlyosabbá váltak. A jó szándék 
ugyan megvan, de az anyagi fedezet 
hiányzik. S a jó szándék önmagában ke
vés. Ne felejtsük, a pokol tornáca is az
zal van kikövezve...

SZABÓ PÉTER-BARABAS PÉTER 
(O»«r)

„Vegyi háború” békében
Az utóbbi évtizedekben nyilvánvalóvá 
vált, hogy környezetünk egyik jelentős 
szennyezőforrása a savas eső. A széntüze
lésű erőművek, a kohók és a vegyi üze
mek kén- és nitrogén-dioxidot bocsáta
nak a légtérbe. A magas gyárkéményekből 
ezek az anyagok az uralkodó szél irá
nyába messzire elsodródnak, és a nap
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sugár hatására kénsavvá, illetve salét
romsavvá válnak, oldódnak a vízipárában, 
és csapadék formájában visszajutnák a 
földre. A savas eső veszélyezteti a hu
muszt, kioldja a termőföldből a tápsó
kat, a folyókban, a tavakban kipusztítja 
a halakat, megbontja a ökológiai egyen
súlyt. Maró hatása épületeken, kő- és 
bronzszobrokon, a vízvezeték-rendszerek 
állagán is tapasztalható. R. A. Smith 
angol vegyész már 1872-ben vizsgálta a 
manchesteri kormos felhőkbőil aláhulló 
eső savtartalmát. A századunk közepétől 
egyre jobban szaporodó hőerőművek oly 
nagy mértékben szennyezik a levegőt, 
hogy környezetünk védelméről a legsür
gősebben gondoskodni kell. Különösen a 
skandináv országokat sújtja ez a kataszt
rófa, de Kanadában is súlyos a hely
zet. hiszen itt a sziklás altalaj nem lú
gos, ezáltal nem közömbösítheti a savat. 
Az országhatárokon átterjedő légszeny- 
nyeződés korlátozására újabban életbe 
lépett a monitoring-hálózat. E nemzet
közi egyezmény legsürgősebb feladata a 
levegőbe jutó mérgező vegyületek meny- 
nyiségének csökkentése. Az egyezmény 
javasolja, hogy új ipari létesítmények 
tervezésekor a megfelelő technológiai 
előírásokat meg kell valósítani. Hazánk
ban az Országos Meteorológiai Szolgálat 
Központi Légkörfizikai Intézete rendsze
resen vizsgálja a csapadék szennyezés
tartalmát. Az eddig mért legsavanyúbb 
csapadék 4-es pH-jú volt.

DARVAS IVÁN 
vegyészmérnök 

(Budapest)

Barbár facsonkítás Vácott
Amíg Vácott a természet- és környezet
védelmi napok résztvevői a város tisz
taságáról, környezetük megóvásáról vi
tatkoztak, a Művelődési Központtól pár 
száz méterre vandál fapusztításnak lehet
tünk tanúi. A MÁV kerítésén belül nőtt

A csonkítás nyomai

fák ágait letördelték, koronáit teljesen 
összezúzták, mivel azok zavarták a fe
szítő- és tartóköteleket. Senki sem vi
tatja, hogy az útban levő ágat szaksze
rűen, fűrésszel vissza kell vágni. De itt 
nem ez történt. A látottak alapján már- 
már kételkedem abban, hogy mindezt 
emberi kéz művelte. Sajnos, a tények (és 
a mellékelt kép) meggyőzőek. A durván 
megcsonkított fák ott állnak, elborzasztva 
a környék lakóit. Pedig a DCM porától 
szenvedő városnak minél több fára lenne 
szüksége.

PAPP LÁSZLÓ
(Vác)

Újabb víztározó
Borsod megyében, Mezőkövesd határá
ban újabb víztározó épül. Megyénk leg
nagyobb mesterséges tavát az Észak-ma
gyarországi Vízügyi Igazgatóság dolgozói 
építik. A mesterséges tó kb. 220 hektá
ros területen fekszik. Legnagyobb mély
sége a 10 métert is megközelíti. A Hór- 
patak völgyébe épített kb. 1300 méter 
hosszú gát mögött 8 millió köbméter vi
zet gyűjtenek össze. A 10 méter magas 
gátba eddig negyedmillió köbméter föl
det építettek be. A vasbeton szerkezetek 
is elkészülték. Az új borsodi víztározó 
megépítése lehetővé teszi majd 4000 hek
tárnyi terület öntözését, és megszünteti 
Mezőkövesden az árvízveszélyt.

KERÉKGYÁRTÓ MIHÁLY
(Öld)

Balatoni dohogások
Ülök a parton, és nézem a kis horgászo
kat. 25—30 méterre is bedobják horgukat, 
s ujjonganak, ha egy-egy kis keszeget 
vagy §necit kifoghatnak. Szinte egész 
nap itt vannak, és nagyszerűen szóra
koznak. Öröm nézni őket, csakhogy örö
mömbe egy kis üröm is vegyült. Amikor 
a gyerekek hazafelé indultak, egyikük 
bedobálta a vízbe a támaszoknak kisze
dett köveket. Ez még nem lett volna baj, 
hiszen a part mentén amúgyis kősáv van. 
De ettől távolabb, olyan helyre dobálta 
a köveket, ahol a fürdőzők nem számí
tanak rájuk, és nagyon könnyen beüthe
tik a lábukat. Amikor mindezt elmagya
ráztam a kis horgásznak, édesanyja meg
szólalt: Ne vitatkozz vele, nekünk ez nem 
téma. Megdöbbentem. Hát kik ezek az 
emberek, akiknek „nem téma” a Balaton 
rendje és tisztasága? Azt hiszem, lelki
ismeretlen, felelőtlen, önző emberek.
Végre megszületett a levegő tisztaságát 
védő rendelet. A Zala és Veszprém me
gyei tanácsok rendelete szerint május 
15-től szeptember 15-ig a Balaton-parti 
községekben tilos a mezőgazdasági ter
mékek és a szemét égetése. Bizony ez 
már nagyon időszerű rendelet volt. Kü
lönösen a nyári melegben a magasabb 
fekvésű helyeken égetők tüzének füstje 

az alacsonyabban fekvő nyaralók felé 
hömpölyög. Akik a tüzet rakják, nem 
érzik a füstöt, mert az enyhe légáram 
messze viszi tőlük. Sajnos a rendelet 
végrehajtásáról nem gondoskodnak. Egy 
nyári napon megyek Kenésén a Széche
nyi utcán, s látom, hogy az egyik szépen 
gondozott, rendben tartott kert előtt a 
tulajdonos éppen készül meggyújtani a 
félig száraz katángkórót. Odaszólok ne
ki : Nem tudja, hogy mezőgazdasági ter
méket nem szabad szeptember 15-ig éget
ni? Nagy mérgesen nékem szegezi a kér- 
kést: Miért, maga elviszi a szemetet? 
Mondom erre, az nem szemét, nagysze
rű komposztot lehet belőle készíteni. Em
berem fölényeskedően, szinte atyáskod
va azt tanácsolta, menjek csak szépen a 
dolgomra. Az ilyen embereket nem lehet 
szép szóval meggyőzni, hogy ne tüzel
jenek. Csopakon fordított a helyzet. Ott 
már évek óta meg sem próbálják eléget
ni nyáron a hulladékot, mert félnek a 
többiek felháborodásától. Talán célszerű 
lenne falragaszokon tudatni mindenkivel 
a rendeletet. Így azok, akiknek nem esik 
jól a füstös levegőt szívni, nyugodtan hi
vatkozhatnának a tiltó rendelkezésekre. 
S akkor talán nem kellene félni, hogy 
a villatulajdonosok összehordják a kisze
dett taracktöveket, leöntik gázolajjal, és 
egész este tüzelnek.

DR. MIZSEI BÉLA 
(Szolnok)

Felhívás klubalakításra
Zoológiái és környezetvédelmi kutatások
kal foglalkozó amatőr klubot szeretnénk 
létrehozni. Olyan 18—25 év közötti bioló
giai és földrajzi érdeklődésű fiatalok 
jelentkezését várjuk, akik részt vennének 
egy szocialista országok tengereire ter
vezett zoológiái búvártúrán, és akik aktí
van közreműködnének a túra előkészí
tésében. Expedíciónk fő célja a faunisz- 
tikai kutatás lenne. Aki tevékenyen részt 
kíván venni e klub munkájában, a kö
vetkező címre írjon: Szabó Péter, Deb
recen, Mikepércsi u. 42. fsz. 2., 4030.

Így is lehet!
Sokan vannak, akik szép új, komfortos 
falusi házaik eresze alól leverik a fecske
fészkeket. Szigligeten örömmel tapasz
taltam. hogy a helyi tanácson nem így 
gondolkodnak. Sok molnárfecske közvet
lenül a tanácsháza ablakai alatt fészkel, 
s ez természetesen az ablaküvegek állan
dó szennyeződésével jár. Itt azonban nem 
a fészkeket távolítják el. Marton Gyu- 
láné tanácsi dolgozó a fiókák zavartalan 
nevelkedése érdekében szívesen vállalja 
a szüntelen ablaktisztogatás okozta több
letmunkát. Talán így azoknak is példát 
mutathat, akik új portájuk eresze alatt 
nem tekintik odaillőnek a fecskék fész
keit.

SZÉLL JENÖNÉ 
(Budapest)

Keresem...
... Siroki Zoltán: Díszmadarak a lakásban 
című könyvét és a BÜVÁR Zsebköny- 
ivek Halak című kötetét. Címem: Rozma- 
\rin Gáborné, Budapest, 1091. Vaskapu 
utca 22. 111. 6.
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36-40. feladvány: ÉPÍTÉSZET ÉS KÖRNYEZETVÉDELEM

36. feladvány: KÖRNYEZETESZTÉTIKA
Az érvényben lévő építésügyi élőírásdk szerint is a lakóépületek, 
lakótelepek környékét az építés befejezése után rendezni kell. 
A LAKÓTELEPEK TEHÁT . . .

VÍZSZINTES: 1. A fészkesek 
egyik nemzetsége, fajainak 
egy része a kalászosok gyom
növénye. 6. A beküldendő 
mondat első része (zárt be
tűk: C, T, É, K). 20. Az 
egyik szülő becéző megszólí
tása névelővel. 22. A lileal
katúak rendjébe tartozó, ta
vasszal tömegesen vonuló 
madárfaj. 23. Cirkuszi aréná
ban küzdő személy. 24. Ten
ger Ausztrália és Üj-Guinea 
között. 26. Közigazgatási te- 
rület volt a török hódoltság 
idején. 28. Fenékuszony. 29. 
Apró jégkristályokban lecsa
pódó párából keletkezik. 30. 
Ukrán tanács volt. 32. Etűd 
eleme. 33. Amely időtől fog
va. 35. Betű kiejtve. 36. A 
makk belseje! 38. Szaporító
sejtek. 41. Folyadékot hevítő. 
42. Kórokozó. 44. Nehéz fi
zikai munka. 46. OÜ. 47. 
Sajtóügynökség az USA-ban. 
49. ... Lescaut: Puccini ope
rája. 51. Mintadarab! 52. ön
tőforma. 54. Francia terület
mérték. 55. Függőzár. 57. Vá
ros Szlovákiában a Vág mel
lett. 60. Nyílászáró szerkezet 
névelővel. 62. Kereskedelmi 
tevékenység. 64. A tarkalep
kék családjába tartozó védett 
lepkefaj, fekete alapszínű, az 
első szárny közepén és a 
hátsó szárny szegélyén vörös 
sávval. 66. Csillagkép, a nép

nyelv Kaszáscsillagnak neve
zi. 67. A beküldendő mondat 
befejező része (zárt betűk O, 
S). 68. Apró gömböcskékből 
álló, leggyakrabban mészkő 
és vasérc anyagú kőzet.

FÜGGŐLEGES: 2. Behajlított 
tenyér. 3. Gyakori keleti fér
finév. 4. A lantán és a fluor 
vegyjele. 5. Ázsiából szárma
zó növényevő hal. 7. Kétes! 
8. A vazelinhez nélkülözhe
tetlen! 9. Hajófülke. 10. A 
Mézga család fiú tagja. 11. 
Készül a kolbász! 12 Híres 
gyomai nyomdászcsalád. 13. 
Hónaprövidítés. 14. Helyrag. 
15. Elektronvolt. 16. Névjegy
zék. 17. Ajánl. 18. Férfinév. 
19. Rövid nyári nadrág. 21. 
A Bázeli harangok ■ írója 
(Louis). 24. Kis sziget volt az 
Al-Dunán. 25. Porcióz. 27. 
Szóáradat. 31. Apaállat néve
lővel. 33. Divat, ismert ide
gen szóval. 34. Textilipari 
üzem. 37. Baráti vendégség 
szertartásmestere. 39. Sze
mélynévmás. 40. Tűzhányó 
krátere. 41. A fokos feje! 43. 
Ilyen vezér volt Ba'u kán. 
45. Vízhordó edény. 46. Al
gériai kikötőváros lakója. 48. 
Tetőfedő anyag. 50. Ruhaöv 
része. 53. Több élű forgá
csoló szerszám. 54. Hellyel 
kapcsolatos névutó. 56. Ré
szesül. 57. Tíz betűi keverve.

59. Az asztácium és a ká
lium vegyjele. 61. Idegen 
szóösszetételekben életet je
lent. 63. Saját kezűleg. 64. 
Ókori római pénz volt. 65. 
Air India.
BEKÜLDENDŐ: a megfejtés
sel kiegészített mondat.

l=j

r TA kacat

37, feladvány: KÖZLEKEDÉS
A növekvő gépkocsiforgalom
ból eredően a várostervezők
nek úgy kell kitűzni az új 
utak nyomvonalát, hogy mi
nél kisebb terhelés érje a la
kókat. Szórejtvényünkben 
annak a veszélyforrásnak a 
nevét rejtettük el, amely 
egészségkárosodást okozhat.
38. feladvány: VÁROSTERVE
ZÉS
A településfejlesztés korsze
rű elvei ma már megkövete
lik, hogy a várostervezők 
ökológiai szempontok alapján 
végezzék munkájukat. Mi en
nek a lényege?
39. feladvány: TÁRSADALMI
TEVÉKENYSÉG
A lakókörzet szépítéséért, 
csinosításáért — mint fotón

kon is látható — a Hazafias 
Népfront az elmúlt évben is 
ankétokat szervezett. Nevez
zen meg közülük legalább 
egyet.

10. feladvány: KÖRNYEZET
KÍMÉLŐ ENERGIAHASZNO- 
SÍTAS
Ma már nálunk is épülnek 
olyan lakóházak, amelyek 
napenergiát használnak me
legvíz-szolgáltatás céljára. Mi 
a neve a kozmikus energiát 
gyűjtő berendezésnek, s hol 
készültek el ilyen épületek?

Beküldési határidő: auguszi 
31.

Júliusi számunk feladványai
nak megfejtése:
31. feladvány: A BALATON 
JELENLEGI TÁPANYAG- 
TEHELÉSÉT 75 SZÁZALÉK
KAL KELLENE CSÖKKEN
TENI a vízminőség TO
VÁBBI ROMLÁSÁNAK MEG
ELŐZÉSÉRE

32. feladvány: NÁDAS

33. feladvány: OLYAN ROVA
ROK IS ELPUSZTULNAK 
(PÉLDÁUL AZ ÁRVASZÚ
NYOGOK), AMELYEK A 
TÓ NEMES HALAINAK 
FONTOS TÁPLÁLÉKAI

34. feladvány: FOSZFOREX 
(BALATONFÜRED, BADA
CSONY, BALATONMÁRIA- 
FÜRDÖ)

35. feladvány: KELET-EURÓ- 
PA LÖSZTERÜLETEINEK 
KIHALÓBAN LÉVŐ NÖVÉ
NYE A TÁTORJÁN (CRAM- 
BE TATARIA), AMELY BA
LATONKENESÉN FORDUL 
ELŐ
Júniusi számunk feladványai
nak megfejtői közül 300—300 
forintos vásárlási utalványt 
nyerték: Bácskay Imre (Buda
pest) ; Benke Katalin (Vas
vár); Czégé László (Szeged); 
Fábián Zsuzsanna (Pápa); 
Kálmán Zoltánná (Nemesgör- 
zsöny); Kleim Pál (Sopron); 
Németh Ferenc (Nagykanizsa); 
Szabó Sándor (Vönöck); Tóth 
Imre (Szeged); Vargha Dezső 
(Pécs).

BÚVÁRKODÁS 
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Mikroszkopizá/ás

A víztisztító 
egyforma csillósok
Az egysejtűek (Protozoa) alakkörének II. 
törzsét a kétféle magvak (Ciliophora) al
kotják, ahová három osztály fajait so
rolják a szakemberek. Közülük a csilló
sok osztálya (Ciliata) a legsokfélébb, aho
vá az egyforma csillósok (Holotricha) is 
tartoznak. Az ebbe a rendbe sorolható 
fajok változó nagyságúak, méretük 10 
mikrométer és 5 milliméter között inga
dozik. A legfejlettebb egysejtűek alakja 
is rendkívül változatos. A természet „ház

tartásában” — kicsinységük ellenére — 
igen fontos szerepük van, mivel elsősor
ban baktériumokkal, szerves törmelékek
kel és algákkal táplálkoznak, s egyúttal 
maguk is részesei a táplálékláncnak. Ily 
módon tehát ezek a fajok pótolhatatlanok 
természetes vizeink tisztulásában, s más 
növényi és állati szervezetekkel együtt a 
vízminőség jellemzésére is alkalmasak. 
Vizsgálatuk — történjék akár gyűjtött, 
akár tenyésztett és megfelelően sűrített 
anyagból — igen egyszerű. Helyezzünk a 
tárgylemezre a sűrítményből egy gyufafej 
nagyságú cseppet, és takarjuk le fedőle
mezzel. Minél vékonyabb a két üveglemez 
közötti vízréteg, annál jobban tanulmá
nyozhatók a faji sajátosságok. Az sem 
baj, ha a vizsgálat vége felé kissé ella
pulnak, mert így belső szervezetük job
ban előtűnik. Ha valamilyen különleges 
szempont az ellenkezőjét^ nem indokolja, 
akkor élő egyedet vizsgáljunk, mert a 
rögzített alakja mindig éltorzul és az élet- 
jelenségeket sem figyelhetjük meg.
A csillósok osztályába tartozó öt rend közül 
az egyforma csillósok (Holotricha) tartoz
nak az első rendbe. Ezek testét többnyire 
egyenletesen borítják a csillók, amelyek
nek száma egyes fajoknál meghaladja a 
tízezret is. Ezek koordináltan csapkodnak, 
így az állat iránytartó úszásra képes. Két 
magjuk közül a nagyobbat festés nélkül is 

jól láthatjuk, a kismagot csak megfele
lően festett készítményben figyelhetjük 
meg. Ivaros szaporodásuk részleges össze
olvadással (konjugáció) történik, ivarta
lanul, egyszerű osztódással szaporodnak. 
Általában könnyen tenyészthetők.
Az egyforma csillósok közül a papucsál
latka (Paramaecium) a legismertébb, 
amely minden öregebb akvárium üledé
kében előfordul. Sűrített tenyészetét csep
pentsük diaüvegre, amelyre néhány szál 
fonalas algát is helyezzünk, majd fedjük 
le ezeket a másik üveggel, és a két üveg
lapot tegyük keretbe. A preparátumot 
diavetítőbe helyezve kivetíthetjük, ezáltal 
nem kell mikroszkóppal bajlódni. Ezzel a 
módszerrel sok más egysejtű is közvetle
nül megfiigyelhetővé válik. A csillósok 
gyűjtésével, tenyésztésével és mikroszkó
pos vizsgálatával részletesen foglalkozom 
a közeljövőben megjelenő Mikroszkóp- 
Mikrokozmosz című könyvemben.

Szöveg és fotók:
DR. LOVAS BÉLA

Akvarisztika

Az öves díszcsík

Tenyésztett papucsállatkák (Paramaecium) 
„legelnek” egy algacsomó szélén.
Táplálékűröcskéikben még friss és már 
emésztett algák látszanak. (Köhler szerint 
központosított megvilágítás)

A papucsállatkák osztódása. A folyamatot 
a bal oldali, majd a jobb oldali oszlopban 
követhetjük. (Színes sötétlátótér-felvétel)

A nálunk is előforduló csíkfélék (Cobiti- 
dae) családjának délkelet-ázsiai Botia 
nemzetségébe tartozó díszcsíkok a mi 
megnyúlt testű csíkjainknál rövidebb, zö- 
mökebb testűek, hátvonaluk enyhén fel
felé ívelt. Pikkelyeik aprók, úszóhólyag
juk csontos tokba zárt. Szem alatti tövi
sük kéthegyű, felső ajakszélükön kétol
dalt bajuszszálaik vannak.
Az öves díszcsik (Botia macracantha) 
Szumátra és Borneó krisztálytiszta. oxi
géngazdag, kavicsos medrű patakjaiban 
él, ahol 30 cm hosszúra is megnő. A szo
baakváriumokban ennél sokkal kisebbek 
maradnak: még a nagy medencékben se 
nőnek 15 cm-nél hosszabbra. Zömök, vi
szonylag magasan ívelt teste aranyos vagy 
vöröses-sárga színű, három sötétfekete 
keresztsávval („övvel”), úszói pedig szép 
téglavörösek. Kétoldalt 4—4 bajuszszáluk 
van. Az ivarérett állatok nemét az ikrá- 
zási időszakon kívül nemigen lehet fel
ismerni.
Az öves díszcsík — melynek példányait

Színes sötétlátóterű felvételünkön 
az egysejtűek, különösen a papucsállatkák 
ádáz ellensége, az ormányos csillés 
(Didinium nasutum) látható

A rettegett halbetegség, a darakór 
kórokozója az Ichthyophthyrius multifiliis. 
Osztódás előtti állapotában kicsit ellapult, 
ezért jól látható kifliszerű nagymagja. 
(Rheinberg-féle optikai festés)

Az öves diszcsikok (Botia macracantha) 
a trópusi szobaakvárium megragadó szépségű 
ékességei.
(Rudolf Zukal brnói akvarista felvétele)
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többek közt most a Belvárosi Akvárium- 
Terrárium egyik trópusi medencéjé
ben láthatjuk — 25—28 C-fok hőmérsék
letű, kavicsos homoktalajú, jól szellőzte
tett és szűrt, közéipkemény vizet igényel. 
Szívesen tartózkodik fajtársai társaságá
ban, és az inkább este megélénkülő rokon 
Botia-fajokkal szemben nappal is gyakran 
előjön rejtekhelyéről, izgatottan fel s le 
úszkálva a hosszanti üvegfal mentén. Bú
vóhely gyanánt jól beváltak az akváriu
muk talajára fektetett kókuszdióhéjak 
üregszerű részei.
A Botia macracantha szívesen fogyaszt
ja a fenékre leszálló Tubifex-et, Chiro- 
nomus-t s más élő eleséget is, de nem 
veti meg a műeleséget sem. Utóbbiból 
különösen a fenékre leszálló eleségtablet- 
ták (pl. Tabi-Min) igen alkalmasak ete
tésre. Az akvaristák általában importált 
példányaikat gondozzák. Medencében való 
szaporításáról még nem tudunk.

DR. LÁNYI GYÖRGY

Gombászat

Fűszerező, illatozó gombáink
Hazánkban sok olyan kalapos gomba 
(Agaricales) él, amely illatával, különösen 
erős fűszerező hatásával hívja fel magára 
a figyelmet. Mivel e gombák íze, illata 
nem a megszokott, jellegzetes gombaillat, 
ezért a többi goimba közé keverve már 
kevés is elég belőlük. Ha ugyanis csak 
önmagukban használnák fel, a túl erős íz 
vagy a tömény illat miatt taszítóan kel
lemetlen étel készülhetne belőlük.
A szegfűgombák (Marasmius) nemzetségébe 
tartozó nagyobb termetű fajok csaknem 
mind illatosak, noha hem mindegyiküké 
emlékeztet a szegfűére! Ebben a gomba
csoportban akadnak például olyan fajok 
is, amelyek a fokhagymára emlékeztető 
szaganyagot bocsátanak ki. A régi pász
torrecept szerint a birkagulyást legjobb a 
barnatönkű fokhagymaszagú szegfűgombá
val (Marasmius scorodonius) ízesíteni. 
Hegyvidéki, alföldi erdőben, de nyirkos 
talajú réteken nyáron és ősszel is gyűjt
hető. {falapja nagyon hasonlít a mezei 
szegfűgombáéra (M. oreades), de tönkje 
sötét vörösbarna, feketésbarna színű, fel
színe pedig sima. A sötéttönkű fokhagy- 
maszagú szegfűgomba (M. alliaceus) rit
kább, hegyvidéki gomba, a tönkje meg
nyúlt, feketén bársonyos.
A tölcsérgombák (Clitocybe) legtöbbje ér
téktelen, sőt mérgező gomba! Csak a zöld 
ánizsgomba (C. odora) számít kivételnek, 
amely kellemes fűszeres ánizsillata, zöl
desszürke, kékeszöld kalapszíne alapján 
biztosan elkülöníthető más fajoktól. Az 
augusztusban megjelenő galambgombák 
(Russula) között nem ritka a mézillatú 
vagy a mandulaillatú faj.
Bors vagy paprika helyett néhol a borsos 
tinórút (Chalciporus piperatus) vagy a 
csípős ízű keserűgombát (Lactarius pipe-
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Kellemesen fűszerezi a gombapörköltet 
néhány zöld ánizsgomba (Clitocybe odora)

ratus) javasolják fűszernek, de ezek az 
eddig említett fűszergombákkal ellentét
ben esetenként gyomorpanaszokat is okoz
hatnak, ezért inkább ne használjuk.
Kirándulásaink során találkozhatunk 
olyan gombákkal is, melyek kellemesen 
illatoznak, de ugyanakkor súlyosan mér- 
gezőek! A közismerten mérgező susulykák 
(Inocybe) között van Virág-, körte- és 
mandulaillatú faj is. Az ugyancsak mér
gező fakógombák (Hebeloma) között még 
kakaóillatú is akad. Sőt az augusztusban, 
nyár végén tömegesen megjelenő, halálo
san mérgező gyilkos galóca (Amanita 
phalloides) illata sem kellemetlen, hanem 
édeskés, aromás, nyers burgonyára emlé
keztet, az idősebb példányoké kissé éme
lyítő, de semmi esetre sem figyelmeztet 
a SÚlyOS veszélyre. Szöveg és fotók:

DR. RIMÓCZI IMRE

Díszmadártenyésztés

Tarka kacagógerlék 
a lakásban
Legritkábban a toronyházakban, városszé
li házakban, falusi házak tornácain vi
szont annál gyakrabban tartják kalitká
ban a kacagógerle (Streptopelia risolia) 
egy-egy párját. Eredeti izabellasárgás, fe
kete nyakörvével, karmazsinpiros lábaival 
a legszebb madaraink közé tartozik. E 
közismert madárfajnak széles körben el
terjedt, a háziasítás során kitenyésztett 
fehér színváltozata is van. Szemei világos
pirosak, lábai karmazsinpirosak. A rend
kívül szelíd, kezes madárnak ezt a szín
változatát az egész világon ismerik, hi
szen a bűvészek is használják mutatvá
nyukban. Évtizedek során számtalanszor 
párosítottak sárga egyedet fehérekkel. Az 
utódok többnyire a sárga színt örökölték. 
Ezek a továbbiakban sárgákkal párosítva 
általában sárga, fehérekkel párba állítva 
leggyakrabban egy fehér és egy sárga 
fiókát neveltek.
A kacagógerle szerény igényű, 30 éves 
kort is megélő, rendkívül kedves madár. 
A hím hangosabban, a tojó halkabban 
turbékol, és minden helyváltoztatás során 
hallatja kacagásszerű hangját. Táplálékul 
különböző növényi magvakat használjunk. 
Szeret fürdeni. Fészekként kis kosárkát, 
tálkát biztosítunk a párnak. Itt helyezi

Nyárasokban, nyírfák alatt ősszel terem 
a barnán foltosodó lemezű, kakaóillatú, 
mérgező nyárfa fakógomba 
(Hebeloma populinum)

A barnatönkű, fokhagymaszagú szegfűgomba 
(Marasmius scorodonius) lemezei 
világosak és ritkán állók

el a hím azt a néhány ágacskát, fűszálat, 
amelyet a tojó lazán elrendez, s az így 
előkészített fészekben költi ki két tojását. 
A kotlásban naponta kétszer hosszabb 
időre a hím is felváltja. A fiókák 14—16 
napra kelnek ki. Kezdetben a pár a be
gyükben képződő sajtszerű váladékkal, az 
ún. begytejjel eteti a fiókákat, a későb
biekben a begyükben puhított magvakkal. 
A fiókák két hét után már a fészek szé
lén ülnek, s 17—18 napos korukban már 
repülősek. Az egymáshoz hűséges szülők 
évek hosszai során át egy-egy esztendőben 
3—5 költést is felnevelnek.

KOVÁCS ANTAL

Nyugat-európai diszmadártenyésztőknek 
a közelmúltban sikerült a kacagógerle 
(Streptopelia risolia) 
tarka, mutáns változatát 
kinemesiteni, amely tenyészetemben már 
utódokat is nevelt.
(Kapocsy György felvétele)

TUCOMÁI
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Csodaszarvas

Vallomások a Tiszáról

EIFERT JÁNOS

III. Közép-Tiszai Néprajzi
Tiszai holtág sárga nőszirommalKépzőművészeti és Természetvédelmi

„Mi a természet nyomán alkotunk" — 
írja Bartók Béla, és magyarázatként 
hozzáteszi: „A népzene a természet 
tüneménye ... ugyanazzal a szerves 
szabadsággal fejlődött, mint a termé
szet egyéb élő szervezetei, a virágok, 
állatok ..Az ember számára a ter
mészet megismerése létkérdés, titkait 
a tudományok és művészetek segítsé
gével kaparintja meg. A fiatal fotográ
fia élménytadóan tudja közvetíteni a 
világ látható üzeneteit a tenger mé
lyéből éppúgy, mint a Hold felszíné
ről: szakavatott kezekben még a bo
nyolult összefüggések is láthatóvá vál
nak. A távoli bolygók megismeréséhez 
azonban a közvetlen környezet, a szü
lőföld megismerésétől vezet az út.

Tábor vendégeként a szakemberek se
gítségével fényképezhettem a folyót és 
ebből az élményből kerekedett ez a 
kiállítás.

A VALLOMÁSOK A TISZÁRÓL nem
csak tájak, vízparti növények, madarak 
látványát rögzíti, hanem élményeimen 
keresztül az itt élő emberek lelkét, szü
lőföldem szeretetét, gyerekkorom em
lékeit sűríti egybe. Szeretem ezt a vi
déket, értem és érzem különös vará
zsát, hangulatát, szépségét, ahol még 
a csend is különös jeleket hordoz. 
Ezeket a jeleket, jelentéseket szeret
ném mások számára is átadni.
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